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SEJA PREDSEDSTVA SFRJ 

Dosledno po Titovi poti 
prejšnji četrtek, 15. maja, se je v 

Beogradu sestalo Predsedstvo 
SFRJ. Po preteku enoletnega man-
ata, so v skladu z določili Ustave 
¿volili za predsednika Predsedstva 
5FRJ CVIJETINA MIJATOVIČA 
¡2 SR Bosne in Hercegovine, za 
podpredsednika pa SERGEJA 
KRAIGHERJA iz SR Slovenije. 

V Ustavi SFRJ, sprejeti 1974 je v 
328. členu, zadnji odstavek zapisa-
no: 

„S prenehanjem funkcije Pred-
sednika republike začne Pred-
sedstvo SFRJ izvrševati vse pravice 
¡n dolžnosti, ki jih ima po tej usta-
vi, podpredsednik Predsedstva 
SFRJ pa postane predsednik Pred-
sedstva SFRJ do izteka svojega 
podpredsedniškega mandata." 

Kot vemo je bil 15. maja 1979 
izvoljen za podpredsednika LA-
ZAR KOLIŠEVSKI iz SR 
Makedonije. Tovariš Koliševski je 
na seji poročal o delu predsedstva v 
enoletnem mandatu in med drugim 
povedal: 

„Naše predsedstvo je v minulem 
ta dni delovalo v razmerah 
zapletenega političnega in ekonom-
iega mednarodnega položaja. V 
zadnjih štirih mesecih smo se, ka-
kor tudi vsa naša skupnost, soočili 
j hudo boleznijo našega predsedni-
ka tovariša Tita, ki je oteževala, 
potem pa zelo hi t ro tudi 
onemogočila njegovo aktivnost, ter 
4. maja pripeljala do neizprosnega 
konca. V tem času smo ostali brez 
dragocene Titove pomoči pri našem 
delu, na katero smo bili desetletja 
navajeni, ter enako kakor vsi 
delovni ljudje in občani v 
Jugoslaviji preživljali njegovo bole-
zen in smrt kot veliko bolečino in 
žalost ter kot nenadomestljivo iz-
gubo. 

Toda tudi v takšnih okoliščinah 
je naše predsedstvo po zaslugi veli-
ke kolektivne angažiranosti ter veli-
ke osebne in kolektivne odgovor-
nosti vseh svojih članov, kakor tudi 
Po zaslugi trdne politične enotnosti 
v državi ter politične zrelosti in od-
govornosti našega delavskega raz-
ada, naših delovnih ljudi in obča-
nov uspešno izpolnjevalo svoje 
stavne obveznosti. Mislim, da 
sroemo z vso pravico reči, da je 
Praksa našega dela, posebno v zad-
kih štirih hudih mesecih, vnovič 

zelo močno osvetlila in potrdila 
zgodovinski pomen prizadevanj to-
variša Tita in ZKJ za krepitev 
kolektivnega dela, odgovornosti in 
odločanja v naši socialistični samo-
upravni družbi." 

Novoizvoljeni predsednik Pred-
sedstva SFRJ Cvijetin Mijatović je 
v imenu vseh izrekel vse priznanje 
in zahvalo tovarišu Koliševskemu 
za njegov osebni prispevek in izred-
ne napore, zlasti v teh težkih okoli-
ščinah, ko ni zastala le dragocena 
vodilna vloga tovariša Tita, temveč 

smo bili vsi, vsa država polni skrbi 
in bojazni za Titovo življenje. Ob 
koncu pa je Cvijetin Mijatović 
poudaril: 

„Zavedajoč se trenutka, v ka-
terem prevzema to predsedstvo še 
večje pravice in obveznosti, kakor 
jih je imelo doslej, bova tovariš 
Kraigher in jaz storila vse, da bo-
bova opravičila izkazano zaupanje. 

Globoko prepričana, kakor tudi vsi 
vi, da bo predsedstvo SFRJ s skup-
nim delom in maksimalnim 
zavzemanjem vsakogar izmed nas 
polno prispevalo k nadaljnjemu 
materialnemu, vsestranskemu, 
svobodnemu, samoupravnemu 
razvoju naše države, h krepitvi nje-
ne varnosti, utrjevanju neodvis-
nosti in doslednemu uresničevanju 
politike neuvrščenosti, bomo s pol-
nim zaupanjem nadaljevali po 
preizkušeni poti, po kateri nas je 
tovariš Tito vodil več desetletij." 

CVIJETIN 
MIJATOVIĆ 

Rodil se je leta 1913 v Loparih 
(SR BiH). Clan KPJ je bil od leta 
1933. Gimnazijo je obiskoval v 
Tuzli, kjer je bil zaradi naprednega 
delovanja v mladinskem gibanju 
obsojen. Od leta 1935 ga je tovariš 
Tito poslal v Bosno in Hercego-
vino, da bi obnovil in povezal 
partijske organizacije. Tam je bil 
tudi eden od organizatorjev ljudske 
vstaje leta 1941 in je vodil oborožen 
boj v vzhodni Bosni. Med NOV je 

poleg odgovornih* vojaških dolž-
nosti opravljal tudi vrsto političnih 
funkcij. 

Po osvoboditvi je poleg politič-
nih funkcij v BiH, bil od leta 1948 
stalno voljen v CK KPJ, upravnik 
višje partijske šole „Djuro Dja-
ković" v Beogradu, glavni in 
odgovorni urednik Komunista, 
opravljal pa je tudi vrsto državni-
ških funkcij. Od leta 1961 do 1965 
je bil naš veleposlanik v Sovjetski 
zvezi. Na VIII. kongresu ZKJ leta 
1964 je bil izvoljen v izvršni komite 
CK ZKJ, leta 1965 pa za predsedni-
ka CK ZK BiH. Na vseh treh kon-
gresih ZKJ (IX., X. in XI.) je bil 
izvoljen za člana izvršnega biroja 
oziroma predsedstva CK ZKJ. Leta 
1974 je bil izvoljen za člana pred-
sedstva SFRJ, od 15. maja lan-
skega leta pa je bil podpredsednik 
predsedstva SFRJ. Je nosilec reda 
narodnega heroja, reda junaka 
socialističnega dela, reda narodne 

osvoboditve in drugih visokih 
odlikovanj. 

SERGEJ 
KRAIGHER 

Rodil se je leta 1914 v Postojni. 
Gimnazijo je obiskoval v Ljublja-
ni, kjer se je po maturi 1932 vpisal 
na medicinsko fakulteto. Kot štu-
dent je aktivno deloval v političnem 
življenju. Februarja 1934 je bil 
sprejet v KP Slovenije in poleg dela 
v organizaciji KP na univerzi je bil 
tudi voditelj tehnike pokrajinskega 
komiteja KP za Slovenijo. Novem-
bra istega leta je bil aretiran in 
obsojen na dve leti zapora. Iz zapo-
ra v Sremski Mitrovici so ga izpus-
tili novembra 1936. Takoj je na-
daljeval politično delo, študij pa na 
medicinski fakulteti v Zagrebu, 
kjer je leta 1939. absolviral. Po 
nalogu CK KPS se je februarja 
1940 umaknil v ilegalo in deloval 
kot inštruktor v Trbovljah in postal 
sekretar okrožnega komiteja KP. 
Decembra 1941 je postal sekretar 
pokrajinskega komiteja KP za 
Štajersko, za tem je med NOB 
opravljal še vrsto odgovornih po-
litičnih funkcij, ko je v zadnjih 
mesecih vojne bil spet sekretar 
pokrajinskega komiteja za Štajer-
sko. V tem svojstvu je obiskal tudi 
Haloze, kjer je bilo takrat politično 
vodstvo ptujskega okraja. 

Prav tako je vsa leta po 
osvobodi tv i opravl ja l vrsto 
odgovornih dolžnosti v Sloveniji in 
Jugoslaviji. Tako je bil leta 1950 
izvoljen za podpredsednika vlade 
LRS, nato je bil guverner Narodne 
banke FLRJ, leta 1953. je bil ime-
novan za direktorja zveznega za-
voda za gospodarsko načrtovanje, 
v federaciji je opravljal še vrsto 
drugih odgovornih dolžnosti predv-
sem na gospodarskem področju. 
Leta 1967 je bil izvoljen za predsed-
nika skupščine SRS. To dolžnost je 
opravljal do leta 1974, ko je bil iz-
voljen za predsednika predsedstva 
SR Slovenije, 15. maja 1979 pa je 
bil izvoljen za člana predsedstva 
SFRJ. Sergej Kraigher je bil v vseh 
povojnih letih član CK ZKS, v raz-
nih mandatnih dobah je bil član CK 
ZKJ, kar je tudi sedaj, bil je član 
predsedstva SZDL Slovenije in Ju-
goslavije itd. Je nosilec reda junaka 
socialističnega dela, reda narodne 
osvoboditve, reda republike z zla-
tim vencem in številnih drugih 
odlikovanj. 

Cvijetin Mijatović in Sergej Kraigher 

PRED SEJO ZBOROV SO PTUJ 

0 gospodarskih gibanjih 
in o uresničevanju 

resolucije 
Čeprav bodo delegati zborov obravnavali informacijo o gospodar-

skih gibanjih in o uresničevanju resolucije o družbenoekonomski 
politiki in razvoju občine Ptuj v letu 1979 šele ob koncu maja, ko nas že 
bolj zanimajo rezultati gospodarjenja v prvem trimesečju, je pričako-
vati živahno razpravo. Na marsikaterem področju namreč ponavl jamo 
nadoslednosti in ne upoštevamo resolucijskih določil, čeprav smo se 
zanje skupno dogovorili. 

Delegati družbenopoli t ičnega zbora, ki se bodo sestali v ponede-
ljek.. 26. maja. bodo poleg informacije obravnavali še naslednje točke 
dnevnega reda: predlog odloka o povračilu in nagradah sodnikom 
porotnikom Temeljnega sodišča v Mariboru, predlog odloka o ustano-
vitvi. organizaciji in delovnem področju upravnih organov občine Ptuj 
in strokovnih služb skupščine občine Ptuj, osnutek sklepa o sestavi 
občinskih komitejev, volitve in imenovanja ter vprašanja delegatov. 

Delegati ostalih zborov se bodo sestali v četrtek, 29. maja. Poleg 
omenjenih točk dnevnega reda bodo razpravljali in odločali o spreje-
mu predlogov odlokov o prispevku za pospeševanju kmetijstva v 
občini Ptuj ter o spremembi zazidalnega načrta Vičava — zahod. 
Delegati bodo razpravljali o osnutkih odlokov o višini in načinu 
plačevanja prispevka za izvajanje sistema ob rambe pred točo v SV 
Sloveniji v občini Ptuj za leto 1980, o spremembi odloka o spremembi 
zazidalnega načrta območja od Trstenjakove ulice do Natašine poti, 
med Potrčevo cesto in predvideno hitro cesto Ptuj — Ormož—Senar-
ska ter o spremembi odloka o spremembi zazidalnega načrta Rabeljčja 
vas — vzhod. N. D. 

Člani predsedstva ZSM Jugoslavije so v četrtek 15. maja razpra-
vljali o nekaterih vprašanjih povezanih z bližnjo proslavo dneva 
mladosti 25. maja v Beogradu, pa tudi o ohran jan ju tradicij simbola 
štafete mladosti — Titove štafete v prihodnje. 

Osrednja proslava ob dnevu mladosti "bo letos, kot vrsto let nazaj 
na štadionu J LA. kjer bo 9.210 nastopajočih iz vse Jugoslavije izvajalo 
program pod geslom »Druže T I T O mi ti se kunemo!« ki simbolizira 
neizmerno ljubezen, spoštovanje in hvaležnost predsedniku TITU za 
njegovo veliko delo, pa tudi odločnost mladine in vseh prebivalcev 
SFRJ. da čvrsto pobrateni ostanejno na TITOVI poti gradnje samou-
pravne socialistične Jugoslavije. Zal bo letošnji praznik mladih prvič 
brez ljubljenega TITA. a kljub temu smo in bomo v mislih vedno pri 
njem — in on je z nami. Letošnjo palico so, kot je znano, 8. ma ja 
položili k odru s Titovimi posmrtnimi ostanki, toda člani predsedstva 
ZSM.I so zavzeli odločno stališče, da se bo štafeta tudi v pr ihodnje 
ohranila, s tem pa tudi osrednja proslava na stadionu v Beogradu. 
Tudi vse republiške, regionalne in lokalne proslave dneva mladosti 
bodo potekale tako, kot je bilo že dogovorjeno. 

Osrednja prireditev ob dnevu mladosti v ptujski občini bo v petek 
23. maja dopoldne v vojašnici Dušana Kvedra v Ptuju. V izredno 
bogatem kulturnem sporedu se bodo udeležencem proslave predstavili 
vojaki ptujske garniziie, učencj srednjega usmerjenega izobraževanja v 
Ptuju, pevski zDor OS Tone Zn idanč in pihalni orkester iz Ptuja. Po 
kulturnem programu, bodo najzaslužnejšim podelili pr iznanja občin-
ske konference ZSMS Ptuj, mentor jem mladinskih organizacij za 
nesebično delo. mladim pa za aktivnosti v preteklem obdobju . Po 
slovesnosti pa bodo med drugim sprejeli več mladink in mladincev v 
enote teritorialne obrambe. Pionirje sedmih razredov pa bodo sprejeli 
v vrste Zveze socialistične mladine Slovenije v njihovih osnovnih 
organizacijah. -OM 

V BEOGRAD LE ORGANIZIRANO 

Vsi bi želeli ne grob 
toveriše Tite 

¡-jubezen in spoštovanje do tova-
, a Tita je pri vseh Jugoslovanih 

jj°boko zasidrana. Vsak Jugoslo-
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, °bčanov na našem območju. V 
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^Sanizacijah sindikata, v raznih 
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ni moč, da bi vsi lahko ures-
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J v Užički 15 se lahko dnevno 
„ro
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van

 l 0 r e j okrog dva tisoč Jugoslo-
Da bi se izgonih dolgemu 

s t j^ ju . kar je še zlasti težko za 
е̂с M - invalide in otroke, je 

r ^ t n a konferenca SZDL Beog-
a v dogovoru z republiškimi in 

pokrajinskimi konferencami skle-
nila, da bodo obiski odslej pote-
kali organizirano. 

Tako so se v dneh od 15. maja 
naprej že zvrstile organizirane 
skupine iz jugoslovanskih socialis-
tičnih republik in pokrajin, Slove-
nija pa bo na vrsti jutri, 23. maja. 
Po enakem zaporedju bodo obiski 
potekali tudi do konca maja, vsak 
dan od 9. do 16. ure. Obiskovalci 
iz Slovenije bodo zopet na vrsti v 
petek, 30. maja. Beograjčani in 
gostje našega glavnega mesta pa 
bodo lahko grob obiskali vsak dan 
od 16. do 19. ure. 

Gre torej za to, da bi naj bili vsi 
obiski Titovega groba čimbolj 
organizirani v okviru SZDL zato 
tudi prijave sprejemajo občinske 
konference SZDL. Prednost pri 
organiziranih obiskih imajo pred-
šolski otroci, vojaški vojni inva-
lidi, udeleženci vojne 1914—18, 

starejši občani in nosilci Spome-
nice 1941. V razpravi je tudi pred-
log, da bi po 1. juniju organizirane 
obiske prirejali le ob koncu tedna 
in ob praznikih. 

Tudi sedaj, že 14 dni po slovesu 
od tovariša Tita, preveva naša srca 
nezmanjšana bolečina, čustva 
spoštovanja in ljubezni bi radi 
izrazili tudi s tem, da bi se poklo-
nili našemu Titu z obiskom nje-
govega groba. Vendar je tudi tu 
treba upoštevati stvarne možnosti. 
Pred nami so velike odgovornosti, 
dolžnosti in naloge, na katere nas 
je sam tovariš Tito dovolj jasno 
opozoril v svoji letošnji novoletni 
poslanici. 

Z doslednim izpolnjevanjem 
nalog na področju gospodarstva, 
izboljšanje razmerij v blagovni 
menjavi s tujino, izdelava in spre-
j e t j e novega s rednjeročnega 
načrta, dosledno izpolnjevanje 

planov in določil resolucije, oprav-
ljanje političnih in drugih nalog, 
vse to je naša dolžnost in odgovor-
nost do Titovega dela, obenem pa 
tudi priložnost, da z delom 
dokazujemo pripadnost Titovi 

poti, da nenehno bogatimo brat-
stvo in enotnost, samoupravljanje 
in politiko neuvrščenosti. Če se 
bomo te odgovornosti nenehno 
zavedali, če bomo dosledno 
izpolnjevali naloge, bomo tudi 

hitreje našli rešitve za številne 
probleme s katerimi se srečujemo. 
To je tudi pot, ki nam jo je poka-
zal tovariš Tito in po kateri nas 
napre j vodi Titova" Zveza 
komunistov. 

Ob beli marmornati grobnici, v tišini, polni spoštovanja in ljubezni, se vsako uro zvrsti okoli 
2000 občanov Jugoslavije 



2 - DRUŽBA IN GOSPODARSTVO 22. maj 1980 - T E D N I K 

Znanje je treba obnavljati 
V T O Z D Volneni izdelki Majšpe rk n a m e n j a j o požarni varnosti 

precejšnjo pozornost . V tozdu ima jo gasilsko društvo, ki zd ružu je 39 
opera t ivnih članov. Ti so tudi zadolženi za prevent ivne ukrepe, ki jih 
r edno izvajajo. T a k o so v pre tek lem tednu tik pred končano prvo de lovno 

izmeno, pripravil i na dvorišču tovarne prakt ični pr ikaz u p o r a b e gasilnih 
apara tov . 

Gasilci so povedal i , da p r idob l j eno znan j e delavci občasno obna -
vljajo. čeprav imajo p remalo sredstev, d a bi l ahko vsak od zaposlenih 
tudi sam preizkusil de lovan je gasilnega apa ra t a . Venda r j e tudi takšen 
prikaz prispevek k požarni varnost i kar po t r j u j e tudi poda tek , da v tozdu 
ne pomni jo večjega požara . N. D. 

Tik pred koncem delovne izmene še kratek pouk o uporabi gasilnih 
aparatov. (Foto J. B.) 

0 GOSPODARSKIH GIBANJIH 
ZA LET01979 

STAUSCAIS SO PTUJ 
Na področju gospodarstva beležimo v letu 

1979 v ptujski občini nekatere zelo vzpodbudne 
rezultate poslovanja, ki znatno presegajo 
resolucijska predvidevanja za lansko leto ter 
povprečja rasti nekaterih važnejših pokazateljev 
poslovanja v primerjavi s povprečji v SR Slove-
niji oz. podravski regiji. 

Tako je porast industrijske proizvodnje v pri-
merjavi z letom 1978 kar 13, 3 °7o (SRS 7 %) , 
brez upoštevanja TGA Kidričevo, kjer 
proizvodnja zaradi omejenih kapacitet in iztro-
šenosti elektrolize A stagnira, pa znaša rast fizi-
čnega obsega proizvodnje kar 22,2 °/o. Pri tem 
izvršni svet SO Ptu j poudar ja , da je polovica te 
visoke rasti posledica aktiviranja novih zmoglji-
vosti (HE Formin, TGO Gorenje T O Z D Elek-
tronika P tu j , delno novi obrat proizvodnega 
podjet ja Olga Meglič v Dolanah) pri čemer pa 
ima proizvodnja električne energije v HE For-
min ekonomske učinke predvsem za gospodar-
stvo širše družbeno politične skupnosti. 

Poleg zelo visoke rast' industrijske proizvo-
dnje beležimo ugodno rast še v potniškem pro-
metu in stanovanjsko komunalni dejavnosti, 
nekoliko slabše od predvidevanj pa v kmetijstvu 
in gostinstvu, medtem ko gozdarstvo, gradbeni-
štvo in obrt beleži stagnacijo, oz. celo rahlo 
nazadovanje v primerjavi z letom 1978. 

Tudi vrednostni pokazatelji poslovanja OZD 
so za leto 1979 sorazmerno zelo ugodni, kar pa 
je posledica nizkih primerjalnih osnov leta 
1978, visoke proizvodnje in visokega nivoja 
cen, ki so znatno presegle predvidevanja. 

Celotni prihodek s e j e povečal v gospodarstvu 
za 31 % (SRS 28 porabljena sredstva za 
30 \ (SRS 28 dohodek za 35 % 
(SRŠ 29 °Io) s tem, da bi brez upoštevanja H E 
Formin in TGO Gorenje Elektronika P tu j bila 
rast manjša za 3 °/o. Ustvarjeni dohodek 
gospodarstva občine P tu j je znašal v letu 1979 
3,015 milijonov din oz. 221.847 din na delavca 
(SRS 244.986 din na delavca). 

RAZPOREDITEV DOHODKA 
Razporeditev ustvarjenega dohodka je bila v 

gospodarstvu občine skladna z določili resoluci-
je, vendar so obveznosti iz dohodka naraščale 
nekoliko hitreje kot dohodek (23 °7o, v SRS 
29%). Največje povečanje beležijo davki in pri-
spevki na podlagi davčne osnove TOZD: pri-
spevek za republiško izobraževalno in razisko-
valna skupnost (58 °Jo, v SRS 39 %), davek iz 
dohodka republike je porasel kar za 69 °7o (v 
SRS 38 %), za vodno skupnost SRS in požarno 
varstvo je gospodarstvo občine prispevalo 
26,146.000 din ali 93 % več kot v letu 1978 
(SRS le 37 °7o več), za zavarovalne premije 
36 °Io več, za skupne službe delovnih organizacij 
in SOZD 4 9 % več oz. 274.541.000 din, za 
obresti 35 % več (117,405.000 din) itd. 

Čisti dohodek, ki je bil zavoljo večje stopnje 
obveznosti iz dohodka kot je znašala njegova 
rast večji za 34 °7o, je gospodarstvo razporedilo 
povsem v smislu resolucijskih usmeritev, saj je 
za osebne dohodke namenilo ob 3,3 °7o večjem 
številu zaposlenih le 27 °7o več sredstev kot v letu 
1978 s tem, da se je povprečni mesečni OD na de-
lavca povečal le za 22,5 % i n j e znašal 6.555 din, 
kar je nekoliko pod realno vrednostjo za leto 
1978. Nekoliko višje je bilo razporejanje v 
sklade skupne porabe OZD, zlasti za namene 
družbene prehrane (38 %). Taka delitev čistega 

dohodka za osebno porabo je omogočila znatni 
porast sredstev za izboljšanje materialne osnove 
dela (84 v SRS 44 %) v znesku 337,828.000 
din, vendar znašajo razna združevanja in poso-
jila (za m a n j razvite republike, ceste, železnice, 
energetiko, PTT, luko Koper), od tega kar 117 
milijonov din ali 34 °Io vseh sredstev. Za rezerve 
je gospodarstvo namenilo 25 % več čistega 
dohodka, za ostale namene pa kar 63 % več 
(združevanja v občini za SIS materialne 
proizvodnje in šolski prostor po sporazumu) v 
znesku 21,213.000 din. 

Izgube so v občini skoraj polovico manjše 
kot v letu 1978 in znašajo 7,570.000 din ter so v 
celoti pokrite (KK TOZD Petovia in KK TOZD 
Ptujske toplice). 

Zaskrbl juje pa veliko število OZD (25 s 5.170 
delavci oz. 27 °/o vseh zaposlenih v gospodar-
stvu), ki poslujejo na meji rentabilnosti pri 
čemer je upoštevana stopnja akumulativnosti 
manjša od 3 % . Gre pretežno za organizacije, ki 
že več let ne dosegajo minimalne akumulacije, 
zato bodo morali v teh OZD kot tudi izven njih 
poslovnih rezultatov. 

Akumulacija v primerjavi z odhodkom se je 
povečala v gospodarstvu občine za 18 % (v SRS 
7 °7o) in dosegla s topnjo 14,1 °7o (SRS 13,3 %) , 
medtem ko se je akumulacija v primerjavi s 
povprečno uporabljenimi poslovnimi sredstvi 
zmanjšala od 4,7 °7o na 4,1 % (v SRS povečana 
od 4,6 na 4,8 %) kar je posledica izredno visoke-
ga porasta poslovnih sredstev (84 °7o, v SRS 
33 %), pri čemer odpade največji delež na novo 
HE Formin (skoraj 3 milijarde din). Zavoljo 
tega novega objekta v naši občini smo dosegli 
povprečno na delavca 438,629 din poslovnih 
sredstev (v SRS 279,415 din), kar kaže navidezno 
na visoko tehnično opremljenost ptujskega 
gospodarstva, vendar je potrebno poudariti , da 
je s topnja odpisov oz. iztrošenosti opreme kar 
70,2 °7o, brez upoštevanja H E Formin pa preko 
85 % in da kar 59 °7o vseh osnovnih sredstev 
predstavljajo gradbeni objekti. Ta dejstva pa so 
brez dvoma zelo zaskrbljujoča, saj je očitno, da 
bodo potrebna velika vlaganja v posodobitev 
osnovnih sredstev gospodarstva naše občine. 

Kot smo že omenili je gospodarstvo občine 
kot celota upoštevalo resolucijska določila v letu 
1979 v zvezi z razporejanjem dohodka in čistega 
dohodka, saj so sredstva za osebne dohodke 
naraščala znatno počasneje od rasti dohodka, 
sredstva za akumulacijo pa hitreje od rasti 
dohodka. Takih gibanj pa niso zagotovili kar v 
28 O Z D in delovnih skupnostih, pri čemer pose-
bej omenjamo tiste, ki so v letu 1979 najbol j 
očitno kršili delitvena razmerja. To so: DES 
Ljubl jana T O Z D Elektro P tu j , TGA TOZD 
Vzdrževanje, KK TOZD Tehnoservis, AGIS 
TOZD Kovinska obdelava, AGIS T O Z D Orod-
jarna , Proizvodno podjet je Olga Meglič, GG 
TOK P tu j , Agrotransport , KK TOZD Kletarstvo 
in KK TOZD gostilna Breg. 

V NEGOSPODARSTVU IN KS 
Tudi OZD družbenih dejavnosti občine P tu j 

so v letu 1979 skrbno gospodarile s sredstvi, ki 
jih je za to dejavnost namenilo gospodarstvo, 
delavci iz osebnih dohodkov in občani z raznimi 

prispevki, so z drugimi lastnimi prihodki dosegu 
višino 507,147.000 din, kar pomeni 23 °7o več Ц 
v letu 1978 (v SRS 31 % več). Dohodek sej, 
povečal za 23 °/o (v SRS 30 %). Po isti stopnji je 
naraščal čisti dohodek, ki ga je negospodarstvo 
ob 4 °7o večjem številu zaposlenih namenilo: ц 
osebne dohodke 21 °7o več kot v letu 1978, ^ 
skupno porabo 35 % več, za izboljšanja 
materialne osnove dela 24 več ter za rezervt 
19 % več kot v letu 1978. 

Povprečni mesečni čisti OD za 182 ur dela j« 
znašal v negospodarstvu 7.194 din in bil višji za 
17 % kot v letu 1978 (v SRS 25 % višji). 

Tudi nekatere O Z D in skupnosti s področjj 
negospodarsO a niso v celoti upoštevale določil 
resolucij za leto 1979 o razporejanju dohodka 
in sredstev za osebne dohodke. Ti bi naj nara-
ščali po zaposlenem največ do povprečne stop. 
nje raiti osebnih dohodkov v gospodarstvu 
občine (22,5 °/o, kar je v globalu doseženo). Teh 
usmeritev pa niso upoštevali v osnovnih šolah: 
Franc Osojnik, Juršinci in Podlehnik, Delavski 
univerzi, Mestnem kinu, Zadružnih lekarnah 
Ptu j , skupnih službah SIS družbenih dejavnosti 
in požarni skupnosti. 

Nekatere krajevne skupnosti zlasti z območja 
mesta P tu j a so ustvarile znatna sredstva za 
izvajanje svojih programov, ki pa zaradi 
razdrobljenosti sredstev niso bili v celoti realizi-
rani. Vseh 35 krajevnih skupnosti ptujske obči-
ne je doseglo za 74,782.000 din prihodkov, ki so 
bili za 56 °/o višji kot v letu 1978, pri čemer pa 
so odhodki znašali le 46,070.000 din oz. je 
ustvarjenih za 28,716.000 din več prihodkov kot 
so znašali odhodki, od česar pa gre na račun 
prenosa iz leta 1978 kar 20.218.000 din. 

SKLEPI IN P R I P O R O Č I L A 
V zvezi z navednimi rezultati poslovanja 

OZD ptujske občine v letu 1979 je izvršni svet 
skupščine občine P tu j sprejel naslednje sklepe 
in priporočila, ki jih predlaga v potrditev zbo-
rom občinske skupščine: 

1. do vse OZD, ki so v letu 1979 poslovale na 
meji rentabilnosti (stopnja akumulacije manjša 
od 3 %) predložijo izvršnemu svetu SO Ptuj 
podrobno informacijo o vzrokih in sprejetih 
ukrepih v letu 1980 za dosego boljših poslovnih 
rezultatov; 

2. vse OZD in skupnosti, ki so v letu 1979 
hitreje poviševale sredstva za OD od rasti 
dohodka na škodo lastne akumulacije, morajo 
v letu 1980 skladno z določili 7. čl. dogovora o 
uresničevanju družbene usmeritve razporejanja 
dohodka v SR Sloveniji nekoliko manj povečati 
OD kot bi jih lahko na osnovi plana oz. določil 
omenjenega dogovora. Izvršni svet SO P tu j in 
družbeni pravobranilec samoupravl janja občine 
P tu j bosta spremljala realizacijo tega sklepa; 

3. da vse OZD, ki so v letu 1979 porabile iz 
skladov skupne porabe na zaposlenega več 
sredstev kot je znašalo povprečje v gospodars-
tvu SR Slovenije (11.400 din) mor a jo planirana 
izplačila za leto 1980 takoj vskladiti z določili 
17. čl. dogovora o uresničevanju družbene 
usmeritve razporejanja dohodka v letu 1980 v 
SR Sloveniji; 

4. izvršni svet skupščine občine P t u j priporo-
ča krajevnim skupnostim,da pričnejo združevati 
svoja sredstva in se dogovarjati o prioritetah 
uporabe teh sredstev, ker bo le tako moč doseči 
večjo učinkovitost sedaj razdrobljenih sredstev. 

V SOBOTO V 0RM02U 

Tekmovanje ekip prve pomoči 
V soboto bo v O r m o ž u — v t a m k a j š n j e m kopališču po teka lo 

t ekmovan je ekip prve pomoči . Začetek t e k m o v a n j a bo o b 9. uri, 
pomeri le pa se b o d o ekipe prve pomoči Rdečega križa in ekipe civilne 
zaščite iz k ra jevnih skupnost i in de lovnih organizaci j o rmoške občine. 

JB 

PLANSKE NALOGE 
ZAHTEVAJO 

INTENZIVNEJŠE 
IZPOLNJEVANJE 

Na posvetu, ki ga je sklical 
izvršni svet SO Ptuj 13. maja in na 
katerem so sodelovali direktorji 
temeljnih organizacij s področja 
gospodarstva ptujske občine, je 
bila osrednja pozornost povečena 
obravnavi problematike pri pripra-
vi planskih dokumentov za sred-
njeročno obdobje 1981—85. 

V uvodni besedi, ki jo je imel 
Martin Berden, predsednik izvr-
šnega sveta, je bilo posebej 
poudarjeno, da smo v ptujski 
občini z uresničevanjem planskih 
nalog v velikem zaostanku, da se 
nosilci planiranja srečujejo z 
velikimi problemi, tako kadrov-
skimi, kot s pomanjkanjem 
kakovostnih idej projektov, ki bi 
naj naš srednjeročni razvoj pripe-
ljali do višje ravni. Ker je rok za 
sprejem novih planskih dokumen-
tov vse bližnji, naloge pa so v 
zaostanku, bo potrebno v nasled-
njih mesecih plansko aktivnost 
poživiti in v skladu s sprejetimi 
nalogami izpolniti postavljene 
načrte. Seveda pa tega ne bo 
mogoče izpolniti na škodo vsebine 
novih načrtov. Namreč smo pred 
novim, zelo obvezujočim obdob-
jem, v katerem se bomo morali 
odločati za nove poti razvoja, nove 
proizvode, ki mora jo voditi naše 
gospodarstvo v perspektivnejše 
tokove, zato površnosti ne sme in 
ne more biti; samo formalno 
izpolnjevanje planskih nalog pa 
nam lahko toliko željeno kakovost 
izniči. 

Na posvetu je govorila tudi Joži-
ca Carman, načelnica oddelka za 
finance in planiranje pri SO Ptu j , 
ki je podrobno seznanila pred-

stavnike ptujskega gospodarstva s 
problemi, ki se na področju plani-
ranja pojavl ja jo v občinskem 
merilu. Tako je poudarila, da se 
naha jamo še vedno v prvi fazi pla-
niranja, to je v fazi izdelave analiz 
in razvojnih možnosti, na podlagi 
katerih se sprejemajo smernice in 
elementi bodočega razvoja. Pri 
tem je še posebej opozorila na 
kakovost dokumentov, ki se bodo 
bistveno odrazili v samem spora-
zumevanju in dogovarjanju. Glede 
na izdelani rokovnik bi sedaj že 
morali imeti samoupravne spora-
zume o temeljih plana in dogovor 
o temeljih družbenega plana 
občine P tu j , kar pa ni bilo mogoče 
sestaviti zaradi že omenjenih 
neizpolnjenih nalog. 

Podatkov o tem, kako so v 
delovnih organizacijah pripravljeni 
na sporazumevanje ni, os ta ja jo 
zatorej le ocene, zato tudi ni 
mogoče podati trenutnega stanja 
na področju planiranja z vsemi 
kakovostnimi podatki. Nosilci 
planiranja so bili na posveti 
seznanjeni oziroma opozorjeni na 
celovitost planiranja in na njegove 
zahteve, saj smo bili doslej vajeni 
planirati samo gospodarski vidik. 
Tako bo potrebno v novem planu 
obravnavati socialni, prostorski, 
obrambni in vse ostale vidike 
planiranja. N u j n o pa bo zagotoviti 
tudi sočasnost v fazi sporazume-
vanja in dogovar janja . 

Udeleženci posveta so ob tej 
priložnosti posredovali tudi nekaj 
prednostnih nalog za obdobje 81-
85 in se seznanili s tekočimi 
gospodarskimi problemi nekaterih 
ptujskih delovnih organizacij, M G 

Jutri seja predsedstva OK SZDL Ormož 
V osrednji točki dnevnega reda bo beseda tekla o organiziranju javne razprave 

o uvedbi občinskega samoprispevka za gradnjo osnovnih šol v Ormožu in 
Iv • ijkovcih ter prizidka osnovni šoli Velika Nedelja. V nadaljevanju seje se bodo 
pc ivor i l i še o uresničevanju sklepov seje občinske konference SZDL Ormož.J B 

Í «minar za strokovne delavce 
v arhivih 

.<omisija za izobraževanje pri Arhivskem društvu Slovenije in Skupnosti 
arhivov Slovenije organizira dvodnevni seminar, na katerem bodo sodelovali 
strokovni delavci vseh slovenskih arhivov. Seminar bo 23. in 24. maja v Narod-
nem domu v Ptuju (jutri in v soboto). Delo v seminarju bo potekalo v treh 
sekcijah. V prvi sekciji bodo obravnavali obravnavane evidence. Gre za to. da bi 
vsi arhivi vodili enotne evidence za gradivo pred prevzemom, ob prevzemu in po 
prevzemu gradiva v arhiv. Druga sekcija bo ovrednotila (valorizirala) ustvarjalce 
glede na pomembnost gradiva, ki ga ustvarjajo in tretja sekcija bo ovrednotila 
gradivo uprave in prišla do navodil za urejanje. Seminar bo oblikoval tudi pojem 
fonda-osnovne arhivske tehnične in vsebinske enote. 

Vsi dosežki posameznih avtorjev in rezultati doseženi ob skupni razpravi 
bodo objavljeni in potem preostane le še naloga, da bodo izpeljani v praksi. 

Zgodovinski arhiv Ptuj 
K. S. 

PRVA OCENA GOSPODARJENJA V PTUJSKI OBČINI ZA OBDOBJE JANUAR-MAREC 1980 

Planske naloge moramo dosledno izpeljati 
Na seji predsedstva občinskega sveta Z S S Ptuj , ki je bila pretekli 

petek so na jveč jo pozornost posvetili prvi oceni gospoda r j en j a p tujskih 
organizaci j zd ruženega dela s področ ja gospodars tva v o b d o b j u j a n u a r 
— marec 1980. k i j e izdelana na podlagi poda tkov s lužbe d ružbenega 
knj igovodstva — podružn ice Ptuj. 

Splošni rezu Itati gospoda r j en j a , doseženi v tem o b d o b j u so sicer, k l jub 
številnim težavam, ki so v tem o b d o b j u spreml ja le gospoda r j en j e nadvse 
ugodni , kar pa nas seveda ne sme in ne more zadovolj i t i . Če pog l edamo 
rast posameznih kategori j d o h o d k a , vidimo, da j e celotni pr ihodek 
zabeležil indeks 139. po rab l j ena sredstva prav tako indeks 139. dohodek 
141 in čisti dohodek indeks 138. m e d t e m ko so sredstva za reprodukc i jo 

dosegla indeks 163. Visok indeks pa so zabeležile izgube, k i j ih v o b d o b j u 
treh mesecev letos izkazuje 8 temel jn ih organizaci j , od tega 2 v gostin-
stvu. 1 v industri j i . 4 v kmeti js tvu in 1 v gozdars tvu. 

G o s p o d a r s t v o p tu jske obč ine j e v treh mesecih letos doseglo 29 
odstotkov celotnega p r ihodka v letu 1979, 28 odstotkov d o h o d k a , 39.5 
odstotkov sredstev za reprodukc i jo . 41 ods to tkov akumulac i j e in 26 
odstotkov sredstev za osebne d o h o d k e . Tudi ti podatk i zgovorno do-
kazujejo . da j e bilo v tem o b d o b j u g o s p o d a r j e n j e zna tno boljše v pri-
merjavi z enak im o b d o b j e m leta 1979. 

Tudi zastavl jene planske naloge so se v tem o b d o b j u bolje uresni-
čevale. čeprav je blizu 10 odstotkov temel jn ih organizaci j , ki še vedno ne 
spoš tu je jo planskih usmeri tev. Za to bó p o t r e b n o na podlagi celovite 
anal ize gospoda r j en j a v prvih treh mesecih letos, izdeiati pod robne j šo 
oceno vseh temel jn ih organizaci j , ki ne dosega jo planskih ciljev in v njej 
zabeležiti vzroke vseh ods topan j . Posebno pozornost pa bo po t rebno 
nameni t i pregledu investicijskih naložb, ki so v mnogih pf imer ih pre-
nizko ocen jene in kot take sprav l ja jo v težak položa j investi torje, ki se 
pogosto srečujejo s p r o b l e m o m likvidnosti. Še vedno je pr isotna nizka 
raven d o h o d k o v n e povezanost i med posamezn imi temel jn imi organi-
zaci jami. zd ruževan je sredstev pa prej predstavl ja prenos up rav l j an ja s 
sredstvi na s k u p n e službe, kot pa zd ruževan je po de janskih po t rebah 
združenega dela. 

Področ jeosebn ih d o h o d k o v prav tako zahteva t eme l j i t oob ravnavo . 
ker še ni v dovol jni meri pr isotna deli tev glede na dosežene rezultate; še 
vedno j e prisoten lov za živl jenskimi stroški. 

Ocena g o s p o d a r j e n j a za prve tri mesece letos upošteva sledeče 
poda tke : visok indeks rasti življenskih stroškov, ki znaša 123, poras t cen 
industri jskih izdelkov in fizični porast industr i jske pro izvodnje po s topnj i 
109. Nestabi len trg surovin pa s e j e zlasti odrazi l v tem. da rezultati 
gospoda r j en j a niso bili še boljši, ker so neka te re temel jne organizaci je 
uspele nabavit i surovine za dal jše o b d o b j e . 

V gospodarskih rezultat ih se kaže tudi vpliv investicijske politike. 

zlasti še. ker so investicijski p rogrami pomanjk l j iv i , p r ed računske vre-
dnosti investicij nerealne, s ame investicije pa so preveč odvisne od 
bančnih sredstev; poleg tega se ne spoš tu je jo roki g radn je , ka r ima za 
posledico prekorači tev predračunsk ih vrednost i investicij, ki tako žev 

začetku z m a n j š u j e j o p redv idene f inančne učinke naložb. Taka nedo-
slednost pri investicijah pa ima za posledico tudi nel ikvidnost posa-
meznih investi torjev. 

Ne nazadn j e p a j e na dosežene gospodarske rezul tate vplivalo tudi 
d ružbeno-po l i t i čno delo znot ra j organizaci j zd ruženega dela . kot tudiv 

občinskem merilu. Stabilizacijski ukrepi se skora j v celoti uresničujejo, 
veliko bolj pa so pri tem dos lednem spoš tovan ju sprejet ih resolucijskih 
določil, kot tudi dogovora o d r u ž b e n e m u s m e r j a n j u r azpore j an j a do-
hodka in pri tem odločno postavilo, da bo p o t r e b n o proti vsem kršiteljem 
tudi ustrezno postopat i . 

Sama realizacija planskih usmeri tev pa kaže. d a so bili plani za leto* 
dob r o pr ipravl jeni , kar dokazu j e jo tudi doseženi rezultati: celotni pri' 
hodek j e bil dosežen z 98.3 odstotka, d o h o d e k v višini. 101.2 odstotka, 
čisti dohodek s 102.6 odstotka, sredstva za osebne d o h o d k e iz delitve2 

93.9 ods to tka , sredstva akumulac i j e v višini 158,6 ods to tka . Stopnja 
r ep roduk t ivne sposobnost i gospodars tva j e bila večja za 2.5 odstotka, 
akumula t ivnos t za 1.4 odstotka , rast ne to izplačanih osebnih dohodkov 

p a j e bila večja za 4 odstotke . Na zapos lenega je bilo v p rvem tromesečju 
leta 1979 izplačanih v povprečju 5.565 d inar jev , v enakem o b d o b j u letos 
pa 6.800 d inar jev . Dosežena izplačila osebnih d o h o d k o v brez dvon^ 
kažejo na umi r j ene j šo rast v pr imer jav i z enak im o b d o b j e m leta 1979. 
posebej , če upoš tevamo, da j e večina organizaci j združenega de№ 
upoštevala pr iporoči lo resolucije in ni d o d a t n o delila sredstev po za* 
k l jučnem rečunu za leto 1979. 

Predsedstvo občinskega sveta Z S S Ptuj j e o b razpravi o rezultati!1 

gospoda r j en j a za o b d o b j e j a n u a r — marec 1980 posebej poudar i^ 
nujnos t , da v temel jnih organizaci jah , kjer so prvo t romesečje zaključi'1 

z izgubo, sestavijo p o d r o b n o oceno vzrokov nastale izgube in u k r e p a 
ki jih bodo uporabi l i pri pokri t ju izgube. V ce lo tnem zd ruženem delup a 

bo p o t r e b n o posebej oceniti tudi na ložbeno politiko, da l je področja 
dohodkovn ih odnosov , produkt ivnost i , del i tve po delu. izkoriščeno*1 

delovnega časa in drugo, kot tudi obremeni tev , ki i zha ja jo iz d o m a č i 
občinskih spo razumov in v katerih obveznost temelj i na čistem dohodk i 

Brez d v o m a bo po t r ebno v bodoče stalno, sp ro tno in dosledni 
p rever j an je doseženih gospodarskih rezultatov, da b o m o lahko prij" 
vočasno in \ željeni kakovosti do ločene nezadovol j ive rezultate tuo1 

popravil i in utrli pot d o s l e d n e m u uresničevanju polit ike gospoda r s^ 
ustalitve. 
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Ugodne in stabilne varnostne razmere 
NA OBMOČJU UJV MARIBOR 

Tako kot v Jugoslaviji in Sloveniji je tudi na 
območju UJV Maribor, ki zajema občine Mari-
e r , Lenart, Slovenska Bistrica, Ormož in Ptuj, 
varnostna situacija dobra in stabilna, so pouda-
rili na nedavnem pogovoru predstavnikov UJV z 
novinarji. Varnostna situacija se iz leta v leto 
zboljšuje, kar je med drugim tudi odraz nenehne 
politične aktivnosti in močnejše aktivnosti vseh 
komponent varnosti. Pri tem prihaja do izraza 
tudi strokovnost dejavnosti organov za notranje 
zadeve. 

V prvih štirih mesecih letošnjega leta je bilo 
n a območju UJV Maribor doseženih več dobrih 
rezultatov. Delavci UJV so odkrili veliko 
vlomov, tatvin in ropov. Sicer pa je skupno 
gtevilo obravnavanih kaznivih dejanj v prvih 
gtirih mesecih letošnjega leta na istem nivoju, 
kot v enakem obdobju lani. Število obravnava-
nih gospodarskih kaznivih dejanj je v manjšem 
porastu, med tem, ko je število obravnavanih 
kaznivih dejanj splošne kriminalitete v upada-
nju. Neraziskanih dejanj s tega področja je le še 
30,8 odstotka, kar je precejšnji uspeh. Zmanjša-
no je tudi število seksualnih deliktov, tudi tatvin 
je manj, med njimi pa prednačijo tatvine v 
vikende, stanovanjske hiše, šole in gostinske 
lokale. 

Delavci UJV so v obravnavanem obdobju 
uspešno odkrili tri skupine vlomilcev, ki so 
skupaj osumljeni za okoli 100 kaznivih dejanj. 
Uspešno so raziskali 5 večjih ropov in kar 45 
goljufij. Obravnavali so 57 kaznivih dejanj 
oškodovanja tuje lastnine, ter 35 odvzemov 

motornih vozil. Zanimivo je tudi, da so v prvih 
štirih mesecih letošnjega leta na območju UJV 
Maribor obravnavali tudi 27 nasilnih vselitev po 
nezakoniti poti. 

Med kaznivimi dejanji zoper premoženje so 
obravnavali največ požarov, od tega 4 požare, ki 
so bili povzročeni iz malomarnosti, ter 60 poža-
rov, ki so bili obravnavani kot dogodek (kjer 
vzroki ali povzročitelji niso znani). V istem 
obdobju so obravnavali tudi 45 delovnih nezgod 
(lani le 34). V teh nezgodah so letos izgubile živ-
ljenje 4 osebe (lani 8). 

Obravnavali so tudi 25 kaznivih dejanj zoper 
javni red in mir ter le 19 primerov nasilniškega 
obnašanja (lani 26). 

Med kaznivimi dejanji gospodarske krimi-
nalitete so v prvih štirih mesecih letošnjega leta v 
porastu predvsem kršitve temeljnih pravic delav-
cev — teh deliktov so obravnavali kar 17 (v ena-
kem obdobju lani le 5). Več so obravnavali tudi 
poneverb, posebnih primerov goljufij, kaznivih 
dejanj neupravičene uporabe, nevestnega ravna-
nja z zaupanim družbenim premoženjem in 
gozdnih tatvin. 

V prvem četrtletju letos je bilo obravnavanih 
1752 prekrškov zoper javni red in mir, zaradi 
česar so obravnavali 1616 kršiteljev, od tega kar 
1100 kršiteljev zaradi prepiranja in kričanja. 
Zanimivo je tudi, da je med vsemi temi kršitelji 

kar 32 odstotka povratnikov, v 66 primerih so 
bili storilci mladoletniki kar 70 odstotkov vseh 
storilcev pa je bilo v času storitve pod vplivom 
alkohola. 

Na petih mednarodnih mejnih prehodih je 
prestopilo državno mejo v prvih štirih mesecih 
letos 2.926.835 potnikov (3 odstotke več kot 
lani) in prevozilo mejo 746.796 motornih vozil, 
3.409 vlakov ter 150 letal. V tem obdobju ni bilo 
mejnih incidentov, obravnavanih je bilo le 22 
dogodkov na meji. 

Tudi stanje varnosti v cestnem prometu je v 
istem obdobju letos zelo ugodno, saj beležijo na 
območju UJV Maribor 356 prometnih nezgod 
(21 manj, kot lani). V nezgodah je izgubilo 
življenje 23 oseb (8 manj kot lani), telesno je bilo 
poškodovanih 411 oseb (14 manj, kot lani), čista 
materialna škoda na vozilih pa znaša okoli 6 
milijonov 720 tisoč din. 

Med smrtnimi žrtvami je bilo 9 pešcev, 7 
sopotnikov, 4 vozniki osebnih avtomobilov, 2 
kolesarja in voznik kolesa z motorjem. Najpo-
gostejši vzroki prometnih nezgod so bili: nepri-
merna hitrost (111 nezgod), neupoštevanje pred-
nosti vožnje (51 nezgod), prisotnost alkohola (43 
nezgod), nepravilno prehitevanje (42 nezgod), 
ter nepravilno prečkanje, hoja po vozišču in 
ostalo (35 nezgod). 

Stanje v cestnem prometu je vsekakor 
ugodnejše, vzrok za to pa med drugim pripisuje-
jo tudi zveznemu zakonu, ki velja za parna in 
neparna vozila. Tako ob določenih dnevih 
skoraj polovica vozil miruje. — OM 

S PROGRAMSKO VOLILNE SEJE OK ZKS 0RM02 

Titove pobude 
- smernice 

nadaljnjemu delu 
»Danes se prvič sestajamo z žalostjo in zavestjo, da med nami ni 

več dragega predsednika Tita. Današnja seja naj bo še korak na poti 
uresničevanja njegove pobude o kolektivenm delu . . . « , j e v uvodu 
pred programsko volilno sejo Občinske konference zveze komunistov 
Slovenije Ormož, dejal sekretar komiteja Tone Luskovič. 

Poročilo o delu občinske organizacije ZK in njenih organov v 
preteklem obdobju in pa skrbno pripravljena ocena sedanjih družbe-
nopolitičnih in samoupravnih družbenoekonomskih razmer v občini, 
je bila osnova nadvse bogati razpravi. Tovariš Luskovič je v svoji oceni 
povdaril številne slabosti našega časa, ki se odražajo v ormoški občini. 
Opozoril je. d a j e zveza komunistov odgovorna za dosego stabilnejšega 
gospodarstva in za uveljavljanje naprednih družbenoekonomskih 
odnosov. Pred ormoškim gospodarstvom so izredno zahtevne naloge, 
predvsem pri prizadevanjih za prehod med bolj razvite občine. Nadvse 
kritično j e po njegovem mnenju pot rebno razpravljati o kasnitvah pri 
pripravi planskih dokumentov. Vse preveč je v ormoškem gospodar-
stvu prisotno kupovanje tujega nepreverjenega znanja in premalo 
izkoriščanje domačega. Nadal jnj i pereč problem j e premalo intenzivno 
obdelana zemlja, pa prepočasno dogovar janje in vzpostavljanje 
integracijskih odnosov. 

Tudi v družbenih dejavnostih je pot rebno več aktivnosti, predv-
sem pri izpolnjevanju nalog, ki jih naj novo ustanovljene skupne 
službe SIS družbenih dejavnostih opravljajo. Odgovorne naloge so 
pred komunisti tudi na področju nadal jnjega podružbl janja in razvoja 
sistema SLO in DSZ. Sicer je mogoče politično situacijo oceniti zelo 
pozitivno in se pohvalno izraziti o politični zrelosti občanov, ki so jo 
pokazali ob vseh dogodkih v prvih mesecih letošnjega leta. 

Že prej je bila omenjena boga-
ta razprava, k i j e sledila. Delegati 
iz delovnih in drugih sredin so 
opozorili na številna odpr ta vpra-
šanja, ki j ih bo potrebno rešiti v 
naslednjem obdobju . Tako so 
opozorili na p rema jhno aktivnost 
mladine v določenih sredinah, pa 
na probleme v zvezi s s tanovanj-
sko gradnjo, povezano z visokimi 
stroški arheoloških izkopavanj, ki 
jih mora kriti ormoško gospodar-
stvo, čeprav so izkopani predmeti 
last in interes širše družbene 
skupnosti. Opozor jeno je bilo še 
na problem zdravstvenega var-
stva, ki se pojavlja zaradi nizke 
prispevne stopnje, ki ima za 
posledico izpad solidarnostnih 
sredstev republike in regije. Do-
taknili so se tudi izgube v T O Z D 
Vinogradništvo, ki je prav tako 
posledica nekajletnega kopičenja 
problemov v tej panogi in tako 
d a l j e . . . 

V postopku kadrovanja , so dobili predlagani kandidati za 
predsednika občinske konference, sekretarja komiteja in članov 
komiteja, podporo v vseh osnovnih organizacijah, prav tako pa so bili 
soglasno izvoljeni na volilno programski seji. Funkcija predsednice 
občinske konference zveze komunistov Slovenije Ormož je bila zaupa-
na Gabrijel i Kuhar . 
Funkcijo bo opravljala neprofesionalno — z enoletnim manda tom. 
Gabri jela K u h a r j e sicer vodja ekspoziture SDK v Ormožu. 

Za sekretarja občinskega komiteja ZK je bil ponovno izvoljen 
Tone Luskovič. medtem ko sta postala nova člana komiteja Vinko 
Stefančič in Miran Krajne. 

V delovni usmeritvi, ki j o je v imenu OK Z K S podala predsednica 
Gabri jela K u h a r j e zapisano, da si bodo ormoški komunisti z vsemi 
močmi prizadevali nadaljevati Titovo pot, ob upoštevanju usmeritev, 
ki izhajajo iz kongresnih dokumentov. Na jpomembne j ša naloga je 
okrepiti vlogo občinske organizacije zveze komunistov in preko nje 
vpliv vseh komunistov na reševanje številnih problemov. Pomembno 
je še nadal je vztrajati pri razvoju političnega sistema socialističnega 
samoupravl janja , nadaljevati razvoj delegatskega sistema, vzpodbujat i 
kolektivno delo, uresničevati stabilizacijske programe in zakon o 
združenem delu. boriti se za izboljšanje ekonomskih odnosov s tuj ino 
in tako dalje. 

J B 

Predsednica OK ZKS Ormož 
Gabrijela Kuhar 

PROGRAMSKO VOLILNA KONFERENCA ZKS PTUJ 

Poudarek ustalitvenim prizadevanjem 
Delegati 141 osnovnih organiza-
cij ZKS občine Ptuj so na pone-
deljkovi konferenci izvolili za 
predsednika OK ZKS Ptuj Jože-
ta Botolina, za sekretarja komite-
ja Dimčeta Stojčevskega in za 
izvršnega sekretarja za organizi-
ranost. razvoj in kadrovsko poli-
tiko Stanka Lepeja. Izvolili so 
Uidi člana komiteja — Gorazda 
Zmauca, člana komisije za pro-
učevanje zgodovine Z K S — 
Draga Suligoja in članico statu-

tarne komisije — Marico Fajt , 
opravili pa so tudi verifikacijo 
štirih članov občinske konferen-
ce stalnega sestava, ki so j ih 
delegirale osnovne organizacije 

V pestri in bogati razpravi so 
delegati namenih osrednjo po-
zornost uresničevanju ustalitve-
nih prizadevanj v občini, ki še 
vedno niso v zavesti slehernega 
delovnega človeka in občana. 
Vprašanju prestrukturiranja gos-
podarstva se vedno posvečamo 
premajhno pozornost, so menili 
in povdarili, da morajo nove 
investicije temeljiti na pridobiva-
nju produktivnih delovnih mest. 
Nič man j odgovorno se niso lotili 

problemov srednjeročnega in 
dolgoročnega planiranja v gos-
podarstvu in v negospodarstvu. 
Zavzeli so se, da je pot rebno 
sproti ocenjevati materialne, teh-
nološke in kadrovske možnosti 

razvoja gospodarstva in zaostriti 
odg ovornost komunistov do teh 
nalog. Posebno skrb je namenit i 
nosilcem gospodarskega razvoja 
v občini in izvoznim usmeritvam. 

Med osrednjimi nalogami ko-
munistov in vseh subjektivnih sil 
v družbi je urejanje dohodkovnih 
odnosov na vseh ravneh, s po-
vdarkom na politiki nagrajeva-
nja po delu. Z resnično kvalitet-
no izpeljanim nagra jevanjem po 
delu in rezultatih dela ie potreb-

no vzpodbudit i delovno produk-
tivnost in izločiti iz delovnega 
procesa posameznike, ki uživajo 
sadove dela svojih delovnih tova-
rišev. 

Beseda je bila tudi o neuresni-

čevanju sprejetih sklepov s po-
dročja kmetijstva, saj o njih niso 
razpravljale vse osnovne organi-
zacije Z K S v občini, k a j šele da 
bi j ih izpolnjevali dosledno v 
vsen okoljih, ki lahko prispevajo 
svoj delež k napredku tega za 
občino in širše območje po-
membnega področja. Posebno 
pozornost bo treba namenit i 
neracionalnemu trošenju kvali-
tetnih kmetijskih zemljišč, ures-
ničevanju zelenega plana, mo-
dernizaciji kmetijstva in ustrezni 
politiki cen kmetijskim proizvo-
dom. S tem v zvezi so tudi 
prizadevanja za pospešen razvoj 
manj razvitih območij v Sloven-
skih goricah in v Halozah. 

O vseh omenjenih in v razpra-
vi nakazanih nalogah bodo mo-
rali komunisti znotraj ostalih 
družbenopolitičnih organizacij 
temeljito spregovoriti in z enotno 
akcijo pristopiti k razreševanju 
vprašanj v konkretni družbeni 
praksi. Zato pa je potrebno 
nameniti večjo vlogo idejnopoli-
tičnemu in akcijskemu usposab-
ljanju O O ZKS. članov občinske 
konference — skratka vseh ko-
munistov, da bodo odpr to in z 
vso odgovornostjo ter dovolj 
samostojno sodelovali pri razre-
ševanju odprtih vprašanj . Nove 
metode dela in nova organizira-
nost ponuja jo nemalo možnosti 
za novo vsebino dela — le 
uresničiti jih je treba. 

Tekst: N. D. 
Foto: I. C. 

Jože Botolin Dimče Stojčevski Stanko Lepej 

19. SREČANJA 
BRATSTVA IN 

PRIJATELJSTVA 

Majšperk 
in Hum ob 

Sotli vabita 
v petek, 23. maja ob 19. uri gostujejo 

4 Majšperku člani kulturno umetniškega 
društva, , N apri jed " H um ob Sotli iz obč i-
n e Pregrada. Folklorna skupina in 
tamburaški orkester bosta izvajala 
Posavske, Zagorske in Prekmurske ple-

Program pa bo popestrila vokalno 
instrumentalna skupina z venčkom 
^gorskih pesmi. 

. Kulturno umetniško društvo „Naprt-
i l " gostuje v Majšperku v okviru 19. 
ffadicionalnih delavskih Srečanj bratstva 
ln Prijateljstva ter v počastitev krajevne-
J*® praznika krajevne s k u p n o s t i 
Majšperk. 

Člani društva prvič gostujejo v občini 
tuJ- Na dosedanjih gostovanjih, kjer je 
^ t v o doseglo vidne uspehe naj 

penimo njihovo sodelovanje na smotri 
o'klore Zagrebške regije, na republiški 
ttiotri delavskega kulturnega ustvarjanja 
Varaždinu, v tednu kajkavske kulture v 

Capini in drugod. 
. ^ pismu so nam sporočili, da se veseli-
0 gostovanja v Majšperku in izražajo že-
li0' da bi lahko večkrat gostovali v občini 
, tuJ in poudarjajo željo, da bi lahko več-
j^at gostovali v občini Ptuj in poudarjajo 

¡Jo po utrjevanju bratstva, enotnosti in 
nJateljstva med našimi narodi in 

R o d n o s t m i . 
Gostom iz občine Pregrada izrekamo v 

kj .ln* Ptuj in v krajevni skupnosti 
Majšperk našo iskreno dobrodošlico! 

FB 

UREDITEV PLAČILNE BILANCE 

OD ZAČRTANE POLITIKE 
NE ODSTOPAMO 

Naše gospodarstvo se nahaja v težkem položaju. 
To smo predvidevali že lani, zato smo naša nadaljnja 
prizadevanja strnili v resolucijah o politiki izvajanja 
družbenega plana v letu 1980, kjer smo zavestno 
sprejeli nekatere omejitve, da bi kljub zapletenim 

f gospodarskim razmeram v svetu ustalili naše 
gospodarstvo. Na uresničevanje teh nalog nas je še 
posebej resno opozoril tovariš Tito v svoji novoletni 
poslanici občanom Jugoslavije. 

Kljub temu moramo ugotoviti, da v resolucijah 
začrtanih nalog ne uresničujemo dovolj dosledno na 
vseh področjih. O teh nalogah je na seji, 12. maja 
razpravljalo tudi predsedstvo CK ZKS, kjer je v 
uvodnem poročilu predsednik CK ZKS France Popit 
posebej poudaril naloge, zlasti še TRAJNO POVE-
ČANJE IZVOZA IN RACIONALNO NADOME-
ŠČANJE UVOZA, s posebnim poudarkom na upra-
bi lastnega znanja in ustvarjalnosti. 

Temu za naš stabilen nadaljnji razvoj izredno 
pomembnemu problemu je bila namenjena tudi 
večina razprave na seji programske konference ZKS 
občine Ptuj . Vsebinsko je razpravo še zlasti obogatil 
ALOJZ G O J Č I Č , izvršni sekretar CK ZKS. 
Navajamo nekaj misli iz njegove razprave: 

Gospodarstvo je prav gotovo v nezavidljivem polo-
žaju. Predvsem moramo urediti plačilno bilanco s 
tujino. Namesto, da bi se stanje na tem področju 
izboljševalo, se še poslabšuje, zlasti še, ker blagu, ki 
ga uvažamo naraščajo cene, kreditom, ki jih naje-
mamo pa obresti. Od zščrtane politike za nobeno 
ceno ne bomo odstopali, če bo treba, bomo morali 
še boLj zmanjšati devizne kvote — pa tudi, če bo 
treba kakšno proizvodnjo, ki temelji na uvoženem 
reprodukcijskem materialu in proizvaja bolj „luk-
suzno" blago — ustaviti. Naš glavni strateški cilj je 
torej urediti plačilno bilanco, kar najbolj spodbujati 

izvoz, uvoz pa zadrževati na sedanji višini. 
Poseben poudarek je treba dati srednjeročnemu 

planiranju, da bodo naša investicijska vlaganja sledi-
la strateškim ciljem, ki so v tem, da doma proizva-
jamo čimveč takšnega blaga, ki ga moramo sedaj 
uvažati in tekega, ki ga bomo lahko prodali na 
mednarodnem tržišču. To nam v veliki meri narekuje 
prestrukturiranje našega gospodarstva, investiranje v 
take gospodarske dejavnosti, ki bodo večale 
proizvodnjo in storilnost dela, ne pa število zaposle-
nih. Zaposlovanje je treba neposredno povezati z 
izobraževanjem in to izobraževanjem za proizvodno 
združeno delo, ne pa za administrativne poklice. 

Predvsem je treba zaostriti delovno disciplino, 
konkretno odgovornost vsakega, zlasti pa še tistih na 
vodilnih in strokovnih delovnim mestih. Urediti je 
treba nagrajevanje po delu, ki mora biti glavni 
spodbujevalec boljšega dela, večje proizvodnje. 
Nagrajevanje po delu mora biti tisto sito skozi kate-
rega bodo izpadali lenuhi. Teh nalog se mora zaveda-
ti sleherni delavec, priti mora v zavest vsakega našega 
delavca, ker le tako nam bo moč doseči naše strateške 
cilje, doseči, jih pa moramo, je v svoji razpravi 
poudaril Alojz Gojčič. 

O teh vprašanjih bo stekla razprava tudi na sejah 
zborov skupščine občine Ptuj, ko bodo obravnavali 
informacijo o gospodarskih gibanjih v letu 1979, 
obenem pa tudi prve podatke za letošnje leto. Tudi v 
tej informaciji je zlasti zaskrbljujoče poglavje, ki 
obravnava zunanjetrgovinsko menjavo ptujskega 
gospodarstva. Iz podatkov je razvidno, da je ptujsko 
gospodarstvo v letu 1978 še pokrivalo uvoz z lastnim 
izvozom v višini 91,1 odstotka, v letu 1979 pa komaj 
68,6 odstotka! Podatek je prav gotovo zaskrbljujoč, 
zato je treba podvzeti vse, da v bodoče uvoz v celoti 
pokrivamo z lastnim izvozom. 

FF 

Delavci kombinata so 
posadili spominsko drevo 

Delavci Kmetijskega kombinata Ptuj so v spomin na umrlega 
predsednika tovariša Tita. na pobudo družbenopoli t ičnih organizacij 
in samoupravnih organov kombinata , 15. 5. 1980 posadili spominsko 
drevo na dvorišču upravne zgradbe. O b tej priložnosti je začel sveča-
nost predsednik konference osnovnih organizacij sindikata Kmetijske-

ga kombinata Ptuj Tone Taciga, nato pa je spregovorila dežurna 
sekretarka ZK Maruša Grabr i jan ter orisala pomen in veličino dela 
tovariša Tita in hkrati poudari la , da naj posajeno drevo služi kot 
spodbuda za naše uspešno nadal jn je delo. v duhu Titovih usmeritev in 
hkrati kot spomin na dragega Tita. sedanji in bodoči generaciji. Skup-
no s posaditvijo spominskega drevesa — lipe je bilo vkopano tudi 
spominsko posvetilo, kot trajen dokument namena posaditve. 

Mihaela PIŠEK 
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Varnostni kulturi 
več pozornosti 

Pri predsedstvu OK SZDL Ptuj uspešno deluje koordinacijski odbor 
za ljudsko ob rambo in družbeno samozaščito, ki mu predseduje Jože 
Ekart. Osnovna naloga koordinacijskega odbora je, spremljati delo na 
tem področju v krajevnih skupnostih, pomagati aktivistom na terenu v 
posebnih situacijah in z nasveti pomagati pri reševanju vprašanj, ki se 
pojavljajo. Odbor je sestavljen iz. predstavnikov krajevnih skupnosti, 
delovnih organizacij, družbenopolit ičnih organizacij, tako da lahko delo 
odbora teče na primerni ravni. 

»Podružbljanje splošnega ljudskega odpora in družbene samozaščite 
je doseglo dokaj dobro raven »pravi Jože Ekart. s»saj so v vseh krajevnih 
skupnostih organizirani komiteji za SLO in DS, ki pripravljajo potrebne 
akte, organizirana je narodna in civilna zaščita. Pozornost namen ja jo 
varnosti in varnovanju družbenih objektov, varovanju zasebne in 
družbene lastnine in varnosti občanov. Organiziranost komitejev je 
dobra, saj so v njih varnostniki za določeno okolje načelniki narodne 
zaščite — ponekod imajo tudi pomočnike načelnikov po vaseh — vsak 

lobčan pa ima možnost sodelovati, dajati predloge in mnenje, ki pri-
spevajo k še boljšemu delu na tem pomembnem področju.« 

Seveda ne tečejo vse stvari gladko, brez zapletov in težav. V preteklem 
letu so bili komiteji ustanovljeni, v mnogih se vključujejo novi člani, ki 
nimajo izkušenj in niso ustrezno usposobljeni za delov komitejih za SLO 
in družbeno samozaščito. Člani koordinacijskega odbora menijo, da bi 
morali pripraviti enotni program izobraževanja in usposabljanja za 
člane komitejev v celi Sloveniji. Tako izobraževanje bi moralo biti 
kontinuirano, seveda pa se morajo člani tudi individualno izobraževati 
in pridobljeno teoretično znanje prenesti na praktično delovanje v 
okolju, kjer komite deluje. 

Jože Ekart meni. da se družbenopoli t ične organizacije v krajevnih 
skupnostih povsod ne vključujejo dovolj enakovredno v delo na tem 
področju. Zato posamezni člani koordinacijskega odbora obiskujejo 
krajevne skupnosti, se tam pogovar ja jo o delu komiteja in članov ko-
miteja ter skupno iščejo smernice za nadal jnje delo. 

In kaj pravijo člani koordinacijskega odbora za LO in DS o varnostni 
kulturi občanov? 

»Menimo, d a j e primerna. Mogoče bi lahko ocenili, da se kot celota 
dovolj varnostno obnašamo, so pa posamezniki, ki menijo, da so za-
dolženi le za lastno varnost, da jih družbena ali širša varnost ne zanima. 
Vendar, če ocenimo zadftje dogodke, ko smp aktivirali na rodno zaščito 
v posameznih krajevnih skupnostih in v delovnih organizacijah lahko 
rečemo, da so vsi zadolženi tovariši sprejeli zadane naloge z vso odgo-
vornostjo, nobenih izmikanj ni bilo. kar je posebej pomembno. 

Res pa je, da moramo prav varnostni kulturi namenit i še večjo po-
zornost. Vsak občan se mora zavedati svojih nalog, svoje vloge na tem 
področju. Mnogo bolj v zavest vsakega posameznika mora prodreti 
občutek za varnost, pa naj gre za varnost v prometu, pri delu. za 
varovanje naše skupne lastnine, za varovanje vsega, kar imamo.« 

Prav temu vprašanju bo koordinacijski odbor namenil večjo pozor-
nost, to p a j e tudi naloga vseh ostalih dejavnikov v naši družbi in vsakega 
posameznika. 

N. D. 

Nadomestila za uporabo stavbnega zemljišča 
Skupščina občine Ptuj je v oktobru 1979 

sprejela sklep o pristopu k dogovoru o 
usklajevanju meril za določanje nadomestila za 
uporabo stavbnega zemljišča, ki ga je pripravila 
skupnost slovenskih občin. 
S tem dogovorom naj bi v občinah SR 

Slovenije poenotili politiko določanja nado-
mestila za uporabo stavbnega zemljišča, ki 
naj bi temeljila na strokovnejših in pravičnejših 
merilih za določanje višine nadomestila. V 
slovenskih občinah so doslej bila uveljavljena 
zelo različna merila in pristopi za določanje 
višine prispevka oz. nadomestila, večina pa je 
temeljila na sorazmerno zahtevnih sistemih to-
čkovanja. 

Merila, ki jih uvaja sprejeti dogovor so: 
opreml jenos t s tavbnega zemlj išča s 
komunalnimi napravami, lega zemljišča, 
namembnosti in pridobitna ugodnost zemljišča. 
Dogovor omogoča družbenopol i t i čn im 
skupnostim, da lahko s svojimi odloki uveljavijo 
še druga merila za določitev pravičnejše višine 
nadomestila, kot so: smotrnost izkoriščanja 
zemljišča, motnje pri uporabi zemljišča in 
stavbe zaradi h rupa in t r a jne j šega 
onesnaževanja ; -aka, oviranje dostopnosti, 
upoštevanje lastnih vlaganj občanov v 
komunalne objekte in naprave primarnega 
omrežja skupne rabe ob gradnji ali nakupu 

stanovanja ipd. 
Skupna višina nadomestila se po tem dogovoru 

oblikuje na podlagi srednjeročnega plana in 
letnega programa urejanja stavbnega zemljišča, 
ki ga sprejme samoupravna komunalna 
skupnost, potrdi pa občinska skupščina. To 
pomeni, da je nadomestilo sestavina, pa tudi 
vir financiranja urejanja stavbnega zemljišča in 
se lahko uporablja le za graditev omrežja 
komunalnih objektov in naprav primarnega 
pomena, ki so namenjena za skupno rabo. 

Vrednost točke so določili na podlagi ugo-
tovitve stroškov, ki so potrebni za realizacijo 
sprejetega srednjeročnega plana oz. letnega 
programa graditve komunalnih objektov in 
naprav in na podlagi skupnega števila točk na 
območju, kjer se plačuje nadomestilo. Vrednost 
točke se oblikuje vsako leto skladno z 
ovrednotenim programom grditve omrežja 
komunalnih objektov in naprav primarnega 
pomena. 

Upravni organ skupščine občine Ptuj, 
pristojen za komunalne zadeve, je s sodelo-
vanjem samoupravne komunalne skupnosti 
občine Ptuj že začel z delom na pripravi 
uskladitve odloka o nadomestilu za uporabo 
stavbnega zemljišča v občini Ptuj, s katerim je 
predpisano nadomestilo za uporabo stavbne-
ga zemljišča na območju mesta Ptuj , naselij 

Kidričevo in Majšperk, s sprejetim dogovorom. 
Sedaj veljavni odlok sicer že vsebuje nekatere 
elemente sprejetega dogovora, saj deli območja 
kjer je predpisano nadomestilo v tri kategorije 
glede na stopnjo komunalne opremljenosti 
lega zemljišča v naselju, smotrnost izkoriščanja 
zemljišča, rekreacijskih možnosti, oddaljenost 
od preskrbovalnih centrov in namembnosti 
predela, vsekakor pa ga bo potrebno uskladiti z 
določbami sprejetega dogovora. 

Pri graditvi novega sistema uveljavljanja 
meril za določanje nadomestila za uporabo 
stavbnega zemljišča se bo morala aktivno 
vključiti tudi občinska komunalna skupnost, ki 
bo morala prevzeti vlogo nosilca samo-
upravnega sporazumevanja in družbenega 
dogovarjanja za sprejem usklajenih sred-
njeročnih planov in letnih programov o 
etapnosti graditve, načinu in virih financiranja. 
To pa pomeni, da se o usklajevanju meril za 
določanje nadomestila in njihovi realizaciji ne 
dogovarjamo samo v okviru družbenopolitičnih 
skupnosti in upravnih organov, ampak 
predvsem komunalnih oziroma stavbnih 
zemljiških skupnosti. 

Metka Korošec, načelnik oddelka za 
gospodarstvo in urbanizem 

SO Ptuj 

Odprte možnosti za sodelovanje avstrijskih 
in jugoslovanskih kmetijcev 

V novi zgradbi mesokombinata 
perutnina' Ptuj so se v četrtek 15. 
maja sestali kmetijski funkcionarji 
republike Avstrije in Jugoslavije 
skupaj s predstavniki SO Ptuj in 
mesokombinata perutnina Ptuj. 
Z Avstrijske strani so se delovnega 
pogovora o razširitvi sodelovanja 
na področju kmetijstva in živi-
noreje udeležili — dr. Günter 
Hayden, minister za kmetijstvo 
republike Avstrije; Albin Schober, 
avstrijski državni sekretar; Emil 
Wurcer, šef sekcije v ministrstvu 
za kmetijstvo; Robert Steiner 
ministrski svetovalec in Otto 
Groier njegov pomočnik. Z 
jugoslovanske strani so v pogovo-
ru sodelovali Milovan Zidar, 
predsednik zveznega komiteja za 
kmetijstvo, njegov pomočnik 
Svetozar Butolja, Ivo Marenk 
republiški sekretar za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano SR Slove-
nije. Ljubinka Jovanovič, samo-
stojni svetovalec za kmetijstvo, ter 
predstavniki mesokombina ta 
Perutnina Ptuj , SO Ptuj in Kme-
tijskega kombinata Ptuj. 

Goste je v imenu gostitelja poz-

dravil generalni direktor meso-
kombinata Perutnina Ivo Tomažič 
in jih seznanil z gospodarskim 
položajem te delovne organizacije, 
ki je ugoden. Gostje so se zani-
mali predvsem za možnosti sodelo-
vanja avstrijskih kmetijskih orga-

nizacij z našimi, predvsem pa o 
možnostih izvoza perutninskega 
mesa v sosednjo Avstrijo. To so 
predstavniki Perutnine z veseljem 
sprejeli, vendar je izvoz zaradi 
avstrijskih zakonov trenutno 
neprivlačen. Gostje so se zanimali 

tudi za organizacijo dela in tehno-
logijo kmetijske proizvodnje pri 
nas, ter med drugim povedali, da 
sodi ta obisk v okvir sodelovanja o 
katerem sta se med drugim po-
govarjala pred kratkim Avstrijski 
Kancler dr. Bruno Kreiski in 
predsednik zveznega izvršnega 
sveta SFRJ Veselin Djuranovič. 

Po delovnem razgovoru so si 
gostje ogledali Ptujski grad in Ptuj 
pod njim. Po kosilu pa so si ogle-
dali še perutninske farme v Kidri-
čevem in melioracijske površine v 
pesniški dolini, ter KK Ptuj . 

Obisk članov avstrijske delega-
cije in pogovori z našimi kmetijs-
kimi funkcionarji ter predstavniki 
Perutnine in Kmetijskega kom-
binata so pokazali, da obstajajo 
možnosti obojestranskega sode-
lovanja na področju kmetijstva, 
vendar je pri tem treba še marsikaj 
urediti. Vsekakor pa je to srečanje 
kmetijskih funkcionarjev pripo-
moglo k še tesnejšemu sodelovanju 
med obema prijateljskima dežela-
ma. 

M. Ozmec 

Med delovnim pogovorom v novi zgradbi mesokombinata Perutnina Ptuj 
so goste iz sosednje Avstrije seznanili z gospodarsko situacijo te delovne 
organizacije. 

LENART 

0 izostajanju z dela 
Občinski sindikalni svet Lenart je organiziral posvet o problematiki 

izostajanja zdela . Podatki, ki so jih imeli pri obravnavanju na voljo, niso 
bili najbolj sveži, vendar je bilo kljub temu iz njih razvidno, koliko je v 
občini izgube zaradi izostankov z dela. Drugače so v občini kl jub 
kadrovskim težavam, ki se z njimi ubada zdravstvena služba zelo 
uspešno organizirali preventivo in zdravstveno varstvo delavcev. 

Ob tem ne gre prezreti nekaterih posebnosti te občine, še zlasti 
zavoljo njene dokaj mlade industrije. V novih industrijskih obratih, so 
se zaposlili domačini, ki so pred tem večinoma delali v kmetijstvu. Veliko 
delavcev pa se po daljšem ali krajšem obdobju vrača z začasnega dela v 
tujini. Večina od teh pa ni ravno najboljšega zdravja. Toda največ 
holniških staležev je vselej v času nujnih kmečkih opravil. 

V prenekaterih delovnih organizacijah obstojajo delavci, ki zelo 
pogosto izostajajo z dela. Vprašanje p a j e , če so resnično bolni? 

Janez Lorber, Gradišče SI. g. 

Nove odkupne cene 
V kmetijski zadrugi Ptuj so s prejšnjim četrtkom pričele veljati 

nove odkupne cene za mlado govedo. Razlog za povišanje je v višjih 
odkupnih cenah v naši soseščini, kar je povzročalo odtujevanje govedi 
in zmanjševalo stalež na našem območju. Kilogram žive teže velja 
sedaj pri bikcih 60. pri teličkah pa 50 dinarjev. 

Kako odpraviti vzroke izgube v TOZD Vinogradništvo 
V zvezi z izgubo, ki jo je z zaključnim ra-

čunom za leto 1979 izkazala TOZD Vinog-
radništvo v sestavi KK Jeruzalem Ormož, so 
potekale v zadnjem času številne razprave na 
različnih ravneh, od seje občinske konference 
ZK, občinskega sindikalnega sveta, do skup-
ščinskih zborov in tako dalje. Dejstvo je, da so 
se vzroki izgube kopičili vrsto let in so posledica 
splošnega težkega stanja, v katerem se je znašlo 
vso slovensko vinogradništvo. Dovolj pove že 
podatek, da so stroški proizvodnje vina porasli 
v zadnjih štirih letih kar za 64 odstotkov, med-
tem ko so se cene v istem obdobju povečale le 
za 13 do 15 odstotkov. Ormoškim vinograd-
nikom je sicer uspelo cene svojim proizvodom 
zvišati v povprečju za 41 odstotkov, predvsem 

zaradi spremenjenega oziroma znatno zvišanega 
odstotka proizvodnje vrhunskih vin. Medtem 
ko so pred leti prodajali precejšnjo večino 
proizvedenih vin v odprtem stanju, dajo v zad-
njem času na tržišče kar 80 odstotkov vina v 
steklenicah. 

Kljub ustreznim ukrepom se je izguba v prvem 
tromesečju letošnjega leta še povečala, poleg 
tega pa je jasno, da se situacija ne more reševati 
z omejevanjem investicij, saj bi taki ukrepi v 
daljšem obdobju prispevali k še bolj neugod-
nemu stanju te gospodarske panoge. Tudi oseb-
ni dohodki zaposlenih ne bi smeli zaostajati za 
povprečjem v SOZD Slovin, saj so že sedaj 
prisotne kadrovske težave. Prav o tem so se 
pogovarjali predstavniki KK Jeruzalem Ormož s 

predstavniki SOZD-a Slovin ob njihovem 
obisku v Ormožu, pretekli petek. 

Dokončno bo moč o reševanju omenjene 
problematike reči zadnjo besedo, ko bo znano 
povišanje cen vina, o čemer trenutno razprav-
ljajo republiški in zvezni pristojni organi. 
Znano je namreč, da so cene vinu pod zvezno 
kontrolo, kar je sicer težko razumljivo, če 
upoštevamo statistične podatke, ki pravijo, da 
predstavlja vino le odstotek v standardu 
prebivalcev. Če bi se cene vinu glede na njegovo 
kvaliteto formirale prosto na podlagi tržnih 
zakonitosti in v tem je edina rešitev navedenega 
problema, bi torej standard prebivalcev ne bil 
bistveno nižji. 

JB 

Še je čas za vpis v srednjo 
vojaško šolo 

Nedavno smo v Tedniku obširno 
pisali o mladih fantih, ki so se 
odločili oziroma opredelili za pok-
lic vojaškega starešine. Mnoge 
med njimi smo tudi predstavili. 

Kot smo tedaj navedli, se je le-
tos vpisalo iz ptujske občine v 
Srednjo vojaško šolo Franca Roz-
mana-Staneta v Ljubljani osem 
kandidatov, medtem ko jih je bilo 
ob lanskem vpisu trinajst. Direktor 
šole, polkovnik Stanko Jeličan pa 
nam je sporočil, da je vpis na 
vojaško šolo možen še ta mesec. 

Vsi, ki bi se odločili, da posta-
nejo vojaški starešine, naj torej 
nemudoma pošljejo svoje prijave 
oziroma se zglasijo na pristojnem 
občinskem organu za ljudsko ob-
rambo, kjer bodo dobili vsa po-
trebna nadaljnja navodila oziroma 
bodo v naslednjih dneh že tudi po-
klicani na zdravniške preglede. Če 
kateri izmed vpisanih ne bi bil 
sprejet, ima še vedno čas, da se 
vpiše na kakšno drugo šolo, kjer je 
vpis do 15. junija. 

Pri tem velja omeniti, da bodo 
vsi, ki bodo sprejeti, imeli celotno 
oskrbo v vojaškem internatu. 

Omenimo naj samo še, da je 
vojaška srednja šola prva šola z 
usmerjenim izobraževanjem v 
Sloveniji, kjer se odvija pouk po 
najsodobnejših tehničnih sredstvih 
oziroma dosežkih na področju 
usposabljanja kadrov. 

Novost pa je tudi v tem, da vsi 
učenci po novem pridobijo leto dni 

šolanja, saj se bodo po končani 
šoli lahko vpisali kar v II. letnik 
kopenske akademije v Beogradu, 
kjer bodo nadaljevali šolanje še tri 
leta in že bodo postali vojaški sta-
rešine. Služiti v Titovi armadi pa 
je gotovo čast za slehernega našega 
državljana. 

Franjo Hovnik 

Nasmejani gojenci vojaške šole na praktičnih vajah 

Zaključne slovesnosti ob letošnji 
bralni znački 29. in 30. maja 

Letos praznuje bralna značka 20-letnico svojega 
plodnega in nadvse pomembnega poslanstva, v okviru 
katerega pridobiva in širi krog bralcev ter jih obenem 
vzgaja za branje dobrih knjig. V vseh 20-tih letih je 
imela bralna značka blizu 65.000 ljubiteljev dobre 
knjige, ki ji ostajajo poslej zvesti. V okviru letošnjih 
slovesnosti bralne značke, ki jih organizira občinska 
zveza prijateljev mladine Ptuj, bo prejelo bralno 
značko 3325 mladih bralcev. 

Za zaključek bralne značke je med mladimi veliko 

zanimanja; srečanja s slovenskimi pisatelji in pesniki 
pa so venomer prijetna, saj se skoznje seznanjajo z 
vsemi vidiki nastanka nekega literarnega dela. Mlade 
bralce ptujske občine bodo letos obiskali Milena 
Batič, Janez Svajncer, Miros Slana, Anica Šumenjak, 
Franc Forstnerič, Emil Frelih, Tone Partljič, Dušan 
Mevlja, Slavko Jug, Nada Gaborovič, Karolina 
Kolmanič, Ivan Potrč, Mile Klopčič, morda pa kak 
drug slovenski pisatelj ali pesnik. Skupno bodo 
obiskali 27 osnovnih šol v ptujski občini. MG 

Mačehovski odnos do varstva okolja 
Kljub dosedanjim prizadevanjem na področju var-

stva okolja v ptujski občini, ne dosegamo bistveno 
kakovostnejših rezultatov; na drugi strani pa se zdi, da 
smo premalo odgovorni do varstva okolja. To bi bila 
splošna ocena, ki pa ne velja za vsa okolja. Pri svetu 
za varstvo okolja pri predsedstvu občinske konference 
socialistične zveze Ptuj si zaman že nekaj časa pri-
zadevajo, da bi dosegli sklepčnost sveta in tako lahko 
začrtali določene planske naloge, ki bi jih uresničevali 
skozi posamične aktivnosti. Tudi zadnja seja sveta, ki 
bi naj obravnavala osnutek programskih osnov uredit-
ve in utrditve dravskega obrežja v območju KS Olga 
Meglič v Ptuju, je bila ponovno nesklepčna, saj so se 
od 13 članov sveta, seje udeležili le trije. Doslej je imel 
svet že štiri seje, od tega tri nesklepčne. To kaže, da bo 
potrebno zaostriti odgovornost posameznih članov, 
zato svet predlaga, da o tem spregovori na eni izmed 

svojih sej tudi predsedstvo občinske konference 
socialistične zveze. 

Ugotavlja pa se tudi, da je varstvo okolja 
zanemarjeno pri ostalih odgovornih dejavnikih, da ne 
govorimo, da mu premalo pozornosti posvečajo v 
krajevnih skupnostih, kjer bi prav tako morali delova-
ti ustrezni organi v okviru krajevnih konferenc 
socialistične zveze. Po podatkih so to nalogo vzeli res-
no le v eni krajevni skupnosti. 

Postavlja se tudi vprašanje, kako bomo dosegli 
celovitost planiranja v naslednjem srednjeročnem 
obdobju, če vemo, da je varstvo okolja potisnjeno na 
stranski tir. Prav temu vprašanju bi morali v nasled-
njem obdobju v okviru izdelave novih planskih 
dokumentov posvetiti posebno pozornost. 

MG 
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Dokumenti časa 
N i k o l i n e b o m o m o g l i v ce lo t i z b e s e d a m i p o v e d a t i vsega 

t istega, k a r s m o čut i l i v s rc ih v d n e h n a j v e č j e ža los t i , k o s m o se 
i n e i z m e r n o b o l e č i n o p o s l a v l j a l i o d t o v a r i š a T I T A . 

K o d a n e s v mis l ih o s v e ž u j e m o d o g a j a n j a t is t ih d n i . n a š a 
čus tva p o l e g b o l e č i n e p r e v e v a t u d i p o n o s , d a s m o imel i T I T A . 
ki ga j e s p o š t o v a l in o b č u d o v a l ves sve t . n a v d a j a p a n a s t u d i 
p o n o s na n a š e d e l o v n e l j ud i in o b č a n e , n a š o m l a d i n o , p i o n i r j e 
in c i c i b a n e , k a k o s p o š t l j i v o r e s n o so se p o v s o d ved l i v l ist ih z 
b o l e č i n o p r e ž e t i h d n e h . 

O b j a v l j a m o n e k a j p o s n e t k o v iz P t u j a , ki j i h j e n a n a j b o l j 
ža los t en d a n — v č e t r t e k 8. m a j a — tik p r e d z a č e t k o m p r e n o s a 
p o g r e b n i h s v e č a n o s t i iz B e o g r a d a p o s n e l I V O C I A N I 

Središče Ptuja Krempljeva ulica s trgom MDB v ozadju je bilo-
že ob I I 3 0 prazno 

Ulica Heroja Lacka ob 11.45 — še zadnji občani so hiteli domov 

Tudi ob 14.10 je bilo vse kot izumrlo . . . 

Vedno polna tržnica v Ptuju ob 11.48 je bila že povsem prazna Potniki na avtobusni postaji v Ptuju so ob 1130 resni in potrti 
čakali na avtobuse, da čimprej pridejo domov 

Slovenski trg v Ptuju ob 14. u r i . . . Najbolj prometno križišče v Ptuju ob 14.05 

S SEJE PREDSEDSTVA OBČINSKEGA SVETA ZSS PTUJ 

DOSLEDNO URESNIČEVATI TITOVO DELO 
Predsedstvo občinskega sveta 

ZSS Ptuj je na seji 16. maja pose-
bej ocenilo aktivnosti v temeljnih 
0rganizacijah ob smrti tovariša 
Jita in pri tem ugotovilo, da so 
delovni ljudje in občani ptujske 
občine v tem kritičnem trenutku 
Pokazali največjo mero enotno-
sti. trdnosti in odločnosti, da še 
naprej stopajo po Titovi poti. 

Pričakovati pa je, oa nas bo ta 
Motnost in odločenost spremljala 
tudi pri razreševanju problemov, s 

katerimi se bo srečeval naš dana-
šnji in jutrišnji razvoj. 

Se bolj kot doslej pa bomo 
morali uresničevati Titovo delo, 
okrepiti vse napore, da bomo 
dosegli gospodarsko ustalitev, 
naloge pri uresničevanju planskih 
načrtov, utrdili samoupravne 
socialistične odnose, dogovore in 
samoupravne sporazume, za katere 
smo se dogovorili na različnih 
nivojih. Naloga sindikatov pa je, 
da vztrajamo na uresničevanju 

doslej sprejetih usmeritev in da 
dosežemo vse, za kar smo se 
dogovorili. 

Na seji predsedstva so se ob tej 
priložnosti dogovorili za bodoče 
aktivnosti sindikatov, ki so 
povezane z uresničevanjem sklepov 
volilne seje občinskega sveta in 
nalog, ki jih imajo sindikati pri 
izpolnjevanju demokratizacije 
odnosov in kolektivnega vodenja. 
Dogovorili so se za delovni posvet 
predsednikov občinskih odborov 

sindikatov dejavnosti, konferenc 
osnovnih organizacij sindikata in 
predsednikov osnovnih organizacij 
sindikata, ki bo 26. maja. Na pos-
vetu p redsedn ikov osnovnih 
organizacij sindikata bo med dru-
gim gov6ra o rezultatih gospodar-
jenja v prvih treh mesecih letos, 
uresničevanju družbenega dogovo-
ra o kadrovski politiki v občini 
Ptuj in o nekaterih drugih 
nalogah. V začetku prihodnjega 
meseca pa bo zasedal tudi občinski 
svet zveze sindikatov Ptuj in med 

ostalim razpravljal o stanju na 
področju varstva pri delu v ptujski 
občini. 

Predsedstvo je tudi sklenilo, da 
namesto venca na grob tovariša 
Tita, prispeva 5000 dinarjev v Ti-
tov sklad. Ob koncu seje pa so se 
dogovorili za uresničevanje neka-
terih drugih sindikalnih nalog ter 
se seznanili z načrtovanim pro-
gramom investicijskega vzdrže-
vanja v delavskem domu Franc 
Kram berger. 

MG 

Kam po končani 
osemletki? 

S tem vprašanjem se sedaj 
ukvarja marsikateri osmošolec, saj 
so se mnogi v času priprav na 
srednje usmerjeno izobraževanje 
odločili za eno od možnih usmeri-
tev. Vpis v usmeritve smo v Slo-
veniji preložili za eno šolsko leto, 
zato bo v šolskem letu 1980/81 
izobraževanje teklo tako kot do-
slej. Center srednjega usmerjenega 
izobraževanja se je intenzivno pri-
pravljal na usmerjeno izobraže-
vanje, predlagali so tudi uvedbo 
vsaj dveh usmeritev, vendar je pre-
vladala odločitev, da bi z vsemi 
usmeritvami pričeli prihodnje leto. 
Kljub temu je v programu izo-
braževanja posameznih tozdov 
srednješolskega centra v Ptuju 
novost — prvič letos vpisujejo v 
metalurško šolo. 

Razpis za vpis novincev v 
naslednjem šolskem letu je bil 
objavljen v Večeru 15. maja in v 
Delu 13. maja — za vse izobraže-
valne ustanove v naši republiki. V 
Centru srednjega usmerjenega izo-
braževanja v Ptuju pa so pripravili 
še informacijo o možnostih izo-
braževanja v posameznih tozdiii, 
da bi učencem olajšali odločitev za 
nadaljnje šolanje. 

Glede na potrebe gospodarstva 
ptujske občine je na prvo mesto 
postaviti izobraževanje v TOZD 
Kovinarska in kmetijska šola Ve-
ljko Vlahovič. Kmetijstvo, kovi-
narsko predelovalna industrija in 
metalurgija imajo v naslednjem 
srednjeročnem in dolgoročnem 
obdobju pomembno vlogo. Zato je 
v šoli organizirano izobraževanje 
za kovinarje s celoletno organiza-
cijo pouka in s periodično orga-
nizacijo pouka, za strojne tehnike 
kot redne dijake in za strojne teh-
nike, strojne delovodje in kovinar-
je kot izobraževanje ob delu. Šola-
nje v kovinarski šoli traja 3 leta, 
učenci pa se lahko izobražujejo za 
orodjarja, strugarja, kovača, rez-
kalca, brusilca, strojnega ključav-
ničarja, ključavničarja, monterja 
ogrevalnih naprav in za monterja 
vodovodnih naprav. Izobraževanje 
v tehniški šoli pa traja 4 leta. Za 
šolanje v omenjenem tozdu je raz-
pisanih precej kadrovskih štipen-
dij, za omenjene poklice pa se lah-
ko odločajo tudi dekleta, ki jih 
tehnika zanima. Ob tem naj ome-
nimo, da je med dekleti vse večji 
interes za nekatere od tehničnih 
poklicev, saj ob današnji moder-
nizirani proizvodnji „moški" po-
klici vse bolj izgubljajo ta prizvok. 

Letos pričenjajo v tozdu tudi z 
izobraževanjem metalurgov in 
metalurških tehnikov, ki bodo 
našli zaposlitev v TGA, Impolu in 
v Agisu. To je za ptujsko šolstvo 
nov in zanimiv poklic, ki ponuja 
mnogo možnosti in izražanja spo-
sobnosti v metalurgiji. Organizaci-
je združenega dela razpisujejo za 
te poklice tudi ugodne štipendije, 
poskrbljeno pa je tudi za učence iz 
oddaljenih krajev, saj bodo lahko 
prebivali v novo zgrajenem Domu 
učencev v neposredni bližini Cen-
tra srednjega usmerjenega izo-
braževanja. Vpisis v to usmeritev 
bo izveden le v primeru, če bo 
izdana verifikacija za izvedbo 
metalurške usmeritve v usmer-
jenem izobraževanju. 

V kmetijski šoli izobražujejo za 
poklice: poljedelec — živinorejec, 
kmetovalec oziroma kmetovalka in 
gospodinja. Šolanje za poklic 
poljedelec — živinorejec traja 2 
leti, absolventi pa se lahko zapo-
slijo v kmetijskih delovnih orga-
nizacijah kot kvalificirani delavci, 
lahko pa ostanejo tudi doma na 
kmetiji. Poleg tega lahko šolanje 
nadaljujejo v 3. razredu tehniške 
kmetijske šole z nekaterimi dopol-
nilnimi izpiti. Učenci med šola-
njem opravijo tudi izpit za traktor. 

Šolanje za poklic kmetovalec — 
kmetovalka — gospodinja traja 2 
krat po 6 mesecev v zimskem 
času, učenci pa po končanem šola-
nju ostanejo doma na kmetijah in 

s pridobljenim znanjem dobro 
gospodarijo. Za razliko od 
prejšnjega poklica za omenjenega 
ni potrebna uspešno končana 
osemletka, vendar šola sama orga-
nizira dopolnilni pouk za dokon-
čanje osnovne šole. 

Poleg tega je za poklic kmeto-
valec — kmetovalka organiziran 
tudi skrajšan dvoletni program 
izobraževanja za odrasle. 

Glede na nadaljnje razvojne 
usmeritve v občini pričakujejo v 
CSU1, da se bo za doslej naštete 
poklice odločilo mnogo več mla-
dih, kot je bilo sedaj v navadi. 
Razvoj kmetijstva je naša primar-
na naloga, posodabljanje in dru-
gačno tretiranje kmetijstva postav-
lja kmetovalca tudi materialno v 
ugodnejši položaj. Usmerjene 
kmetije z izobraženimi kmetovalci 
dajejo že danes kmetovalcu višji 
materialni status, kot ga ima dela-
vec v industriji. 

V TOZD Gospodarsko upravne 
šole Jože Lacko vpisujejo v izo-
braževanje ekonomskega tehnika 
— štiriletno šolanje je zasnovano 
na potrebah gospodarskih in ne-
gospodarskih delovnih organizacij 
za p o d r o č j e r ačunovodsk ih , 
finančnih, prodajno-nabavnih, 
komercialnih in skladiščnih ter 
plansko analitskih služb — in v 
izobraževanje administrativnega 
tehnika, ki je zasnovano na potre-
bah OZD in državne uprave za 
področje javne in gospodarske 
uprave. Tudi tu traja izobraže-
vanje 4 leta. 

Poleg tega je organizirano dvo-
letno šolanje za poklic administra-
torja, ki je zasnovano na potrebah 
OZD za področje strojepisja, 
pisarniškega poslovanja in admi-
nistracije. 

Za poklic prodajalca v omenjeni 
šoli se lahko odločijo tisti učenci, 
ki imajo sklenjeno učno pogodbo z 
organizacijo združenega dela s 
področja blagovnega prometa. Šo-
lanje traja 3 leta s periodično 
organizacijo pouka, izobraževanje 
pa je zasnovano na potrebah 
trgovskih delovnih organizacij za 
področje prodaje v različnih stro-
kah. 

V TOZD Gimnazija splošne in 
pedagoške smeri vpisujejo letos v 7 
razredov — 3 za splošno in 3 za 
pedagoško smer in še oddelek 
zdravstvene šole. 

V gimnaziji splošne smeri bo le-
tos en oddelek matematično-teh-
nične usmeritve in dva oddelka 
splošne usmeritve. Učenci se lahko 
po uspešno zaključenem šolanju v 
omenjenih oddelkih vpišejo v vse 
višje in visoke šole. Program 
matematično — tehnične usmeritve 
vključuje celotni program splošne 
gimnazije, nekoliko več pa je ma-
tematike, da bi učenci mate-
matično področje čimbolj spoz-
nali in pridobili trdnejšo osnovo za 
študij tehničnih in drugih ved. 
Med šolanjem pridobijo učenci več 
informacij s tehničnega področja 
pri učnih urah, z ekskurzijami in z 
drugimi oblikami dela. 

V gimnazijo pedagoške smeri se 
vpisujejo tisti učenci, ki namerava-
jo delati na pedagoškem področju. 
Program izobraževanja za vzgoji-
telja in učitelja je v prvih dveh le-
tih enak, po drugem letu pa se lo-
čijo programi za vzgojitelja, za 
učitelja družboslovno-jezikovne 
usmeritve, za učitelja naravoslov-
no-matematične usmeritve in za 
učitelja razrednega pouka. Matu-
rant pedagoške gimnazije lahko 
nadaljuje šolanje na pedagoški 
akademiji ali pa na filozofski 
fakulteti. 

V dislociran oddelek Zdravstve-' 
ne šole Maribor vpisujejo v CSUI 
Ptuj v bolniško — ambulantno 
smer. Po štiriletnem šolanju pri-
dobi učenec poklic medicinske ses-
tre. Pouk v oddelku zdravstvene 
šole je organiziran v Ptuju že če-
trto leto v dobrem sodelovanju z 
bolnišnico in z zdravstvenim do-
mom. 

To so v skopih besedah opisane 
vse možnosti srednjega izobraže-
vanja v ptujskem centru. Pestrost 
izobraževanja je tolikšna, da bo 
večina učencev našla tisti poklic, ki 
ga najbolj zanima. O posameznih 
poklicih se lahko učenci poza-
nimajo v Centru srednjega usmer-
jenega izobraževanja, kjer jim 
bodo učitelji radi priskočili na po-
moč in na Skupnosti za zaposlo-
vanje Ptuj , kjer je organizirana 
svetovalna služba. Argument, ki 
govori v prid izobraževanju za 
omenjene poklice v Ptuju je seveda 
— poleg dobrega in strokovnega 
pedagoškega dela - tudi nova 
zgradba, v kateri so dane vse 
možnosti za kvalitetno izobraže-
vanje mladih in starejših, ki žele 
študirati ob delu. 

N. D. 
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Gostinci z izboljšano 
ponudbo 

Na pragu vsakega novega turist ičnega leta je po t r ebno gostom 
ponudi t i neka j novega. Tega se m o č n o zaveda jo v temeljni organizacij i 
gostinstvo »Haloški biser« kmet i jskega k o m b i n a t a Ptuj. V okviru tega so 
preuredil i neka j gostinskih lokalov, med nj imi d e p a n d a n s o na Borlu, na 
novo prepleskali obra t pivnico Zlatorog, na Gorc i uredili sobe in celoten 
obra t novo popleskali ; sobe pa so uredili tudi v ob ra tu »Beli križ«. 

Za novo sezono so pripravili tudi celovito gost insko-turis t ično po-
n u d b o . ki s o j o že posredovali agenci jam, temel jn im in drugim organi-
zaci jam. Posebno p o n u d b o pa so naslovili na vse šole v SR Sloveniji, v 
kateri jih s eznan ja jo s turist ičnimi zan imivos tmi Ptuja in p o n u d b o 
gra jske restavracije, ki je posebej pr i re jena za šole. Velika želja pa j e 
vključitev vseh turističnih prireditev, k i j i h med letom pr i re jamo v Ptuju 
v gost insko-turis t ično p o n u d b o . Pri tem pa se s rečuje jo s težavami, saj 
neka te re velike prireditve, niso d a t u m s k o oprede l j ene , zato jih j e v tej 
p o n u d b i tudi težje opredeli t i . Odločili so se tudi za predstavitev svoje 
p o n u d b e in sicer v okviru enodnevnega s t rokovnega izleta, na katerega 
b o d o povabil i vse referente za rekreaci jo iz temel jnih in drugih orga-
nizacij iz občin Mar ibo r in Varaždin; povabi l i pa bodo tudi turistične 
novinar je . Na tem izletu j ih bodo seznanili s ce lo tno p o n u d b o za novo 
turist ično sezono. 

Posebne načrte pa ima jo v temeljni organizaci j i na področju 
kmečkega tu t izma; o tem b o m o več zapisali v eni izmed pr ihodnj ih 
številk Tedn ika . 

M G 

LETNI PREGLED 
IN OCENJEVANJE 
LISASTIH BIKOV 

Po zakonu o ukrepih v živinoreji republ i ška komisija vsako leto 
oceni bike. ki jih u p o r a b l j a m o v o s e m e n j e v a n j u . N a osnovi sp ro tno 
zbranih poda tkov se ugotavlja, kako biki p r e n a š a j o gospodarske las-
tnosti pri proizvodnj i mesa in mleka na svoje potomstvo . Z n a n o je, da se 
bikov v o semen jevan ju ne sme uporabl ja t i , če po svojih lastnostih niso 
taki. da zagotav l ja jo napredek celotne goveje črede. Za to je po t r ebno 
s talno sp reml jan je poda tkov na nj ihovih po tomcih . 

Za lisasto pa smo se zbi ra jo podatk i na 61.300 kravah v SR Sloveniji, 
lani pa so s s e m e n o m lisastih bikov osemeni l i 116.595 plemenic oz i roma 
55 odstotkov vseh plemenic v naši republ iki , pri tem pa j e bilo pri 
p remi ran ju pregledanih neka j deset tisoč p o t o m k lisastih bikov. Vse to 
pa omogoča , da se zbere jo zelo zanesljivi poda tk i o tem. kakšna j e 
sposobnost p renašan ja mlečnosti in pr i raščanja bikov na potomstvo. 

T a k o j e danes d o p o l d a n v Ptuju letni pregled in ocen jevan je lisastih 
bikov za o semen jeva lno središče Ptuj. Pregled s e j e začel o b 10. uri. 

1. kotar 

KS HEROJA LACKA R0G0ZNICA 

Mladi delavni 
na vseh področjih 

Mladi v kra jevni skupnost i heroja Lacka Rogoznica se že vestno 
pr ip rav l ja jo na volilne konfe rence osnovnih organizaci j Zveze sociali-
stične mladine . V krajevni skupnost i de lu je pet osnovnih organizaci j in 
to v Kicar ju . Pacinju, Podvincih. S p o d n j e m Velovlaku ter osnovna 
organizaci ja , ki zd ružu je mlad ino N o v e vasi Rogoznice in Ž a b j a k a . 

Svoje de lo so v petek, 16. m a j a pregledali člani osnovne organizaci je 
Z S M S »Franc Kramberge r« Rogoznica in izvolili novo vodstvo. N a 
voli lno konfe renco pa se pr ipravl ja tudi k ra jevni svet Z S M S kra jevne 
skupnost i hero ja Lacka Rogoznica . ki se bo sestal v j un i ju , za novega 
p redsedn ika pa kandid i ra Branko Ficjan iz Podvinc. 

Vredno je poudar i t i , d a j e mlad ina v kra jevni skupnost i hero ja 
Lacka Kogoznica zelo delovna, ka r po t r ju j e tudi mladinska de lovna 
br igada za k ra jevne delovne akcije in močna angaž i ranos t mladih pri 
razvi janju tradicij n a r o d n o osvobodi lnega boja in socialistične revolu-
cije. sode lovanje z mlad ino v Slovenskih goricah ter drugi uspehi, ki 
dokazu je jo , da so mladi uveljavili svojo vlogo v kra jevni skupnost i . 

Marica Lenart 

Gradnja rogozniškega 
vrtca dobro napreduje 

Tud i na zadnj i skupščini skupnost i o t roškega varstva so ob obra-
vnavi osnu tka novega pravi lnika za spre jem otrok v jasli in vrtec ugo-
tavljali. da še do lgo ne bo moč izdelati takih kriterijev, ki bi v celoti 
zadostili na jnu jne j š im pr imerom. Ed ino g r a d n j a novih zmogljivosti bo 
rešila d r u ž b o velike skrbi — kako o t roku zagotovit i predšolsko varstvo 
in vzgojo v času. ko so njegovi starši na delu. K l jub temu. da smo v 
zadn j ih letih tudi na tem področju angažiral i prece jšnja f inančna sred-

stva. še vedno ne u s p e v a m o pokrivat i pot reb , zlasti se to močno občut i pri 
jas l ičnem varstvu. 

Skupnos t ot roškega varstva in vzgojnovars tvena organizaci ja imata 
v teku t r enu tno tri investicije — g radn jo vrtca v Rogoznici . adap tac i jo 
kovinarske šole in g r adn jo prizidka jasli v Kidr ičevem. Vsa dela bi na j 
bila oprav l jena še v le tošnjem letu. vrtec v Rogoznici pa bo l ahko že 
kmalu sprejel svojih prvih 80 varovancev v starosti od treh do sedmih let. 

mš 

Gradnja rogozniškega vrtca dobro napreduje, (foto: I. Ciani) 

Junija referendum o podaljšanju 
krajevnega samoprispevka 

V krajevni skupnost i Velika 
Nedel ja slavijo 8. m a j a vsako leto 
krajevni praznik, kot spomin na 
osvobodi tev v letu 1945. istočasno 
pa se s p o m i n j a j o dečka Davor ina 
C urda, ki je izgubil življenje zad-
nji dan vojne v t renutku, ko j e 
hotel splezati na drog in izobesiti 
jugos lovansko zastavo. 

V krajevni skupnost i so se na 
praznik sk rbno pripravili , prire-
ditve pa so odpovedal i o b žalostni 
novici o smrti p redsednika Tita . 
Nekatere izmed pr ipravl jenih 
prireditev b o d o potekale v mese-
cu m a j u in v začetku jun i j a . T a k o 
pr iprav l ja jo za 23. m a j spre jem 

pionir jev v mlad insko organiza-
cijo. Na ome jnen i prireditvi se 
bodo člani mladinskih aktivov 
pomerili v znan ju o življenju in 
delu tovariša Tita. 1. j u n i j a bo v 
zad ružnem d o m u d r a m s k a pred-
stava. med tem ko pr ičakuje jo 6. 
juni ja udeležence vlaka bratstva 
in enotnost i . Nas lednj i dan bodo 
za goste iz sosednj ih republik 
priredili koncert pevskih zborov, 
ki de lu je ta v osnovni šoli v Veliki 
Nedel j i . 7. j un i j a pa se bodo ude-
ležili velike manifes tac i je v poča-
stitev vlaka bratstva in pri jatelj-
stva. ki bo v ormoški mestni grabi. 
Osredn ja prireditev v krajevni 
skupnost i , ki se še vkl jučuje v 
prireditve o b k ra jevnem prazniku 

bo p redv idoma 22. jun i ja , ko b o d o 
predali n a m e n u nov gasilski d o m 
in podelili bronasta odličja O F . 
Med 10 dobi tniki so tudi osnovna 
šola in vrtec v Veliki Nedel j i ter 
pobra tena kra jevna skupnos t 
Gračac iz občine Vrnjačka ban ja . 

Sicer pa so pretekle dni potekali 
v 11 vaseh kra jevne skupnost i 
zbori k ra janov , na kater ih so 
sprejemal i plan modernizaci je , ki 
ga bodo izvajali v nas lednjem re-
f e r e n d u m s k e m o b d o b j u . Sedanj i 

krajevni samopr ispevek se na-
mreč s koncem jun i j a izteka, zato 
bodo krajani z adn j e dni jun i j a 
ponovno stopili na volišča in se 
s a m o u p r a v n o odločali o poda l j -
šanju samopr i spevka za nas ledn je 
pet le tno obdob je . Pr ispevne 
s topnje b o d o ostale nespreme-
njene irr sicer 3 odstotke od neto 
osebnega d o h o d k a . 2.5 ods to tka 
od pokojn in . 5 odstotkov katastr-
skega d o h o d k a in 3 odstotke od 
d o h o d k a obr tn ikov. Iz predloga. 

pr ipravl jenega za zbore krajanov 
n a m j e sekretar K K S Z D L Martin 
Kociper navedel n e k a j najpo-
membnejš ih nalog, ki s i j i h zada-
ja jo . G r e za as fa l t i ran je cest v 
Hajnd lu , Sodincih in Mihovcih 
proti lovskemu d o m u in za re-
konstrukci jo ceste Velika Nedelja 
— Šardinje . N a d a l j e namerava jo 
graditi pločnike v Mihovcih in 
Trgovišču. most preko Sejance, 
j a v n o razsvetl javo v Mihovcih in 
Trgovišču ter Veliki Nedelj i , pa 
kanalizaci jo v Mihovcih in tako 
dal je . 

Prispevali b o d o tudi del sred-
stev za o b n o v o in dogradi tev za-
družnega d o m a , za kar bo večino 
potrebnih sredstev zagotovila 
občinska in republ iška kulturna 
skupnost . Sodelovali bodo tudi 
pri gradnj i večnamenske dvorane 
in športnih objektov, neka j sred-
stev bodo prispevali še za obnovo 
gradu in še bi lahko naštevali . Naj 
d o d a m o še to. da bo s sredstvi iz 
posebnega občinskega samopri-
spevka zgra jen tudi prizidek k 
osnovni šoli v Veliki Nedel j i . Po-
doba središča in vseh vasi v kra-
jevni skupnost i se bo torej v na-
slednjih letih zelo spremenila . 
Razveselj ivo pa j e dejstvo, da so 
krajani pri tem pr ipravl jeni so-
delovati z lastnimi s r e d s t v i . . . 

JB 

Novi gasilski dom v Veliki Nedelji bo predan namenu predvidoma 22. 
junija. 

Zmagovalni ekipi Markovec je pripadel tudi prehodni pokal v trajno 
last, ptujsko občino pa bodo zastopali še na republiškem tekmovanju v 
Ljubljani. 

Vseh 19 ekip je dobilo pismena priznanja za dosežena mesta in sodelo-
vanje na občinskem tekmovanju v Ptuju. 

Foto: M. Ozmec 

Markovčanom prehodni pokal v trajno last 
Kolektiv osnovne šole Tone 

Žr. idarič v Ptuju je bil minulo 
soboto gostitelj šestega občinske-
ga t e k m o v a n j a ekip Rdečejga 
križa, ki de lu je jo na področju 
civilne zaščite v krajevnih skup-
nostih in organizaci jah združene-
ga dela . Že pred osmo uro z ju t ra j 
se je zbralo prek sto tekmovalcev 
iz desetih kra jevnih skupnost i , 
sedmih temeljnih organizaci j 
združenega dela. ena ekipa j e 
zastopala občinski š tab za civilno 
zaščito in ena občinsko organiza-
cijo Rdečega križa. 

Predsednik občinske organiza-
cije Rdečega križa, ki j e bila 
organiza tor VI. t ekmovan ja — 
dr. Lojze Arko. j e v uvodnih 
besedah pred t ekmovan jem po-
vdaril p o m e m b n o s t dela te hu-
mani t a rne organizaci je , ki se je 
rodila 1859. leta na bojišču pri 
Solfer inu in že leta 1863 j>rvič 
zbrala na medna rodn i kon te ren-
ci z osemnajs t imi delegati iz 
šestnajstih držav. 

Rdeči križ ima že od vsega 
začetka za eno izmed glavnih 
nalog — usposab l jan je ljudi za 
n u đ e n j e prve pomoči , k i j e tudi v 
sodobnem času in t renutku zelo 
p o m e m b n a tako v e lementa rn ih 
kot ob drugih nesrečah in zlasti v 
pr imeru vojaškega spopada . In 
temu področ ju tudi občinska 

organizaci ja Rdečega križa na-
menja veliko pozornosti , prever-
ja pa ga na vsakoletnih tekmova-
njih ekip iz kra jevnih skupnost i 
ni delovnih organizaci j ter osnov-
nih in srednjih"šol. 

Tekmova lcem je zaželel veliko 
uspeha pri op rav l j an ju njihovih 
nalog tudi predsednik skupščine 
občine Ptuj dr . Cve tko Dopl ihar . 
nato pa je sledil teoretični in 
praktični pr ikaz pr idobl jenega 
znan ja na 20 in 80-urnih tečajih. 

Na sobo tnem tekmovan ju so 
tudi letos prepričlj ivo zmagali 
tekmovalci iz Vlarkovec. ki" so 
osvojili vseh 240 možnih točk. 

Osvojili se p rehodni pokal v 
stalno last. p tu jsko obč ino pa 
bodo zastopali tudi na republi-
škem t ekmovan ju v Ljubl jani . Z 
220 točkami j e bila ekipa Kmet i j -
skega kombina ta druga , le deset 
točk m a n j pa j e osvojila tretje 
uvrščena ekipa k ra j evne skupno-
sti G r a j e n a . Sledijo ekipe Perut-
nine Ptuj. občinskega socialnega 
voda. Delte. KS Kidričevo. Po-
lenšaka. deve to mesto si delita 
Agis in Kidričevo — T G A . 
deseta je Gor išnica . na to p a so se 
razvrstili še tekmovalci Rdečega 
križa Ha jd ina . Destrnika. civilne 
zaščite Ha jd ina . E m o n e — Mer-

kurja . Podje t ja za poprav l j an je 
železniških voz v Ptuju ter kra-
jevnih skupnost i Zavrča . V idma 
in Polenšaka. 

Tekmova lcem je za dosežene 
uspehe na področ ju n u đ e n j a 

Krve pomoči čestital tudi Feliks 
agar — poveljnik občinskega 

štafra za civilno zaščito obč ine 
Ptuj z željo, da bi p r idob l j eno 
znan je še izpopolnjeval i in dfa bi 
tudi v p r ihodn je tako zavzeto 

delovali ter s svojim znan jem 
znali pomagat i človeku, če bi to 
bilo pot rebno. 

Letošnje t e k m o v a n j e ekip 
Rdečega križa, ki de lu je jo na 
področju civilne zaščite prebivaL 
stva. j e bilo posvečeno tudi 
minu lemu tednu in dnevu Rde-
čega križa, ki ga obe ležu jemo 
vsako leto. 8. ma ja . 

mš 

KS JURSlNCI 

Velika večina za novi 
samoprispevek 

Na območ ju kra jevne skupnost i Juršinci so minu lo nedeljo 
delovni l judje in občani glasovali za novi kra jevni samopr ispevek s 
katerim bodo s k u p a j z d ružben imi sredstvi opravili vrsto komunalnih 
in drugih del d o leta 1985. K r a j a n e še vedno teži p rob lem vzdrževanja 
cest in"temu so nameni l i tudi največji delež sredstev, sicer pa so se o 
uporabi r e fe rendumskega d ina r j a in na logah, ki bi j ih radi v tern 
obdob ju realizirali d o potankost i pogovorili na zborih k ra janov in tudi 
k ra jevne družbenopol i t i čne organizaci je so s svojo akt ivnost jo in 
terenskim de lom pr ipomogle , a a se je velika večina ali 73 odstotkov 
delovnih ljudi in občanov izreklo za novi samopr i spevek . 

mš 

POUDAREK DELEGATSKEMU SISTEMU 
IN KRAJEVNI SAMOUPRAVI 

00 ZKS J02E P0TRC 
Ob ocenjevanju dela osnovne organizacije ZK 

in njenih članov v krajevni skupnosti Jože Potrč 
v Ptu ju , so člani povdarili dosežke na področju 
utr jevanja in poglabljanja delegatskega sistema 
in krajevne samouprave, kjer so dosegli precej-
šnje uspehe. Dobro deluje temeljna delegacija 
za zbor krajevnih skupnosti občinske skupščine, 
močno pa je zaživelo tudi delo delegacij za 
samoupravne interesne skupnosti. Seveda 
komunisti ne trdijo, da so dosegli vse zadane 
cilje, — prizadevanja v tej smeri bodo še zmeraj 
njihova prva naloga. 

Osnovna organizacija ZK se ni ukvarjala 
sama s seboj, pravi sekretar Franci Golob, tem-
več so člani vseskozi prisotni v političnem, 
družbenem in gospodarskem življenju krajevne 
skupnosti. Prizadevali so si za ureditev tistih 
vprašanj, ki zanimajo vse krajane. Gre za 
urejanje otroških igrišča parkirnih prostorov in 
ureditev okolja . Na prvo mesto seveda 

postavljajo uresničitev planskih nalog, ki so jih 
skorajda v celoti izpolnili. 

V osnovni organizaciji je povezanih 53 čla-
nov, ki ugotavljajo, da so dobro organizirani. 
Med prvimi so ustanovili svet ZK v krajevni 
skupnosti, odločili pa so se tudi za ustanovitev 
uličnih aktivov. V svetu ZK so delegati vseh 
osnovnih organizacij ZK, ki delujejo na obmo-
čju krajevne skupnosti. Tako so dosegli tudi 
dobro povezanost z delovnimi kolektivi in 
krajani, saj marsikatero vprašanje skupaj lažje 
rešujejo. Da bi sodelovanje še poglobili in da bi 
osnovna organizacija zveza komunistov imela 
res tisto vlogo, ki jo mora imeti, so ustanovili 
štiri ulične aktive v katerih bodo delali 
komunisti v manjših skupinah, vendar med 

krajani, da bodo lahko resnično spoznali vse 
težave, ki jih pestijo in jih poskušali s skupnimi 
močmi reševati v okviru krajevne skupnosti. 

Ulični aktivi bodo v prihodnjem času precej 
angažirali s pripravami na novi krajevni 
samoprispevek, vodili bodo akcijo za primerno 
prostorsko ureditev in podobno. Klub temu, da 
53-člansko organiza ego v pretežni meri ses-
tavl jajo upokojenci in gospodinje, je aktivnost 
članov izredno dobra, kar dokazuje tudi razve-
jana organizairanost in dejavnost organizacije. 

Tudi povezanost osnovne organizacije z 
občinsko konferenco ZKS P t u j člani dobro 
ocenjujejo. Menijo, da so o akcijah dovolj hitro 
in kvalitetno obveščeni, imajo tudi svojega 
člana v občinski konferenci, dobro pa sodeluje-
jo tudi s članico OK ZKS, ki je zadolžena za 
njihovo osnovno organizacijo. 

N. V-
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Tito - tvoje besede so vodilo naše prihodnosti 

SLOVENSKA BISTRICA 

Minuli, prav gotovo najbol j žalosten četrtek v zgodovini jugoslo-
vanskih narodov, tih in otožen v vseh krajih Jugoslavije, so tudi prebi-
valci občine Slovenska Bistrica doživljali najtežje trenutke svojega ži-
vljenja. Smrt in poslednje slovo od našega največjega človeka, heroja in 
vzornika našega dela, tovariša Tita, je zarezala globoke brazde žalosti v 
srca vseh občanov. To s e j e videlo na vsakem korau, v vsaki izgovorjeni 
besedi, za strojem, na polju in v krogu vsake družine. 

Od dneva smrti tov. Tita je izginil nasmeh iz obraza vsakega občana. 
V prostoru in pred njim, v zgradbi skupščine občine Slov. Bistrica, so 
nemo stale vrste občanov, ki so s podpisom v knjigo žalosti želeli dati tov. 
Titu še zadnji pozdrav in se tako zahvaliti za vse kar je naredil za vse nas, 
za vse narode in narodnosti Jugoslavije pa tudi v svetu. Spominske knjige 
so odprli tudi v nekaterih drugih krajih občine, povsod je bila podoba 
ista. Vrsta nemih in objokanih občanov s e j e želela pokloniti tov. Titu. 

Posnetek in besedilo: Viktor Horvat 

Podoba občinskega središča v četrtek, 8. maja ob 12. uri. Večina delovnih 
kolektivov je imela ta dan prost. Nadomestili pa ga bodo v soboto 17. maja 
ali v prihodnjih dneh. 

Titove misli bodo stalno 
prisotne v našem delu 

Tako kot v vseh drugih delovnih kolektivih v ptujski občini, v vsej 
Sloveniji, vsej Jugoslaviji, smo se tudi delavci Kreditne banke Maribor 
Poslovne enote Ptuj zbrali 5. maja na žalni seji in obudili spomin na 
življenje in delo tovariša TITA. 

Delavci KB Poslovne enote Ptuj na žalni seji 

Foto: Konrad Zoreč 

Z globoko žalostjo v srcu vsakega delavca, člana ZK, sindikata, smo 
obljubili, da bomo pot, ki nam jo je začrtal tovariš Tito nadaljevali s 
povečano aktivnostjo na vseh področjih, z vestnejšim izpolnjevanjem 
vseh nalog, gojili bomo bratstvo in enotnost jugoslovanskih narodov in 
narodnosti, razvijali politični sistem socialističnega samoupravl janja . 
Storili bomo vse. vsak na svojem področju, da bo TITOVA J U G O -
SLAVIJA ostala taka kot je želel tovariš TITO. 

Otroci sveta smo ostali 
brez očeta 

Čeprav smo to žalostno sporočilo lahko pričakovali vsak dan, je kljub 
vsemu ob trenutku, ko so radijski sprejemniki in jugoslovanska televizija 
prekinila svoj program in sporočili mračno novico, zastal dih slehernemu 
Jugoslovanu. Smeh ie izginil iz obraza, ustnice so se stiskale in žalostni 
pogledi so se srečavali v negotovosti. Prenekatero oko so zalile solze, ki so 
kot biseri spolzele po potrtih obrazih. Morali smo se sprijazniti z grenko 
resnico, da je umrl največji revolucionar in da je ugasnilo življenje najljub-
šega človeka sveta, očeta vseh nas. 

Josip Broz je umrl, ali tovariš TITO je še in bo ostal živ v naših srcih. 
Žalostna novica je pretresla ves svet, novica, da se je ustavilo srce, velikega 
človeka in borca za mir. TITO nas je vedno učil, da naj domovino čuvamo 
bolj kot zenico svojega očesa in držali se bomo njegovih napotkov. 

Zato smo ga ljubili, ljubili ga bomo in v naših srcih bo ostal za vedno 
živ. 

Danes smo ponosni, da smo lahko sledili temu velikemu človeku, da 
smo se zavedali velikeea smisla za bratstvo in <»nntnn«t mir in nravice Ob 
smrti vsakega velikega človeka se zapiše v knjigo, da je šel v panteon 
zgodovine, to pa za TITA ne velja, kajti s svojim delom, kar je ustvaril in 
pripomogel za vsak naš boljši jutri, je tako trdno zasidran v zavesti vseh 
jugoslovanskih narodov. Po svoji zavesti je bil trdno povezan z vsakim 
delovnim človekom. Vedno je cenil vsako knjigo od najpreprostejših prav-
ljic do naibolj učenih marxističnih knjig in ravno zato je zrastel v tako 
velikega človeka. Novica, da je prenehalo biti srce, ki je do zadnjega tre-
nutka bilo za svobodo, mir, bratstvo in enotnost v svetu, je močno 
odjeknila med vsemi narodi sveta. Takrat, ko smo bili v najhujši stiski smo 
si zapeli: , ,DRUŽE TITO MI TI SE KUNEMO!" Tudi sedaj, ko nam je 
najhuje v neizmerni žalosti ponavljamo te besede. 

Tudi na Pragerskem smo v ponedeljek 5. maja imeli komemorativno 
svečanost, na kateri smo obudili spomin na tovariša TITA in v skopih 
stavkih pregledali njegovo življenjsko pot. Žalnega zbora se je udeležila 
večina krajanov, kajti dvorana je bila nabito polna. 

Slava Ti naš oče, v naših srcih ne boš nikoli umrl, obljubljamo pa Ti, 
da bomo korakali po tvoji začrtani poti. 

Danica Raušl, Pragersko 

Spoštovani urednik 
Težka bolečina in globoka žalost me je pretresla ob žalostni novici, 

da je umrl naš vsem dragi tovariš Josip Broz-Tito. 

Ves delavski razred, narodi in narodnosti naše domovine, vojaka, 
vojnega tovariša, kmeta, intelektualca, pionirja in mladinca, dekle in 
mater ie ta novica zelo pretresla. Vsi državljani Jugoslavije, ves svet žalu-
je za Titom. 

Ob tem žalostnem dogodku sem napisal pesem namenjeno Titu, kot 
borcu, heroju, vojaku revolucije. V čast mi je biti državljan države, 
katero je on tako lepo predstavljal. V čast in ponos je imeti Tita v zgodo-
vini Jugoslavije. 

Mi mladinci bomo nadaljevali njegovo neumrljivo delo s ponosom in 
vnemo, častno je bilo živeti s tovarišem Titom. 

vojak: Branko Anžel, V. P. Pulj 

Iz Titove granice 
Bilo je pozno nedeljsko popoldne, vsi graničarji karavle V. Vlahovič 

na meji med Jugoslavijo in Albanijo smo bili v karavli, razen tistih, ki so 
bili pri opravljanju dolžnosti. Zunaj je pihal močan veter, malo je rosilo, 
zato smo tudi bili vsi notri pred televizorjem, kjer smo gledali „nedeljsko 
popoldne", nekateri pa so igrali šah, lahko rečem, bilo je živahno in vese-
lo. 

Naenkrat so prekinili televizijski program in sporočili žalostno vest, 
da je umrl naš dragi, ljubljeni TITO. Najprej smo bili vsi nekako šokira-
ni, saj nismo vedeli kaj naj naredimo. Nato pa smo se zbrali in takoj 
povečali ukrepe budnosti in pripravljenosti. Zastavo, ki so jo izobesili ob 
prazniku 1. maj, smo spustili na polovico droga, nato pa v tišini in žalosti 
sedeli pred televizorjem. Nismo mogli verjeti, da je res umrl TITO in še 
tudi zdaj ne, saj bo TITO stalno živel v naših srcih, mi pa bomo stopali 
po njegovi POTI, ki je svobodna in samoupravna. Smrt tovariša TITA je 
velika izguba za nas pripadnike JLA, saj smo izgubili svojega 
VRHOVNEGA KOMANDANTA, ki nam je poveljeval in nas vodil po 
svobodni in samoupravni poti. 

Na koncu bi dodal, da smo graničarji ponosni, da smo na braniku 
TITOVE JUGOSLAVIJE, ki jo bomo mi prvi branili in varovali, če bi 
kdaj bilo potrebno, a upajmo, da ne bo prišlo do tega, saj mi nikomur ne 
bi pustili, da bi prestopil našo mejo in ogrozil našo TITOVO Socialistično 
federativno republiko Jugoslavijo. 

Marjan Vindiš 

II. KOLONIJA LIKOVNIH AMATERJEV SLOVENIJE V MAJŠPERKU 

Zaključena z razstavo del udeležencev 
K mnogim svečanostim, ki so 

se odvijale v preteklih dneh v 
počastitev 35. obletnice osvobo-
ditve naše dežele od okupatorjev, 
se priključuje tudi prirejanje II. 
kolonije likovnih amaterjev Slo-
venije v Majšperku. Organizirala 
jo je ptujska D P D Svoboda oz. 
njena likovna sekcija, ki je po-
skrbela tudi za otvoritev razstave 
del udeležencev kolonije v dvo-
rani Tovarne volnenih izdelkov v 
Majšperku. Razstava je odprta 
od 17. do 24. maja 1980 in 
predstavlja 34 slik, ki so jih v 
tednu med 11. in 17. majem 1980 
ustvarili udeleženci kolonije. 

Prišli so iz raznih krajev Slove-
nije slikali na majšperskem ob-
močju in razstavljajo: Darko 
Crnkovič iz Kamnika, Mimi 
Kajzer je vključena v domžalsko 
sekcijo, živi pa v SkQfji Loki, 
Janez Korošec, Rozina Šebetič in 
Janko Marinič iz Ptuja so zasto-
pali svojo likovno sekcijo, Kon-
rad K rajne od Lenarta pa sekci-
jo. ki deluje v lenartski občini in 
una svojo kolonijo v Zavrhu, 
medtem "ko so Ervin Kralj. Tošo 
Primožič in Tone Tratnik prišli iz 
Maribora. 

Udeleženci kolonije so upo-
dabljali letos ob mehkem zelenju 
in cvetju, dišeči zorani zemlji in 
zgodnjih trtnih poganjkih celo 
vrsto motivov iz okolice Majšper-
ka in Ptujske gore, ki j im je poleg 
stare gotske arhitekture nudila 
tudi izredno pestro panoramo, z 
razvejanimi griči Gornj ih Haloz 
na vznodu in neskončno ravnino 
široko odprtega Dravskega polja 
na zahodu, ki ga zaključujejo 
Pohorje in obronki Slovenskih 
goric. Po p rogramu so obiskali 
tudi starodavni Ptuj, ki j e prav 

tako vtisnil v njihova dela svoj 
pečat. Na razstavi namreč vidi-
mo motive, ki so jih nudile ozke 
ptujske ulice in arhitekturne 
posebnosti starega mestnega je-
dra na sploh. Gornje Haloze so 
bile izredne v slikarskem smislu 
tudi za tiste udeležence, ki so že 
poznali ta teren, za tiste, ki so se 
mudili tukaj prvič, pa so predsta-
vljale pravo odkritje. Hitri vzpo-

ni in padi terena, ki za vsakim 
zavojem skriva novo preseneče-
nje. so nudili številne doslej 
neizkoriščene slikarske možnosti, 
vedno nove po obliki, bogate pa 
po vsebini in estetski dognanosti . 

Razstava med drugim odkriva 
tudi, da so znali udeleženci 
kolonije izbirati motive in se z 
vso spretnostjo oblikovno in 

koloristično poglobiti v njihovo 
vsebino. Vsekakor so znali izlu-
ščiti tiste posebnosti, ki so pri 
izbiri motiva na njih naredile 
najmočnejši vtis. 

Vseh 34 slik. ki so sedaj razsta-
vljene v Majšperku. bo med 26. 
in 31. majem 1980 na ogled tudi 
v prostorih Mariborskeìekst i lne 
tovarne, predvsem zato, ker je 
prevzel letos njen T O Z D Tkani-

na pokroviteljstvo nad 11. majš-
persko kolonijo. Kot vemo, vse 
skuhaj je začelo pred letom v 
Majšperku. ko je prirejanje I. 
kolonije omogočila tamkajšnja 
Tovarna volnenih izdelkov, orga-
niziralo pa j o J e tako kot letos, 
ptujsko D P D Svoboda in njego-
va likovna sekcija, ki se je vkÇu-
čila na ta način s svojim delova-
njem in novo vrsto prireditve v 

širši slovenski prostor, kar se je 
do takrat omejevalo le na razsta-
vljanje. ki je že tako stalna oblika 
sodobne odmevnosti te in podob-
nih likovnih sekcij. 

Udeleženci so pokazali v času 
trajanja kolonije izredno priza-
devnost in delovno vnemo, vklju-
čili pa so v delo brez dvoma vse 
svoje zmogljivosti, kajti brez tega 
si uspeha sploh ne bi bilo mogo-
če zamisliti. Seveda, imeti so 
morali tudi srečo, saj so bivali v 
Majšperku v času. ko ni bilo 
padavin in tako je ta poseben 
trud moral biti poplačan. 

Pomembno je poudariti tudi. 
da se je na otvoritvi razstave del 
letošnjih udeležencev kolonije, 
odločila usoda kolonije, ki ima za 
seboj že dve akciji in uspešni 
razstavi. Konrad Prekoršek, di-
rektor T O Z D Tkanina je kot 
letošnji pokrovitelj, organizator-
jem slikarske kolonije likovnih 
amaterjev v ptujski občini, zago-
tovil nadaljevanje prirejanje te 
akcije tudi v prihodnje. Poudaril 
je. da bo MTT poskrbela za 
vsakoletno pokroviteljstvo, ki ga 
bodo prevzemale delovne orga-
nizacije. integrirane z Maribor-
sko tekstilno tovarno. To vzpod-
budno. dolgoročnejše zagotovilo 
so prisotni pozdravili z dolgim 
ploskanjem. Uresničitev bo seve-
da odvisna od p t u j s k e likovne 
sekcije pri D P D Svoboda, ki 
zaželjene akcije gotovo ne bo 
zanemarila, saj je zasluga njenih 
članov, zlasti predsednice odbora 
kolonije Veronike Rakuš. da sta 
obe koloniji že zelo uspešno 
realizirani. 

dr. Štefka Cobelj 

Delavci iz TOZD Volnenka Majšperk na otvoritvi razstave 
Foto: I. Ciani 

SPOMINI NA NEKDANJE IZSELJENSKE DNI V SR SRBUl 

BRATSTVO IN ENOTNOST TRAJNI VREDNOTI 
NAŠEGA RAZVOJA 

V spomin na oživljanje nekda-
njih izseljeniških dni, je nastal leta 
1961 v mesecu septembru prvi vlak 
bratstva in enotnosti, ki je 560 
nekdanjih slovenskih izseljencev 
popeljal ponovno med nekdanje 
gostitelje. Letošnji vlak bratstva in 
enotnosti bo pripeljal blizu 1000 
nekdanjih srbskih gostiteljev v SR 
Slovenijo; sprejeli pa jih bodo 
hvaležni izgnanci in njihove druži-
ne. 

Bratstvo in enotnost spada med 
najsvetlejše pridobitve naše narod-
noosvobodilne borbe, zato ga 
moramo čuvati kot zenico svojega 
očesa. Ta pridobitev je omogočila 
nastanek resnično močne, enotne 
skupnosti enakopravnih narodov in 
narodnosti Jugoslavije, ki z veliki-
mi, vendar uspešnimi napori gradi 
svojo srečnejšo bodočnost, kot je 
to rad poudarjal tovariš Tito. 

Spomini na težke dni izgnanstva 
ne bledijo, vedno znova jih dopol-

njujejo novi kamenčki spomina, ki 
so vsi prežeti s srečno toplino in 
bogastvom, ki ga nihče nikoli in 
nikdar ne ukrade. 

Med izseljenci, ki so morali leta 
1941 zapustiti svoj dom, je bila tudi 
Marija Vajda iz Zagojič 24, ki je 
skupaj s svojo družino preživela 
štiri dolga leta izseljeništva v 
Zavojnici, vasici, ki je 18 km 
oddaljena od Kragujevca. 

Tovarišica Vajda je bila v času 
transporta v Srbijo stara 6 let, zato 
ji izseljeništvo ni tako težko padlo 
kot drugim. Sama pravi: 

„Takoj sem se vživela v novo 
okolje, zame ni bilo težko, že po 
enem mesecu sem govorila srbsko. 
Zelo rada sem tudi pela, vsa leta pa 
sem bila v šoli med najboljšimi 
učenci. 

Kot se spominjam je bila pot v 
Srbijo zelo dolga, saj smo potovali 
kar sedem dni. Kaj dosti mi od te 

poti ni ostalo, spominjam pa se vrs-
te v Mariboru, kjer smo stali, da 
dobimo hrano. Ponjo so poslali 
mene, ker so mislili, da bom kot 
otrok uspela. 

V vasi sem si takoj pridobila 
prijateljstvo sina neke učiteljice in 

nerazdružljiva sva bila. Danes živi 
v Beogradu in je zdravnik. Lahko 
rečem, da smo se v obdobju našega 
življenja med srbskimi brati 
dobesedno zlili z njimi, da smo bili 
kot ena družina. Težko je bilo 
slovo po štirih letih, še posebej med 
nami mladimi, ki smo kar želeli 
ostati tam. 

Po vojni smo nadaljevali stike s 
srbskim narodom. Pisali smo si. 
Prvo srečanje po dolgih letih, sama 
sem bila stara 35 let, ko sem ponov-
no potovala v Srbijo, je bilo zelo 

ganljivo, ni bilo mogoče ustvariti 
potoka solz. Težko me je bilo 
spoznati, saj sem bila stara 11 let, 
ko smo zapustili Srbijo. 

Moje srečanje s kraji, kjer sem 
preživela najlepša otroška leta je 
minilo v ponovnem spoznavanju 
vsega, kar sem že poznala. Veliko 
sprememb je zabeležil moj spomin; 
v primerjavi z tistimi časi, ko smo 
mi bili tam, je danes to lepa moder-
no urejena vas. 

Ta povezanost s srbskim naro-
dom se danes nadaljuje tudi prek 
mojih otrok; hčerka ima že dve 
prijateljici, s katerima si dopisuje. 
Danes z vlakom bratstva in 
enotnosti skušamo vračati spomine 
na nekdanje dni; mislim, da je vlak 
nekaj enkratnega, ne morem z 
besedami povedati, kaj predstavlja 
zame, lahko povem veliko, pa zo-
pet malo, to je potrebno doživeti," 
zaključuje Manja Vajda. 

To je le drobec spominov na 
nekdanje izgnanstvo v SR Srbijo, 
ki ga bomo še dopolnili s pogo-
vorom z Lizo Prelog iz Sobetincev 
in Polonco Vlah iz Ptuja. 

Zaključila pa bi z naslednjimi 
besedami: Se raste reka spominov, 
še raste bratstvo in enotnost, naša 
odločenost, da sledimo Titovi poti, 
naši poti. Ni ga in ga ne bo, ki bo 
stri to ojeklenelo pest, ki združuje 
naše narode in narodnosti. Z vla-
kom bratstva in enotnosti, kot eno 
izmed oblik manifestacij bratstva 
in enotnosti pa trdne vezi med ju-
goslovanskimi narodi in narodnost-
mi le še utrjujemo, prenašamo 
povezanost med narodi in 
narodnostmi na mladi rod, na jutri, 
ki bo sledil današnjemu dnevu. Ta 
pa ne bo nič drugačen od doseda-
njih, le še bolj trden in odločen bo v 
uresničevanju Titovega dela. 

MG 

Marija Vajda: „To, kar smo 
doživeli med bratskim narodom se 
ne da pozabiti." 

foto: OM 

ŽALNE SLOVESNOSTI 
V DESTRNIKU 

Krajevna skupnost in družbenopoli t ične organizacije Destrnika so 
v dneh vsesplošnega žalovanja v šestih vaških centrih pripravile za 
celotno območje krajevne skupnosti žalne zbore. Zbori so bili organi-
g ram v prostorih kjer smo se že poprej sestajali, se dogovarjali in gradili 
naš delegatski sistem, naše samoupravl janje in ustvarjali podlago za 
nove in nove akcije katerih temelji so bili TITOVI. 

V teh težkih trenutkih so bili obrazi vseh nas žalostni, oblačila 
Prihajajočih so bila črna, slovesna, besede so bile tokrat redke, žalostne, 
udeležba je bila skoraj povsod stoodstona. Doma so ostai le tisti, ki niso 
zmožni hoditi pa še ti so se pri sosedih živo zanimali o podrobnostih, ki 
s ° bile na žalnih svečanostih. 

A. K. 
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Pomembna arheološka 
najdba v Ormožu 

Središče O r m o ž a j e že neka j časa r azkopano in sicer na mestu, kjer j e 
stala stara s tavba , ki jo je zob časa tako načel, d a s o j o moral i porušiti . V 
bližnji pr ihodnos t i bo na istem mestu stal sodoben objekt , ter tako 
prispeval k lepšemu videzu središča mesta . 

T r e n u t n o se tam m u d i skup ina a rheologov — š tuden tov iz Zag reba 
pod vodstvom ptu jske a rheo log in je M a r j a n e T o m a n i č — Jevremov. Od 
nje smo pred dnevi izvedeli, da so našli izredno zanimive sledove lesene 

arhi tekture . Ugotovili so, da gre za p razgodovinsko nase lb ino izpred 3 
tisoč let. Razen tega so našli m n o g o različnih keramičn ih p redmetov za 
vsakdan jo rabo . pa vretenca in p a r a m i d a l n e uteži, kar pomen i da so bili s 
p radavni prebivalci v teh kraj ih tkalci. 

Razen tega so odkrili še d o k a j d o b r o v idne sledove s ta rodavne u t r d b e 
iz 14. oz. 15. stolet ja. U t r d b a je bila z idana iz peščenca, ki so ga 
pridobival i v k a m n o l o m u v bližini H u m a . 

JB 

Zanimiva arheološka odkritja v središču Ormoža 

Narava je njegovo 
1 Ј Ћ i " a 

življenje 
Skora jda ni k ra ja na območ ju občine Slovenska Bistrica s ka ter im se 

ne bi srečal znani l jubitel j na rave in n jen ih znameni tos t i Nikola Šoštarič. 
Mnogi prebivalci obč ine ga d o b r o pozna jo . Tisti v mestih in večjih 
naseljih po uspešnih p redavan j ih o naravnih znameni tos t ih Pohor ja in 
tudi širšega o b m o č j a severovzhodne Slovenije za ka te ro zna sam po-
vedati . da j o j e prehodi l po dolgem in počez. Posamezna , znameni te j ša 
o b m o č j a pa obišče tudi večkrat v letu. Med taka o b m o č j a se uvršča tudi 
bistriško Pohor je . Nič m a n j z a n i m a n j a pa ne kaže za predele Haloz. 

Tudi sam sem se z n j im že neka jk ra t srečal in v e d n o j e bil pr ipravl jen 
spregovorit i o lepotah naših naravnih bogastev, d o kater ih vel ikokrat ne 
z n a m o gojiti p ravega odnosa . Eden zelo bolečih pr imerov j e tudi podr ta 

stoletna lipa pri Urhu . ka te re življenje s e j e p o n o v n o rojevalo venda r so 
ga prekinili neuki obiskovalci . S e v e d a j e p o d o b n i h pr imerov n a o b m o č j u 
severovzhodne Slovenije še več. Prav zaradi tega, da bi do takšnih 
pr imerov ne p r iha ja lo več si Nikola Šoštarič pr izadeva vložiti vse svoje 
znan j e in sposobnost i . Pri tem pa se nas lan ja na prebivalstvo, ki živi v 
bližini na ravnih znameni tos t i . Sam pa v obliki p r e d a v a n j in razgovorov 
poskuša l judem povrnit i spoznan je , da je na rava del nas. d a j o m n o -
gokrat neoprav ičeno z a n e m a r j a m o in kar je še h u j e pustošimo. 

Letošnje leto pomen i za tega z n a n e g a s lovenskega čuvar ja , sprem-
ljevalca in l jubi tel ja na rave še posebno veliko, saj p raznu je svojo 60. 
oble tnico rojstva. To p a j e obdob je , ka te rega j e skora j v celoti posvetil 

prav naravi, n j en im znameni tos t im in v r edno t am. Svoje bogate izkušnje, 
katere še vedno d o p o l n j u j e z novimi spoznan j i v praksi , danes prenaša na 
mlade rodove in j im tako želi vcepiti del svoje l jubezni d o našega 
živl jenjskega okolja . To mu n ikakor ni težko, sa j j e prav po njegovi 
zaslugi ostalo m n o g o naravnih znameni tos t i severovzhodne Slovenije 
oh ran jen ih d a n a š n j e m u človeku kot tudi p r ihodn j im rodovom. 

Posnetka in besedilo: Viktor Horvat 

Nikola Šoštarič (levo) v razgovoru s kmetom iz Šmartnega na Pohoiju. 

Znamenita lipa pri Urhu na bistriškem Pohorju je klonila zaradi neod-
govornega ravnanja posameznikov do narave. 

NA OBISKU PRI JOŽKU MEŠKU V DOMU UPOKOJENCEV V PTUJU 

Samota ni vedno najboljši prijatelj 
N e k o č življenje sredi valovitih 

in sončno navd ihn jen ih Haloz, 
danes pa preživlja jesen svojega 
živl jenja v d o m u upokojencev v 
Ptuju. Težko je bilo slovo od Le-
skovca. toda zahtevala g a j e krita 
življenjska usoda, ki mu je vzela 
živl jenjsko sopotnico. Bilo je 16. 
novembra 1975 v Blagovici. Ze 
takrat se je odločila n jegova bo-
doča življenska pot. Skupa j z 
otroki j e sprejel odločitev, da od-
ide v d o m upokojencev v Ptuj. 

N jegovo počut je danes . Je 
sp remin ja joče , sam pouda r j a , da 
je bilo v prvih treh letih še kar 
znosno, da pa ga danes čedal je 
bolj tišči, počut i se osaml jen , saj j e 
bilo n jegovo življenje popre j 
mnogo bolj d inamično , po lno ži-
vljenjskih isker, ki so mu nareko-
vale. da vztraja . Večkrat ponovi, 
da ga pri živl jenju drže še s a m o 
hvaležni otroci, ki so bili takoj 
pr ipravl jeni plačevati vso oskrbo 
v domu . Pet jih j e in vsak skuša po 
najbol jš ih močeh prispevati , da bi 
bila očetova jesen življenja .čim 
lepša. Hvaležni otroci mu vrača jo 
vse. kar je zan je storil, da so se 
dokopal i d o poklicev. Vse sta šo-
lala z ženo brez d o d a t n e pomoči , 
razen Ivana, ki j e dobil š t ipendijo. 

Letos marca je Jožko Meško 

praznoval 80. življenjski jubi lej . 
Kl jub določenim zdravstvenim 
tegobam, jih p o g u m n o prenaša . 
Malo ga sicer d a j e j o noge in oči. 
pa se še da vzdržati, kot večkrat 
ponovi. Dolgčas p regan ja s čita-
n jem časopisov in knjig; prilo-
žnostno pa pr ime tudi za pero in 
kaj napiše za naš Tednik . Prvi 
prispevek za Tednik je oddal k 
kmalu po 60 letih. Danes piše 
predvsem o življenju v d o m u , 
včasih pa j e pisal o živl jenju in 
delu okolja , v katerem je živel in 
delal. »S pisano besedo sem se 
boril za reševanje določenih pro-
blemov živl jenskega okol ja , t ako 
je bilo pri cesti iz Male Varnice v 
Gruškovje . potem pri asfaltni ce-
sti. ki vodi v Leskovec.« je med 
drugim povedal . Bil j e vseskozi 
aktiven pri s p r e m i n j a n j u odnosov 
na vasi. želel je . da se pro izvodnja 
vina moderniz i ra , da se vinograd 
d rugače obde lu je , pa je pri tem 
pogosto naletel na težave. »Bil 
sem pr i tepenec v Leskovcu,« zato 
je bilo to delo še veliko težje. Ni-
česar mu ni bilo podar jenega , vse 
je moral doseči s t rdim in ne-
umorn im delom. Pr iznanje za to 
je tudi p r iznanje O F slovenskega 
naroda , ki g a j e 8. m a j a 1978 prejel 
od kra jevne konfe rence sociali-

stične zveze Boris Ziherl Ptuj. 
Rodil se j e 18. marca 1900 v 

Trgovišču v občini Ormož , osno-
vno šolo je obiskoval v Veliki 
Nedelj i . S šo lanjem je po preki-
nitvi. bil j e mobiliziran že v prvi 

svetovni vojni, potem redni voja-
ški rok. nadal jeval leta 1924 v 
Mar iboru , kjer j e obiskoval vi-

narsko-sadjarsko šolo, ki mu je 
dala po t rebno znan j e za bodoče 
kmetovan je oz i roma vinogradniš-
tvo. Sadil in cepil je sam seveda ob 
izdatni ponY5ci najet ih delavcev. 
Daleč najbol jšo letino je imel v 
letu 1958. k o j e na 59 arih pridelal 
84 hl vina. V vinogradniš tvu je 
našel celotni vir dohodkov , ki so 
pokrivali vse izdatke. N a j h u j e pa 
je bilo leta 1935. ko j e pozeba 
vzela vse. V enem vinogradu je 
bilo pridelka le 1501, v d rugem pa 
nič. Za to j e bilo še kako po-
m e m b n o . da človek misli naprej , 
da pr ihrani neka j tudi za hude 
čase. ko zaslužka ni bilo. 

Sveži so še spomini , k o j e v tri-
desetih letih moči razdaja l za 
ustanovitev prosvetnega društva v 
Leskovcu, ko j e z ženo in otroki 
nastopal na deskah, ko se j e bilo 
po t rebno odločati za ustanovitev 
vinarske zadruge. Prek zadruge je 
bilo m n o g o lažje prodat i vino. pa 
tudi do zrnja je bilo lažje priti s 
pomoč jo zadruge. 

Danes se ti spomini u tesnjuje jo 
med zidove sobe v d o m u upoko-
jencev. kjer določeni predmet i še 
spomin ja jo na prejšnji d o m in 
da je jo domačnos t prostoru; zra-
ven tega pa prispevajo, da življe-
nje teče napre j . M G 

Prijateljski obisk in srečanje srednješolcev 
Arandjelovca in Ptuja 

V okviru bratskega sodelova-
nja med pob ra t en ima o b č i n a m a 
Arandje lovac in Ptuj j e v petek 16. 
ma ja prispelo v Ptuj 44 di jakov in 
5 profesor jev srednjega vzgojno 
izobraževalnega centra »Miloš 
Savkovič« iz Arand je lovca . 
Gostili so jih dijaki in profesor j i 
Cen t ra s rednjega usmer jenega 
izobraževanja iz Ptuja. 

Tako j p o pr ihodu so pri jatel je 
in Arandje lovca namesti l i pri di-
jakih in profesor j ih iz P t u j a . o b 20. 
uri pa so j im v Klubu mladih 
pripravili spre jem z bogat im kul-
turnim p r o g r a m o m . Ko so zapeli 
pesem »druže T I T O . mi ti se ku-
nemo. . .« . so vsi vstali in se prijeli 
za ramena , ter tako dokazali , da je 
bratstvo in pri jatel js tvo med nj imi 
še t rdnejše. Za t e m j e bilo v Klubu 
mladih še tovariško srečanje. 

V soboto 17. m a j a so Aran-
dje lovčani s k u p a j z gostitelji po-
ložili cvetje k spomeniku padl im v 
Most ju . na to pa so se vrnili v Ptuj, 
kjer so si ogledali muzejske zbirke 

na p tu j skem gradu . Po skupnem 
kosilu so se pomeri l i v dveh 
športnih discipl inah: dekleta v 
rokometu, dečki pa v košarki. To 
je bil med d rug im tudi glavni na-
men nj ihovega obiska v Ptuju 
Rezultati p ravzaprav niso važni, 
p o m e m b n o je. da so se bratske 
vezi generaci j dveh srednješolskih 
zavodov Slovenije in Srbi je še bol j 
utrdile. Isti d a n zvečer so gost je iz 
Arandje lovca pripravili v K lubu 
mladih za gostitelje svoj kul turn i 
p rogram. Za tem so se zbrali di jaki 
in profesorj i na spoznavaln ih ve-

• čeri h. 

V nedel jo z ju t ra j so se zbrali 
pred CSUI v Ptuju, k jer so se za 
spomin še skupa j slikali, za tem pa 
so se gostje iz Arand je lovca s sol-
zami v očeh poslovili. Ptujčani so 
j im obljubil i , da j im bodo pri-
hodn je leto obisk vrnili. 

To srečanje so di jaki in profe-
sorji obeh srednješolskih ustanov 
izkoristili tudi za koris tno izme-
njavo informaci j in izkušenj v 

vzgoji in usmer jenem izobraže-
vanju . V Arandje lovcu že tret je 
leto poteka usmerjeno izobraže-

vanje . zato so Ptujčani zvedeli 
veliko novosti . Profesorj i so se 

dogovorili o konkre tnem sodelo-
vanju ter skupn ih akci jah, k i j i h 
bodo uresničevali skozi vse leto. 

Goste so pozdravil i tudi pred-
stavniki ptujskih d ružbenopol i -
tičnhih organizaci j in SO Ptuj, ter 
j im zaželeli p r i je tno bivanje . 
Učenci in profesor j i so ob slovesu 
ugotovili, da so taka s rečanja zelo 
koristna, zato j ih bodo že napre j 
gojili, kot t rden most pri jatel jstva 
med d v e m a bra tsk ima republi-
k a m a in obč inama . 

- O M 

Za prvi večer so Ptujčani pripravili svojim prijateljem iz Arandjelovca v 
Klubu mladih bogat kulturni program. 

REKREACIJSKI NOGOMET 
V ptujskih rekreacijskih nogo-

metnih ligah počasi zak l juču je jo 
t ekmovanje . V skupini vzhod, kjer 
t ekmuje jo tudi nogometaš i 
Osankar ice iz Slovenske Bistrice 
j e t ekmovan je že končano . No-
gometaši iz Slovenske Bistrice so z 
odl ičnimi igrami ver je tno ena 
najbol jš ih moštev v rekreacijskih 
ligah. Nogomet f an t j e obv l ada jo 
in ne iščejo pravice od sodnikov, 
kot to de la jo neka te re ekipe, 
marveč s poš teno igro poskuša jo 
vedno zabeležiti zmago. Zarad i 
svoje fer igre so z m e r a j d o b r o d o -
šel gost. V ekipi Osankar ice so 
več inoma sami mladi igralci iz 
Slovenske Bistrice. 

V skupini A M N Z Ptuj pa tek-
muje tudi ekipa Apač . ki se po 
uvrstitvi v n a j m o č n e j š o skup ino 
rekreaci jskega nogometa drži 
skoraj pri s amem vrhu. kar gotovo 
predstavl ja uspeh za m l a d o ekipo. 

ki j o uspešno vodi nekdan j i no-
gometaš Alumin i ja Štefan 
Knaus . N j e m u gre tudi zasluga za 

tako 'visoko uvrstitev. 
Besedilo in posnetek: 

Dani lo Kla jnšek 

Ekipa NK Osankarice iz Slovenske Bistrice — ena najboljših ekip. 

Tudi v bodoče skrb za izvirnost 
Pri folklornem društvu P tu j so na zadnji seji 

upravnega in nadzornega odbora društva sklenili, da 
bodo imeli občni zbor še ta mesec in sicer 30. maja . 
Na njem bodo ocenilo delo folklornega društva v 
minulih dveh letih ter se še posebej oddolžili pri-
zadevnim vodjem posameznih sekcij, ki leta in leta 
skrbijo za to, da domača pesem in ples ne izumreta. S 
posebnimi plaketami pa bodo na občnem zboru 
nagradili tudi ustanovne člane društva, ki so pred 
več kot 10 leti sodelovali pri ustanovitvi društva. 

Posebno pozornost so na seji posvetili organizaciji 
folklorne revije odraslih skupin» na katerih naj bi 
sodelovale nekatere bližnje skupine, kot so Maribor, 
Ljutomer, Obrež, Seveda ob sodelovanju domačih. 
Dogovorili so se tudi, da bo revija 17. avgusta in sicer 

v Markovcih. Ob tem pa so tudi predlagali, da bi jo 
naj uvrstili v letošnji program ptujskih kulturnih 
srečanj, ker pogrešajo sodelovanje domačih skupin. 
V okviru letnega programa društva pa bo društvo 
organiziralo tudi revijo pionirskih folklornih skupin, 
ki bo v mesecu oktobru. 

Precej zanimanja so člani odbora pokazali tudi 
organizacijska vprašanja bodočega kurentovanja, saj 
je kot je znano osrednji odbor, ki je 20 let zapored 
organiziral to veliko folklorno turistično prireditev 
pred dnevi odstopil in ob tem predlagal, da se v bo-
doče organizacija prepusti poklicni ustanovi. Vse-
binskih in organizacijskih priprav je iz leta v leto več, 
zato je nujno, da se na tem področju nekaj spremeni. 

MG 

SLOVENSKA BISTRICA 

MLADI 
v m d a 

Občinska konlerenca Z S M S 
Slovenska Bistrica organizi ra v 
sodelovanju z. cent rom za mla-
dinske delovne akcije v občini, v 
času od I 5 . a p r i l a d o s r e d i n e j u n i j a 
letos, posebno razstavo z naslo-
vom Mladi v mladinskih delovnih 
akcijah. 

Razstava, obsega fotograf i je , s 
p isano besedo, risbe br igadir jev in 
osvojena pr iznanja . Na skupno 
štirih razstavah s i j o j e ogledalo že 
preko 300 mladih in tudi starejših 
občanov. Z razstavo so doslej go-
stovali v dveh delovnih organiza-
cijah in treh krajevnih skupnost ih , 
kjer de lu je jo O O Z S M S . S k u p n o 
pa bodo razstavo organiziral i v 22 
O O Z S M S na območ ju celotne 
bistriške občine. 

Njen osnovni n a m e n j e prika-
zati širšemu krogu občanov do-
sedanje dosežke mladih brigadi-
rjev bistriške občine, na republi-
ških in zveznih delovnih akcijah. 
Z njo pa želijo vzpodbudi t i , da bi 
sc v te oblike dejavnost i vključe-
valo še večje število mladih iz 
obč ine Slovenske Bistrice. 

Viktor Horvat 

Moja življenjska opora, so moji 
otroci. 

Foto: Ciani 
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KMETIJSTVO POSTAJA STRATEŠKA 
PANOGA GOSPODARSTVA 

Pomembne spremembe v kmetijski politiki 
sta prinesla nova ustava, zlasti pa zakon o 
združenem delu, ki sta opredelila vlogo osebnega 
dela v sistemu celotnega družbenega dela. Med 
drugim smo bolj dolgoročno določili smernice 
razvoja našega kmetijstva v želji, da bi dohiteli 
pa tudi prehiteli najboljše kmetijske dosežke v 
svetu. Nobena novost ni, da smo bili še pred 
nekaj leti prav na področju pridobivanja hrane 
na obrobju družbenih dogajanj. 

Kmetijstvo je torej bilo potrebno uveljaviti 
kot enakopravno proizvodnjo ter med kmeti 
ustvariti razpoloženje in polet za večje vlaganje v 
kmetijsko mehanizacijo, arondacije, komasacije 
in v kmetu vzbuditi tudi zavest o pomenu pride-
lovanja hrane. K temu nas zadnje čase silijo tudi 
svetovne gospodarske in politične razmere, ko se 
je jasno pokazalo, da postaja kmetijstvo strate-
ška panoga gospodarstva. Nobenega dvoma ni, 
da sta hrana in nafta danes že kar enako 
pomembni surovini. 

Naš cilj je torej, da se rešimo uvoza hrane. Se 
več. Potrebno si je zagotoviti tudi primerne 
rezerve živeža in ne nazadnje; da se močneje 
vključimo v izvoz. V tem pogledu smo zadnji čas 
že dosegli nekaj pomembnih uspehov. Rešili smo 
se uvoza sladkorja in jedilnega olja, kar je še 
pred leti močno bremenilo našo zunanje trgovin-
sko bilanco. Močno smo povečali tudi izvoz 
mesa. Prišli smo torej do spoznanja, da razvita 
industrija potrebuje tudi razvito kmetijstvo. Od 
kmetijstva je namreč odvisna tudi industrija 
potrošnih dobrin. 

Sicer pa je večja življenjska raven prebival-
stva spremenila tudi naš način vsakodnevne pre-
hrane, to hkrati zahteva tudi hitrejši razvoj naše 
vasi, našega kmetijstva. Pri nas smo torej sredi 
takšnega razvoja kmetijstva, sredi hitre 
posodobitve, kjer kmetijstvo dobiva tisto mesto 
v celokupnem razvoju, kot ga ima na zahodu. 
Vse večja družbena pomoč celotnemu kmetijstvu 
postaja organska sestavina jugoslovanske agrar-
ne politike. 

Priznajmo, da je pri nas, zlasti na ptujskem 
območju poglavitna težava v napredku kmetij-
stva še vedno, ker je naša zemlja preveč razdrob-
ljena; na majhnih parcelah pa kajpak ni moč 

pridelati toliko kot na velikih. V tem smislu nam 
je nova kmetijska zakonodaja prinesla številne 
rešitve. Ena od ključnih je prizadevanje, da bi 
kmetje svojo zemljo komasirali oziroma združe-
vali. Prepričani smo, da bodo napredni kmetje 
slej ko prej sami spoznali, da jim ekonomska 
računica kaže, da bi se med seboj tesneje združe-
vali. Pri tem pa ne smemo pozabiti, da je za 
kmeta še kako pomembno, da je nenehno 
povezan z zadružno organizacijo, zlasti, ko gre 
za skupna vlaganja med kmetom in kmetijsko 
zadrugo. Na osnovi sodelovanja je moč graditi 
sodobne hleve za prašičerejo, govedorejo in tudi 
za farmsko vzrejo brojlerjev. 

Nobena skrivnost ni, da je naše kmetijstvo 
zadnja leta deležno velikih družbenih sredstev. 
Tega za obrt ne bi mogli trditi. Zelo pomemben 
je tudi investicijski kapital, ki ga vlagamo v 
razvoj kmetijstva v nepovratni obliki. Tudi 
nekateri kmetje na ptujskem zlasti manj 
razvitem območju so jih že dobili. Resnica je 
tudi, da so v zadnjih letih največji delež samo-
prispevkov izglasovali prav po naših vaseh. Vse 
to se danes že kaže v napredku skorajda sleherne 
vasi. Mnogo cest smo posodobili, elektrificirali 
naše podeželje, zgradili vodovodno omrežje in 
ga še gradimo. Pri tem so nam v izdatno pomoč 
mladinske delovne brigade. 

Živa resnica je, da danes način življenja na 
vasi dobiva značilnosti urbaniziranega življenja. 
Kmečko prebivalstvo postaja danes vse bolj 
enakopravno. Na naši vasi se krepi društvena 
dejavnost, kulturno-umetniško delo, krepi se za-
vest o pomembnosti znanja in izobraževanja, 
kar vse pogojuje vse hitrejši napredek našega 
podeželja. Mladi, bodoči kmetovalci pa se tudi 
vse bolj zavedajo, da jim le sodoben način 
kmetovanja lahko omogoči boljše življenje, ne 
pa delo od jutra do večera. 

Brez dvoma je danes pomembno, da je med 
kmečkimi ljudmi že prevladalo spoznanje, da 
kmetijstvo ni več le zaradi proizvodnje hrane, 
ampak da mora postati ekonomsko smotrna 
proizvodnja, namenjena zadovoljevanju potreb 
po hrani in pridobivanju dohodka. Kmetijstvo 
danes res ni več vaška revščina, pojem neke za-
ostalosti. 

Resnica je, da je kmetijstvo v zadnjih letih 
pri nas doseglo že dokaj zavidljive uspehe. 
Kmetje sami to dokazujejo vsak dan s tem, da si 
nenehno prizadevajo za čimvečjo proizvodnjo 
človeških dobrin, ki jim pravimo hrana. 

Naša polja so iz leta v leto (žal sicer še ne 
povsod), vse bolj obdelana. Kmetije dosegajo iz 
leta v leto vse večje hektarske donose in že bežen 
pogled iz avtomobila, z vlaka, nam pokaže, da 
slovenska vas ni več pojem nerazvitosti in revšči-
ne, na kar smo lahko ponosni. 

Se bolj pa bi lahko bili ponosni, če bi mnogi 
naši kmetje razumeli in doumeli, da je pri njih še 
mnogo skritih rezerv, na katere smo še pred 
nedavnim tako radi opozarjali. Kje so tiste skrite 
rezerve? se bo morda kdo vprašal. Znano je, da 
je recimo samo pri nas v ptujski občini na kata-
stru evidentiranih 169 katastrskih občin, kjer je 
nič manj kot 205.000 parcel. To pa pomeni, da 
imamo pri nas še mnogo kmetov, ki imajo svojo 
obdelovalno zemljo, da o gozdovih niti ne govo-
rimo, „pose jano" v dveh, treh in celo več kata-
stralnih občinah, neredko tudi po deset in več 
kilometrov daleč od domačije. Neredki imajo 
tudi v neposredni bližini svoje domačije več kot 
deset po navadi zelo majhnih njivskih parcel. 

To pa pri nas še kako zavira hitrejši napredek 
vasi, zlasti povzroča vse prevelike stroške obde-
lave polj in ne nazadnje tudi pospravljanje pri-
delkov. Koliko je tu izgube dragocenega časa, ko 
mora kmet na tako oddaljene parcele, ki jih 
obdeluje, da o drugih stroških niti ne govorimo. 
Slej ko prej bo treba poleg vseh sicer znanih 
agrotehničnih ukrepov tudi glede komasacije 
oziroma združevanja parcel in kmetij še mnogo 
storiti. 

Spominjam se pogovora z Stankom Zupani-
čem, danes sicer že pokojnim kmetom iz Hajdi-
ne, ko mi je pred več kot desetimi leti dejal, d a j e 
že tedaj zemljo, ki jo je imel združil. Res je pone-
kod pač zgubil kakšen ar zemlje, vendar mu je 
računica pokazala, da se mu je to še kako splača-
lo. Splačalo pa bi se tudi vsakemu drugemu, ki bi 
si prizadeval, tla bi svojo zemljo čimbolj zaokro-
žil. Potem bomo lahko govorili še o večjih hek-
tarskih donosih. 

Franjo Hovnik 

DRUŽBENOEKONOMSKI ODNOSI V KMETIJSTVU PTUJSKE OBČINE 

Stališča in prihodnje usmeritve 
(nadaljevanje) 

7. Sprejem prostorskega plana 
občine in s tem zaščite ter oprede-
litve kmetijskih zemljišč in rajoni-
zacija so osnova za nadaljnji razvoj 
kmetijstva v občini. 

Na področju zemljiške politike se 
bo v prihodnjem obdobju izvršni 
svet skupščine občine Ptuj zavze-
mal, da bodo prvenstveno oprav-
ljene naslednje naloge: 

1. Usposobitev družbenega 
kmetijstva za prevzem z deagrariza-
cijo sproščene zemlje — nakup in 
zaokroževanje zemljišč; 

2. Pospešeno izvajanje meliora-
cij v Pesniški in Polskavski dolini, 
po dokončanju le-teh pa v dolini 
Dravinje in Sejace, za vse mora 
kmetijska zemljiška skupnost 
pripraviti akcijske programe; 

3. Pospešeno izvajanje komasa-
cij in s tem zagotavljanje racional-
nosti proizvodnje na melioriranih 
površinah, pravtako tudi na drugih 
površinah, predvsem v ravninskem 
delu; 

4. Pospešeno izvajanje ostalih 
kmetijsko zemljiških ureditvenih 
operacij in namakalnega sistema; 

5. Hitrejša rajonizacija kmetij-
skih zemljišč in njeno dosledno 
izvajanje v prostoru; 

6. Preprečevanje zaraščanja 
kmetijskih površin in usposabljanje 
kmetij v hribovitih predelih; 

7. Oblikovanje kompleksov 
združene zemlje kmetov v skup-
nosti; 

8. Oblikovanje kmetijskega zem-
•jiškega sklada. 

ORGANIZIRANOST KMETIJ-
STVA 

Stališča: 
1. Kmetijstvo v ptujski občini ni 

enotno organizirano, ne v zaseb-
nem in ne v družbenem sektorju, 
Pravtako tudi ne kot celota; 

2. Dosedanje povezovanje agro-
zivilskega kompleksa v regiji ne 
nioremo oceniti kot uspešno; 

3. Proizvodnja na zaščitenih 
kmetijah, ki jih imamo prek 3000, 
Se ni bistveno premaknila, čeprav 
smo pričakovali, da bodo vse 
žaščitene kmetije nadaljnji nosilci 
Pospešenega razvoja zasebnega 
Kmetijstva. Število usmerjenih 
knietij je premajhno, drobitev de-
narja za razvoj zasebnega kmetij-
s t va pa prevelika; 

4. V izdelavi je agroživilski 
projekt za severovzhodno Slove-
nijo, ki pa bo makroprojekt in bo 
ponujal le temeljne usmeritve za 
proizvodnjo v zaključenih celotah. 
Zato bo v prihodnjem obdobju 
po t r ebno izpel jat i nas lednje 
usmeritve: 

1. Podpora vsem oblikam verti-
kalnega povezovanja agroživilstva 
v kmetijskih kombinatih in SOZD 
za uveljavljanje načela celovitosti 
planiranja ,,od njive do mize", 
tako v občini kot tudi širše; 

2. Bistveno hitrejše preraščanje 
zadružnih organizacij v resnično 
proizvajalne organizacije, ki v 
povezovanju s krajevnimi skup-
nostmi omogočajo celovit napre-
dek vasi in podeželja; 

3. Izdelava in zagotovitev sred-
stev projektov za organizirano 
proizvodnjo (mikroprojekti) za 
območje celotne občine; 

4. Priporočilo kreditnim organi-
zacijam, da na osnovi izdelanih 
programov iz prejšnje točke racio-
nalno usmerjajo Finančna sredstva. 

KADROVSKA POLITIKA 
Stališča: 
1. Glede na možnosti razvoja 

kmetijstva izvršni svet ugotavlja, 
da imamo v ptujski občini 
premajhno število visokostrokov-
nih kadrov, ki bi delali le v kmetij-
stvu, to pa pogojuje tudi prepo-
časen razvoj kmetijstva; 

2. Pospeševalna služba v zadru-
gah je številčno in strokovno pre-

slaba, da bi zmogla vse naloge, ki 
so pred zasebnim kmetijstvom — ta 
služba se pretežno ukvarja s komer-
cialnimi posli; 

3. Zasebni kmetovalci nimajo 
kmetijske izobrazbe, delo oprav-
ljajo tako kot se je prenašalo iz 
roda v rod in le deloma s pomočjo 
pospeševalne službe. 

PRIHODNJE USMERITVE: 

1. Za hitrejši dvig izobrazbene 
ravni lcmetijskega prebivalstva bo 

posebna skrb posvečena uveljav-
ljanju zakona o usmerjenem 
izobraževanju za potrebe kmetij-
stva, zlasti pri ustanavljanju dislo-
ciranih oddelkov, ki bodo 
omogočili izobraževanje mladim, 
ki delajo v kmetijstvu; 

2. Kmetijske organizacije v 
občini morajo čimprej izpopolniti 
svojo kadrovsko sestavo s kadro-
vanjem in štipendiranjem; 

3. Pospeševalna služba v zadru-
gah se mora reorganizirati, kadrov-
sko izpopolniti in delovati tako, da 
bo pospeševala kmetijstvo v zaseb-
nem delu v skladu z razvojnimi 
možnostmi občine. 

PROIZVODNJA 
Stališča: 
1. Proizvodne sposobnosti naše-

ga kmetijstva so pogojene z neures-
ničevanjem zemljiške politike, 
slabo organiziranostjo kmetijstva 
in premajhno strokovno usposob-
ljenostjo kmetijskih kadrov in 
kmetov; 

2. Posledica tega je, da proizva-
jamo neprimerno manj kot bi 
lahko, da nimamo dolgoročne poli-
tike, kar zlasti velja za zasebni 
sektor, zato pa je neuspeh pri delu 
toliko večji; 

3. Vlaganja v mehanizacijo v 
družbenem sektorju so še vedno 
prenizka, medtem ko je mehaniza-
cija v zasebnem sektorju dovolj šte-
vilčna, vendar ne kompletna, manj-
kajo predvsem priključki; 

4. Uporaba umetnih gnojil je pri-
merna v družbenem sektorju, v 
zasebnem prenizka, premajhna je 
poraba hlevskega gnoja v družbe-
nem sektorju, v zadnjem času je 
pomanjkanje umetnih gnojil, razen 
za sladkorno peso. 

PRIHODNJE USMERITVE: 

1. Kmetijske organizacije morajo 
opraviti analizo o izkoriščanju vseh 
kapacitet; 

2. Posebno pozornost morajo 
posvetiti oblikovanju letnih setve-
nih planov; 

3. Maksimalno morajo intenzifi-
cirati poljedelstvo, ne le z vidika 
gnojenja in ostale tehnologije, tem-
več tudi z biološkega stališča, to se 
pravi kolobarja ter izkoriščanja 
živinorejskih stranskih in odpadnih 
proizvodov; * 

4. Sedanja setvena struktura 
mora doživeti nadaljnjo redukcijo 
površin pod kro-npirjem na račun 
višjih pridelkov sladkorne pese ter 
redukcijo površin pod travami v 
korist njiv; 

5. Za prodajo pridelkov morajo 
biti sklenjeni sporazumi s predelo-
valnimi organizacijami in trgovino; 

6. Zaradi sedanjega in bodočega 
staleža živine in prestruktuiranja 
zemljiških površin — več njiv, je 
prihodnja naloga tudi intenzivnejše 
izkoriščanje travniških površin; 

7. Vinogradniške kapacitete je 
potrebno prilagajati predelovalnim 
zmogljivostim, kar je možno zlasti 
v zasebnem sektorju z intenzivnejšo 
vzgojo; 

8. Sadjarstvo je bilo nekoč 
pomembna panoga, sedaj pa je 
močno zaos ta la . P r i h o d n j e 
usmeritve na tem področju so zlasti 
v Slovenskih goricah tako v druž-
benem kot zasebnem sektorju. 

(nadaljevanje prihodnjič) 

Kako boš sejal, tako boš žel 
(foto M. Ozmec) 

BOGOMIR K0STANJEVEC 

Kmetijski zakoni 
ZAKON 0 ZDRUŽEVANJU KMETOV 

2. nadaljevanje 
a) dopolniti samoupravni sporazum o združitvi dela in sredstev v KZ z 

določbami o osnovah za urejanje družbenoekonomskih odnosov delavcev 
v KZ kot so npr. določbe o sklepanju in prenehanju delovnega razmerja, o 
pravicah, obveznostih in odgovornostih delavcev, o pogojih za 
razporejanje na delo, o razporejanju čistega dohodka in dr. 

b) sprejeti nov statut. 
Prav tako bodo morali izvoliti zadružni svet, ki bo imenoval vršilca 

dolžnosti poslovodnega organa. 
S tem je enovita KZ konstituirana. Treba pa jo je tudi vpisati v sodni 

register. 
2. Če ocenijo, da so dani pogoji za organiziranje TZO oz. TOZD bodo 

po predhodni razpravi na zborih z referendumom sprejeli: 
a) sklep o organiziranju TZO oz. TOZD. Tu je treba poudariti, da 

imajo člani in delavci dela KZ le pravico organizirati TZO, če so podani 
zakoniti pogoji, ne pa tudi dolžnost kot jo imajo delavci glede 
organiziranja TOZD, 

b) samoupravne sporazume o združevanju dela in sredstev kmetov in 
delavcev v TZO oz. o združevanju dela delavcev v TOZD 

c) statute za vsako temeljno organizacijo. 
Prav tako bodo izvolili zadružni svet TZO oz. delavski svet TOZD. 

Nato bodo sklenili samoupravni sporazum o združitvi TZO in TOZD v KZ 
ter izvolili zadružni svet kot organ upravljanja, ki bo imenoval vršilca 
dolžnosti poslovodnega organa. S t^m je KZ konstituirana in treba jo je še 
vpisati v sodni register. Treba še omeniti, da tudi neenovita KZ mora imeti 
svoj statut v smislu 374 čl. ZZD. 

Če ustanovitelji, člani in delavci KZ v 45 dneh od dneva ko je bila KZ 
usposobljena za opravljanje svojih nalog ne opravijo vsega kar je potrebno 
na konstituiranje lahko to izvede občinska skupščina na pobudo in ob 

i strokovni pomoči Zadružne zveze Slovenije. 

II. Temeljna zadružna organizacija (TZO) 
TZO je vedno v sestavi KZ in ima v načelu položaj TOZD. Sedanja 

TZO ustreza temeljni zadružni enoti po ZZK iz leta 1972. Del KZ lahko 
organizirajo člani in delavci tega dela v TZO; 

1) če predstavlja tak del teritorialno zaokroženo ali delovno celoto 
2) če se da rezultat skupnega dela članov in delavcev v taki celoti 

samostojno izraziti kot vrednost v KZ ali na trgu 
3) če lahko člani in delavci v taki celoti kot temeljna samoupravna 

skupnost uresničujejo svoje družbeno ekonomske in druge samoupravne 
pravice. 

Kdaj se po ZZK smatra, da so izpolnjeni pogoji iz točke 1-3/ dolo-
čajo 29 . - 32. členi ZZK. 

Pri organiziranju TZO pa ne sodelujejo tisti delavci kot npr. v večjih 
predelovalnih obratih v KZ, kjer obstojajo pogoji, da sami organizirajo 
TOZD, niti ne delavci, ki bi v enoviti KZ morali oblikovati delovno skup-
nost. 

V sestavi KZ, ki ni enovita mora biti na jmanj ena TZO poleg še ene 
ali več TOZD, kar pomeni da ni mogoče, da bi obstojale v sestavi KZ le 
TOZD. 

Tudi že v organizirani TZO, TOZD in v KZ prihaja do takozvanih 
statusnih sprememb. Omenimo le, da se morajo sklepi o organiziranju 
novih TZO oz. TOZD poslati že organiziranim TZO oz. TOZD oz. 
posameznim zadružnim in delovnim enotam (o teh bomo še govorili) in 
šele, če te ne sprožijo spora postane sklep veljaven (glej 330 čl. ZZD). 

Ko postane sklep o organiziranju TZO veljaven je potrebno z 
referendumom sprejeti samoupravni sporazum o združevanju dela in 
sredstev članov in delavcev v TZO, nato pa še statut in druge samouprav-
ne splošne akte. 

Omenjeni samoupravni sporazum bi naj vseboval zlasti: 
— ime, sedež in dejavnost TZO 
— določbe o ekonomskih razmerjih med člani 
— osnove in merila za razporejanje celotnega prihodka, dohodka in 

čistega dohodka 
— določbe o jamstvu 
— pogoje za sprejem v članstvo in o izstopu oz. izključitvi iz TZO 
— določbe o kooperantih 
— osnove za urejanje družbeno ekonomskih odnosov delavcev v 

TZO 
— določbe o izvolitvi oz. imenovanju, delovnem področju in u 

odgovornosti organov TZO 
— določbe o predstavljanju in zastopanju TZO 
— določbe o organiziranju in pristojnosti zadružnih in delovnih enot 

v TZO 
— določbe o obveščanju članov in delavcev 
— razloge za združevanje dela in sredstev v KZ 
— določbe o pravicah kmetov, ki začasno in brez skupnega rizika 

sodelujejo z TZO 
— zagotovitev pogojev za uresničevanje nalog in aktivnosti na 

področju splošne ljudske obrambe in družbene samozaščite 
— določbe o razpolaganju s sredstvi v primeru prenehanju TZO 
— določbe o postopku za sprejem statuta in za spremembe in 

dopolnitve tega sporazuma. 
Zgoraj omenjeni samoupravni sporazum je sprejet, če je zanj z 

referendumom glasovala večina članov in večina delavcev. Dočim mora 
vsak delavec še podati posebno pismeno izjavo, da se s sporazumom stri-
nja pa lahko član tako izjavo da v pogodbi o trajnejšem proizvodnem 
sodelovanju. 

Tukaj opozorimo vse zainteresirane da so v knjižici: Združevanje 
kmetov, ki jo je izdal in založil ČZ Uradni list SRS, leta 1979 tudi vzorci 
samoupravnega sporazuma o združevanju dela in sredstev kmetov in 
delavcev v TZO, statuta TZO ter pogodbe o trajnejšem proizvodnem 
sodelovanju s TZO, ki jih je pripravil priznani komentator kmetijskih 
zakonov dr. Emil Čeferin. 

Ali in pod kakšnimi pogoji se TZO in TOZD lahko izločijo iz KZ? 
Če o izločitvi TZO oz. TOZD ni v samoupravnem sporazumu o 

združevanju temeljnih organizacij v KZ nobenih omejitev, potem se TZO 
oz. TOZD lahko izločijo iz KZ, pri čemer pa morajo upoštevati določbe 
ZZD v členih 339-341. 

Omenjeni samoupravni sporazum pa lahko določa, da se TZO ne 
more izločiti iz KZ če bi to v nasprotju s splošnim interesom bistveno 
otežilo ali onemogočilo delo v drugih TZO ali v TOZD v sestavi KZ oz. v 
KZ kot celoti. Tudi glede TOZD, ki je v sestavi KZ je lahko v omenjenem 
sporazumu določeno, da se ne sme izločiti iz KZ, če bi njena izločitev 
otežila normalno delo in poslovanje TZO oz. KZ kot celote. 

Kot vidimo se TZO lažje izloči iz KZ kot pa TOZD, katera je, če je 
tako določeno v zgoraj omenjenem sporazumu, dolžna opravljati Dosle 
predvsem za člane TZO in brez njihove privolitve ne sme spremeniti svoje 
dejavnosti. 

Kaj lahko stori TZO, ki se izloči iz KZ? 
Lahko se organizira kot KZ ali kot DOK in se vključi v sestavljeno 

organizacijo združenega dela (SOZD) ali se pripoji k drugi KZ in ostane 
TZO, ali se organizira kot TOK in se vključi v delovno organizacijo 
združenega dela (DOZD) oz. v DOK. 

Sklep o izločitvi sprejmejo člani in delavci z referendumom, vendar 
je sklep sprejet, če je zanj glasovala večina članov, ne pa tudi večina 
delavcev. 

Nadaljevanje prihodnjič 
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Dober den po naši stori navodi! Po žalostnih dnevih no tjednih se van 
drgoč oglošan. Besede ne grejo z grla no roka žmetno drži svinčnik. Solze 
so močle tudi našo kmečko zemljo. Zdaj moremo delati, še boj pridno delati. 
S pridnim delon se bomo najlepše oddužili spomini našega drogega 
predsednika! 

Gnes man pred soboj pismo, ki mi ga je že pred 1. majskimi prozniki 
posla Franček iz Haloz, ki zdaj živi na Ptuji. Tak piše: 

»Dugo se ti nesen zglosa, pa ti moren povedati, da sen se med to t in 
cajton iz Haloz presela v Ptuj. Blatne klonce sen zameja z asfaltom, 
podirajočo slamnato kočo pa s stanovojon v bloki. Doba sen lepo trosobno 
stanovonje no sen zato naši družbi zlo hvaležen. Vse je lepo nóprav, samo 
vsokokrot gdo dobin položnico za plačilo stanarine — me giova boli no v 

denornici ščiple. Loni sen ploča za stanovonje SO štorih jurjof, letos pa že 
125jurjoffsoki mesec od ¡.julija dale. Ce do se stanarine fsoko leto lak dale 
naprej drožile, te mo se moga drgoč nazaj v Haloze preseliti. Lujz, ti ki si 
v tretjo nadstropje visoke šole hoda, daj mi en pameten nasvet — kaj naj 
naredin. Pozdravla te haloški Franček iz Ptuja.« 

Zdravo Franček! Vidin, ke si se resen v hujdih težovah znajša. Veš to 
je tak: listi, ki na deželi živimo no na zemlji rintamo v mesta silimo, tisti, ki 
v mestali živijo pa si na deželi vikende zidajo. Lidje pač nikol nesmo z ničem 
zadovoljni. Povsodik je pač treba delati. Na deželi se ne do odfriškega lufta 
živeli, v mesti tudi asfalta no betona nemremo jesti. Tudi jaz sen se hteja 
pred por leti v mesto preseliti — pa sen sipo premisleki reka: zemljica moja, 
ti si me zredila, ti boš me pokopala. Resen je žalostno ke se naše prleške no 
haloške bregače proznijo. Pa to neje praf. Naše na brege poslujene njive no 
gorice terjajo pridne delovne roke. To enkrat sen v cajtngah štej a, da je 
hrana stratežka surovina. Po sveti je še na milijune lačnih, mi pa včosik z 
našo žemljico tak delamo, kak, da bi nan deveta briga bila. Hiše no 
industrijske objekte smo postavli na sredini najboj rodovitnih njiv. Zaj nas 
zato že giova boli no še boj de nas bolela. Pa kaj bi ti prava stvari, kijih vsi 
vidimo. 

Povrnima se k tvojin težovan: če je stanarina previsoka no se ti toži 
po haloški zemlji, spakiraj kufer no pojdi nazaj v Haloze. Če ti zdrovje služi 
zgrabi za plug no motko no obdelaj gorico no njive. Bodi mi zdrav. Piši mi 
kak boš se odloča. Te pa srečno. 

LUJZ 

Mladi za novo 
vlečnico 

V organizaciji OK ZSMS Slovenska Bistrica so se vsoboto, 17. maja 
mladi občine zbrali na rekreacijskem centru pri Treh kraljih na bistri-
škem Pohorju. 

Tokrat so sodelovali v akciji urejanja terena za novo smučarsko 
vlečnico, imenovano Veliki vrh pri Treh kraljih na Pohorju. To bo druga 
akcija te vrste. V njej bodo sodelovali brigadirji iz preteklih delovnih 
akcij in tudi tistih mladih, ki se bodo udeležili republiških in zveznih 
delovnih akcijah v letošnjem letu. Pritegnili pa bodo tudi tiste mlade, ki 
doslej še niso sodelovali v podonih akcijah. 

V prvi akciji, ki je bila pred nedavnim je sodelovalo blizu 70 mladih, 
približno tolika pa tudi v drugi akciji. Viktor Horvat 

Grenak spomin 
na maj 

Mesec maj je tu. To je mesec mladosti, veselja in razigranosti. Toda 
v naših srcih je bolečina, oči so polne grenkih solza, lica umazana od solz, 
roke mokre od brisanja toplih solz. V nas so žalostne misli: ne, saj to ne 
more biti res. to ni res, to ne sme biti res. Vendar že naslednji trenutek 
vemo, da j e prav vse resnično. Da, kmalu bo leto odkar smostale in jokale 
ob odprtem grobu naše prijateljice in sošolke Irene. 

Grenki so spomini, toda resnični. Vedele smo, da je bolna, težko 
bolna, vendar upale smo. upale do zadnjega dne, a bilo je zaman. Kot 
blisk je prišla novica: umrla, je, jutri bo pogreb. Irena, Irena, je vpilo srce, 
solze pa so drle po licih. 

Stale smo ob krsti in nemo zrle vanjo. V nas je vihralo vprašanje: Ali 
je to res ona. lepo, črnolaso dekle? Ja, bila je Irena. Toda zakaj, zakaj prav 
Irena? Koliko starih ljudi si želi umreti, ker nimajo nikogar na svetu, 
Irena p a j e imela toliko prijateljev-, prijateljic. , 

V maju bomo nesle velik šopek rož na njen mnogo prerani grob. Če 
bi rože in solze samo1 od nas sošolk pomagale, bi Irena danes zagotovo 
živela. Njen stol v učilnici je danes prazen, n i j e in j e tudi več ne bo, toda 
njena podoba še živi v nas. Naša usta izrekajo vprašanje, na katerega 

nihče ne ve odgovora: Zakaj, zakaj je narava tako kruta? Ali je morda kje 
kdo. ki bi vedel na to vprašanje odgovor? Ne, nikogar ni. 

Rade smo imele to črnolaso dekle — Ireno in nikoli, nikoli je ne 
bomo pozabile. 

Zvonka Tement. Moškanjci, učenka 2. b r. PŠP 

DOBRE KIKL0VE 
MATERE NI VEČ 

Tako so jo klicali vaščani v Sodincih pri veliki Nedelji. Bilo je v 
ponedeljek 5. maja, ko so se zgrnili temni oblaki skoraj nad vso Slove-
nijo. Takrat je za vedno zatisnila svoje trudne oči v 84 letu starosti Kiklo-
va mati. 

Rodila se je v majhni vasi Sodinci leta 1897. Ostala je vdova s tremi 
nepreskrbljenimi otroki. Vse življenje je garala na majhnem posestvu od 
jutra do večera, da je lahko preživela 8 otrok, od katerih jih živi še danes 
šest. Na bornem posestvu je ostala le hčerka Frančka, ki jo je oskrbovala 
in ji lajšala bolečine v onemoglih letih. Ostalih 5 je moralo za boljšim ko-
som kruha v bližnja mesta. 

Pogrešali jo bodo vsi skupaj, posebno 7 vnukov in dva pravnuka, ki 
jih je imela tako rada. 

Zahvaljujem se vsem sosedom, ki ste jo obiskovali v teh težkih dneh, 
ko je bila nepokretna. Iskrena hvala vsem ki so jo pospremili na njeni 
zadnji poti, nam izrekali sožalje, darovali cvetje, še posebej g. župniku, 
pevcem in sosedu Ozmecu za poslovilne besede. Naj ji bo lahka domača 
zemlja. 

M. P. 

SLOV. BISTRICA Postajališče brez strehe 
V občinskem središču Sloven-

ska Bistrica so z novim letošnjim 
letom predali svojemu namenu 
novo avtobusno postajališče. Po-
stajanje avtobusov v tem mestu je 
predstavljalo vsa leta veliki pro-
metni vozel, saj so le ti morali stati 
na neustreznih, začasnih pc .a-
jah. brez potrebnega objekta in 
strehe nad glavo za čakajoče po-
tnike. 

Težko pričakovano postajališče 
v Slovenski Bistrici, ki so ga pre-
uredili na prostoru stare železni-
ške postaje je prinesel ugodnejše 
delovne pogoje za šoferje avto-
busov in tudi zaposlenim v tem 
kolektivu. S preureditvijo avto-
busnega postajališča so nekaj 
malega pridobili tudi občani. 
Nekaj malega pa lahko danes po 
petih mesecih delovanja tega ob-
jekta rečemo zato. ker postajališče 
le ni zadovoljilo vseh pričakovanj 
potnikov, saj so ti razen varnej-
šega vstopanja in izstopanja pri-
dobili na udobnosti zelo malo. 
Nekaj kvadratov čakalnice in še 

manj strehe nad glavo za tiste, ki 
se odločajo počakati bo slabem 
vremenu na avtobus zunaj je vse 
prej kot dovolj, še posebno če 
ugotovimo, da dnevno pripelje in 
odpelje s tega postajališča veliko 

število avtobusov s katerimi se 
vozi na delo in z dela v druge kraje 
v občini in izven nje dnevno tudi 
več sto občanov. 

Ko se prebivalci občinskega 
središča vozijo po drugih, mnogo 
manjših krajih severovzhodne 
Slovenije lahko z nezadovolj-
stvom ugotavljajo., d a j e postaja-
lišče v Slovenski Bistrici le slaba 
podoba postajališč, ki so bila 
zgrajena v drugih krajih že veliko 
prej (Ormož. Ljutomer, Sloven-

ske Konjice, Ptuj), pa čeprav je 
tako po velikosti kot tudi številu 
prometa bistriško postajališče, če 
ne več pa vsaj enakovredno. 

Ne samo, da potniki nimajo 
pravega prostora v preurejeni 
zgradbi stare železniške postaje, 
tudi ostrešja na postajališčih niso 
/gradili, zato so potniki ob slabem 
vremenu prepuščeni neugodnim 
občutkom tiščanja z dežniki ob 
vratih avtobusov. 

Res bo danes nekdo rekel, »lani 
še takšne postaje niste imeli«, toda 
ali smo s takšno rešitvijo pomislili 
tudi za nekaj let naprej, vsaj kar 
se tiče potrebnih objektov za za-
vetje potnika, ko pa že danes 
lahko ugotavljamo, d a j e posta-
jališka zgradba v smislu zagota-
vljanja udobnejšega počutja po-
tnikov vse prej kot primerna in da 
potniki ostajajo še naprej prepu-
ščeni vremenskim neprilikam, 
seveda če se niso pripravljeni ti-
ščati v majhnem bifeju ali čakal-
nici. 

Ali je zares potrebno, da ob 
toliko vloženih sredstvih za novo 
postajališče potnik ostaja neza-
dovoljen, ko gleda sedanjost in 
prihodnjost objekta s katerim se 
bo vsakodnevno tudi leta in leta 
srečeval. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

Veliko prostora za avtobuse, malo za potnike na postajališču. 

ČUTIJO 
SE ZAPOSTAVLJENE 

Krajani naselja v Spodnjem Porčiču. ki so razdeljeni v dve krajevni 
skupnosti v Lenart in Gradišče v Slovenskih goricah, si že več let želijo 
asfaltiranega cestišča, takšnega kot ga imajo vsa druga naselja v lenarški 
občini. 

Spodnji Porčič je razpotegnjeno naselje, skozenj se vije nad 5 km 
dolgo makadamsko cestišče, za katerega še vedno krajani nevedo kdo ga 
je dolžan vzdrževati. Nekateri menijo, d a j e občinsko, d a j e od kmetijske 
zadruge, drugi pa zopet menijo, d a j e od komunalnega podjetja. Sicer to 
ni toliko pomembno, cesta je v zelo slabem stanju, čeprav je zelo 
prevozna, saj je tod najbližja pot delavcev na delovno mesto v Lenart. 

Krajani v tem naselju že peto leto čakajo na obljubljeno asfaltno 
prevleko, vendar še ga do danes niso uspeli dobiti. Čutijo se toliko bolj 
prizadeti, ker so tudi oni veliko pripomogli k asfaltiranju vseh ostalih 48 
km občinskih cest. ki so bile asfaltirane tudi z njihovim referendumskim 
dinarjem. Vsako leto so jim ustrezni forumi obljubljali, da bodo asfal-
tirali. vendar ostalo je samo pri besedah. 

Skozi Porčič pelje dnevno tudi nad 14 avtobusov v obe smeri i n j e 
tudi tu velika bojazen krajanov, da jim ne odpovedo kakšnih avtobusov 
zaradi slabega cestišča. Krajani v Porčiču. ki se čutijo zapostavljene res 
ne vedo. kdo jim manjka v njihovem naselju, ki bi naj bil toliko močen, 
da bi znal rešiti to uganko, zakaj in čemu so glasovali že pred petimi leti. 

Janez Lorber 

V republiškem vrhu 
Načelo, da naj učenci z učenjem 

in drugo dejavnostjo kar največ 
store ne le zase, ampak tudi za 
ugled šole in širše skupnosti, se je 
gotovo v polni meri uresničilo pri 
učenkah Dorki Sajber, Marici 
Hameršak in Jelki Sirec s šole 
Franc Osojnik v Ptuju. 

Vse so vestne učenke in aktivne v 
svojih razrednih skupnostih. 
Delovno vnemo so pokazale tudi 
pri izvenšolskem udejstvovanju. 
Nanje smo na šoli postali posebej 
pozorni v zvezi z njihovimi 
lahkoatletskimi dosežki, ko so v 
šolskem in občinskem krosu začele 
dosegati prva mesta. 

Lani pa so presenetile v Ljub-
ljani, ko so se v okviru štafete 
zmage v skupini pionirk spoprijele 
z ekipami iz vse republike in osvo-

jile v teku 3 X 600 m prvo mesto. 
Tudi v letošnji republiški štafeti 
zmage v Ljubljani 11. t. m., 
posvečeni 35. obletnici osvobodit-
ve, so v pionirski skupini zmagale 
Dorka Sajber, Marica Hameršak 
in Jelka Sirec. Pri prvih dveh 
predajah so bile na čelu Velenj-
čanke, v finišu pa so prepričljivo 
zmagala naša dekleta pred Vrh-
niko, Velenjem, Brezovico, Lac-

/kov odred Maribor. 
Uspehi, ki jih sprva nismo priča-

kovali, niso nekaj slučajnega ali 
samo rezultat danih zmožnosti, 
temveč izhajajo predvsem iz načrt-
nega treninga. 

Našim skromnim in delovnim 
zmagovalkam iskreno čestitamo! 

J. K. 

MODNA KREAT0RKA 
VERA SVETUJE 

Matu-
rantski 
ples 

Bliža se čas m a t u r in k o n e c 
šo l skega leta. T o j e čas, ko 
o s n o v n o š o l k e po n a v a d i d o -
b i jo prvič m a l o višje pe te in 
svečane j š e o b l e k e , s r e d n j e 
šo lke pa prve p r a v e v e č e r n e 
ob l eke . Vse bi bi le r a d e lepe in 
n e k a j p o s e b n e g a , za to b o m 
tokra t k r a t k a s p i s a n j e m , 
t e m v e č b o m na r i s a l a n e k a j 
več skic. m o r d a b o k a t e r a ra-
v n o p rava za vas. Ve ra 

Ta obleka je lahko tudi kratka za 
osnovnošolko. 

Lepa, elegantna obleka—zmeraj 
aktualna. 

Tunika — zgornji del — se lahko 
nosi tudi kot obleka. 

Tudi hlačni kostimi so lahko elegantni; dvodelna obleka je pa uporabna г» 
več priložnosti. 
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PTUJSKA MUZEJSKA ZBIRKA 
OBOGATENA ZA DVE SLIKI 

JANEZA MEŽANA 
V zadnjih dneh se je kulturno oz. umetnostno zgo-

dovinska zbirka Pokrajinskega muzeja v P tu ju obo-
gatila za dve sliki Janeza Mežana. Sliki: Kristusov 
ynebohod v pastelu in Portret Jožeta Maučeca, toda 
^radi poškod in neopremljenosti nista mogli biti 
razstavljeni. Nedavno je bila dokončana restavracija 
0(,eh slik, deli pa sta obenem dobili tudi odgovarja-
j o opremo in sicer po zaslugi restavratorske dela-
vnice Muzeja savremena umetnosti v Beogradu. Ve-
fja slika, ki je t ja prispela v roli, je sicer predstavljala 
problem transportiranje zaradi svojega obsega 
(osmokotnik 205 cm). Tudi to je bilo mogoče rešiti z 
¿obro voljo in efikasno pomočjo. Zasluga je tov. 

Andreja Kovača, ki je poskrbel, da je hladilnik Peru-
tnine ob vrnitvi iz Beograda brezplačno pripeljal tudi 
Mežanovo sliko. Zdaj je bilo le še formalnost 
kompozicijo z vozilom, ki ga je prav tako brezplačno 
Ma na razpolago TOZD Slovenske gorice, prepeljati 
Л grajski hrib, prenesti sliko v zbirke in jo obesiti v 
odgovarjajoč prostor. 

Ti dve Mežanovi sliki sta bili pridobljeni z drugimi, 
namreč po končani retrospektivi Mežanovih del, ki je 
veljala tudi za spominsko posmrtno razstavo umetni-
ka, saj je zadnjih 26 let življenja bival in ustvarjal v 
Ptuju. Prirejena je bila poleti leta 1977 v razstavnem 
paviljonu Dušana Kvedra v P tu ju in odkrila zlasti 
Ptujčanom, da je Mežan plodno ustvarjal tudi pred 
prihodom v P tu j . Zato je kazalo pridobiti nekaj nje-
govih del iz zgodnejših obdobij za muzej, ki je sicer 
že razpolagal z gotovim številom Mežanovih slik, risb 
in akvarelov, toda v glavnem z deli iz novejšega časa. 

Že med pripravo razstave leta 1976, se je ukazala 
prilika, da smo z zamenjavo pridobili veliko olje 

Vinogradniške krajine, slikano leta 1951. Leta 1978 
smo zasledili Mežanov akvarel Krajine s cerkvijo, iz 
leta 1934 v Ljubljani, ki ga je takrat odkupil ptujski 
Pokrajinski muzej, Krajine iz leta 1948 v akvarelni 
tehniki je bila darovana, za odkup iz umetnikove 
zapuščine pa smo dobili sredstva od posebne komisije 
pri Kulturni skupnosti Slovenije v Ljubljani . Gledano 
iz današnjega aspekta bi lahko rekli, da nam je takrat 
zares bila naklonjena sreča. Kajti soproga umetnika 
Irma Mežan, ki je razpolagala s slikarjevo zapuščino, 
nam je odstopila leta 1977 s pristankom umetnikovih 
otrok nekaj del, kajti sredstva so bila zares skromna. 
Toda, ko smo pozneje pregledovali ta, med leti 1976 
in 1978 pridobljeni fond Mežanovih del, se nam zdi 
kar impozanten, saj šteje osemintrideset del. 

Odkup iz umetnikove zapuščine se je takrat nana-
šal na 28 risb, dva akvarela in en pastel. Ta dela so 
nastajala med leti 1922 in 1965, torej že v času Meža-
novega študija v Zagrebu in pozneje, ko je služboval 

•kot profesor risanja na gimnazijah v Mariboru, 
Novem mestu, Ljubljani in P tu ju . V znak hvaležnosti 
za prirejeno retrospektivno razstavo, ki jo je organi-
ziral in priredil ptujski Pokraj inski mujej , pa so 
Mežanovi darovali muzeju Ženski portret, ki je nastal 
v pastelu že leta 1922 v Zagrebu, risbo Portret 
deklice, iz leta 1932, ki je bila Mežanova učenka v 
Mariboru, risbo Mlatev, ki jo je naredil Mežan v 
Prekmurju , ko je leta 1947 poleti s feskami krasil 
notranjost cerkve v vasi Filovci pri Bogojini. Med 
darovanimi deli je bila tudi nedokončana slika prof. 
Jožeta Maučeca (1907-1972 ), ki je nastala okrog leta 
1965. Maučec je bil Mežanov kolega na ptujski 
gimnaziji, kjer sta se spoznala leta 1946, ko je Mežan 
prišel na službovanje v Ptu j . Bila sta prijatelja in 
Maučec, ki je bil tudi predsednik Turističnega dru-
štva in med drugim skrbel za napredek Ptu ja , je 
oskrbel Mežanu številna naročila v P tu ju in Prekmu-
rju, odkoder je bil Maučec doma. Tako je prišel po 
njegovi zaslugi Mežan tudi v stik z arhitektom Jože-
tom Plečnikom (1872-1957) in z njim v šestdesetih le-
tih sodeloval na notranji ureditvi župne cerkve v 
Bogojini. 

Med odkupljenimi deli se naha ja tudi postal Kris-
tusov vnebohod (osmokotnik 205 cm) iz leta 1953, ki 
je pomemben, ker je služil Mežanu kot skica za izva-
janje nekje večje oltarne kompozicije, katera se nahaja 
nad velikim oltarjem v Bogojini. To delo v olju, 
dokončano leta 1954 in križev pot v fresko tehniki, ki 
ga je Mežan naslikal za bogojinsko svetišče leta 1959, 
predstavljata glede naročila in kvalitete v opusu 
Janeza Mežana v letih po zadnji vojni pomemben 
faktor. Zato je bilo tudi važno, da se pastel, ki je bil 
priprava za oltarno kompozicijo ohrani, kajti njego-
vo mesto je v muzeju, kamor je na srečo tudi prispel. 

P o zaslugi umetnikove družine, restavratorskega 
oddelka Muzeja savremene umetnosti v Beogradu in 
ostalih je pridobila tudi dvorana, kjer so v zbirkah 
grajskega poslopja v P tu ju razstavljena dela Janeza 
Mežana, kamor je že pred leti prispela tudi Vino-
gradniška krajina. Upajmo, da bo zbirka lahko 
dopolnjena še z nekaterimi kvalitetnejšimi deli Janeza 
Mežana, ki so sedaj sicer v fondu muzejskih slik, to-
da potrebujejo še restavracije in primerno opremo. 

dr. Štefka Cobelj 

Janez Mezan: portret Jožeta Maučeca, 
oktobra 1965 

Foto: Viktor Berg 

PTUJ V OTROŠKIH OČEH 
Pokrajinski muzej Ptuj pripravlja letos že četrto 

razstavo v paviljonu Dušana Kvedra, tokrat v 
sodelovanju z učenci in pedagogi Osnovne šole Tone-
ta Znidariča. Razstava bo posvečena dnevu mladosti, 
združena pa bo s srečanjem med pionirji ptujske in 
bratske varaždinske občine. Otvoritev bo ena od 
prireditev, s katerimi bodo ptujski pionirji počastili 
prijatelje iz sosednje občine. 

Razstavni paviljon Dušana Kvedra je že večkrat 
gostil najmlajše likovne ustvarjalce. Tudi učenci 
Osnovne šole Toneta Znidariča so se že predstavili v 
muzejskem razstavišču. Priprave na tokratno razs-
tavo pa so imele še poseben namen. Otroci so poiska-
li priče ptujske preteklosti, jih upodobili in na razsta-
vi se nam predstavlja staro mesto, kot so ga videli in 
doživljali njegovi najmlajši prebivalci. 

Malo je mest, ki bi se lahko ponašala s tako bogato 
kulturno dediščino kot P tu j , katerega zgodovina sega 
4000 let nazaj. Z ; lOstalinami tega dolgega obdobja 
se srečujemo pravzaprav na vsakem koraku. Koliko 
pa se tega zavedamo? Kolikokrat nam pogled zastane 
ob rimsekm nagrobniku, vzidanem v steno, na 
zanimivo oblikovanem portalu stare meščanske hiše, 
na freski z njene fasade, na bogato razgibani baročni 
plastiki, mimo katere hitimo vsak dan? Kako 
dojemljivi smo za umetnost, je seveda odvisno od 
osebnega zanimanja in temperamenta, prav tako pa 
od vzgoje in izobrazbe, ki ju pre jmemov mladih letih. 
Če torej želimo, da bodo danes najmlajši Ptujčani 
čez nekaj let znali sprejemati umetnost in kulturno 
dediščino domačega mesta, da bodo na zgodovino 
svojega kraja ponosni in da bodo v zadostni meri 
posvečali skrb ohranitvi najlepših in najpomembnej-
ših prič iz preteklosti, jih moramo še danes navajati 
na to, da bodo znali vse te lepote okrog sebe pravilno 
opazovati. 

Ob tem nikakor ne moremo mimo novega zakona 
o varstvu spomenikov, ki je v pripravi. Skrb za 
ohranitev spomenikov bo prepuščal občanom in 
krajanom. Koliko spomenikov bomo ohranili, bo 
odvisno od finančnih zmogljivosti občine, prav tako, 
če ne še bolj, pa od tega, kako bomo občani poučeni 
o pomembnosti kulturne dediščine svojega kraja. 
Prav osvečenosti občanov nas lahko zaskrbljuje, saj 
je v osnovnih, pa tudi v srednjih šolah tem vpra-
šanjem posvečenega izredno malo časa. Priročniki za 
likovne pedagoge osnovnih šol, ki jih izdaja Zavod 
SR Slovenije za šolstvo, sicer priporočajo učiteljjem, 
naj pri likovnem pouku in na ekskurzijah učence 
šestih razredov seznanijo s pojmi urbanizacije in naj 
jim v domačem mestu pokažejo, kaj je dobro in kaj 
slabo oblikovan urbanistični prostor; naj se 
sedmošofci že podrobneje seznanijo z arhitektonskimi 
spomeniki svojega kraja; osmošolci pa naj 
arhitektonske spomenike tudi fotograf i ra jo , napišejo 
spremno besedilo in nas se že vključijo v prizadeva-
nja za njihovo ohranjevanje. Če pa preštejemo ure 
likovnega pouka na osnovnošolskih urnikih, nam bo 
jasno, da je tako lepo zamišljene programe skorajda 
nemogoče z uspehom izpeljati. Le z največjo 
domiselnostjo in zavzetostjo pedagogov je mogoče 
izkoristiti tudi najmanjše priložnost za ogled umetni-
ne, obisk poučne razstave, muzejske zbirke ali kakšne 
druge kulturne prireditve. Ure rednega pouka se za 
takšno dejavnost vse premalo. Iskati je treba vedno 
nove oblike, da bomo znali vzbuditi pravo zanimanje 
in da bo uspeh čim večji. 

Pripravljanje naše razstave je že bila priložnost, ob 
kateri so se učenci v rednih šolskih urah in v urah 
organizirane izvenšolske likovne dejavnosti srečali ne 
samo z vprašanji likovnega izražanja, ampak so se 

seznanjali tudi s pričami ptujske preteklosti. Motive 
so se napotili iskat med stare hiše, z risalnimi bloki v 
roki se posedli v travo na Muzejskem trgu, ustavili so 
se na hodnikih dominikanskega samostana in pred 
vitrinami z razstavljenim gradivom. Zamislili so se 
nad oblikami, ki jih v sodobni arhitekturi in kipars-
tvu ne srečujemo več, in jih prenašali na papir. Z 
besedami ne moremo likovne stvaritve nikoli tako 
razložiti, kot je bomo dojeli z gledanjem, saj pomeni 
gledati v likovnem smislu isto kot brati v književnem 
smislu. Najboljša šola za spoznavanje umetnosti je 
obilno doživljanje in čim pogostejše srečevanje z 
umetninami. Otroci so se morali tako poglobiti v 

svoje motive, da se jih potem znali tudi upodobiti , in 
so se s tem najbol je približali razumevanju njihove 
vsebine. Pri tem so ostaline preteklosti zelo različno 
doživljali. Na razstavi se nekajkrat srečamo z dvema 
ali tremi upodobitvami enega motiva. Kako se 
razlikujejo med sabo! Podobe so nastale po opazova-
nju konkretnih predmetov vendar ka j lahko opazi-
mo, kako čustveno so se učenci lotili nalog, ki so jim 
jih naložili mentorji . V vsako risbo, grafiko ali sliko 
je vtkano tudi njihovo osebno doživetje, še tako 
preprost predmet upodobitve je več otrok videlo pov-
sem različno. 

Ob otvoritvi zaželimo razstavljalcem, da bi slikars-
ka potepanja po starem Ptuju čim lepše in čim dlje 
ohranili v spominu in da bi se še večkrat s svinčnikom 
in blokom v roki odpravili po starih ulicah. In 
nazadnje se moramo najtopleje zahvaliti ravnateljici 
Osnovne šole Toneta Znidariča, tov. Marij i 
Šumandlovi, ki je z vso skrbjo spremljala priprave na 
razstavo, in obema pedagogoma, tov. Rozini Sebe-
tihč in tov. Aljoši Pižmohtu, ki sta kot mentor ja 
spremljala in vodila učence pri delu. 

Otvoritev razstave bo 23. 5. 1980 ob 18. uri, odprta 
pa bo do 2. juni ja vsak dan od 8. do 11. in od 14. do 
16. ure, v soboto in nedeljo pa od 10. do 12. ure. 

Mar je ta Ciglenečki 

MOR. VLADIMIR BRAÛlCWÊÊÊÊÊKÊÊÊM 

\ PROSTORSKI RAZVOJ 
UPRAVNE IN SAMOUPRAVNE 
RAZDELITVE 
NA OBMOČJU 
SEVEROVZHODNE SLOVENIJE 

L 
nadaljevanje 

Nastalo teritorialno razdelitev območja današnje občine P tu j nam 
kaže karta P5. Če novo teritorialno razdelitev primerjamo s tisto, ki je 
nastala s komasacijo prvotnih občin — sosesk v letih 1933-1934 in nam jo 
kaže karta P2, vidimo veliko podobnost . Nove občine se v večini prime-
rov povsem u jemajo s takratnimi. Nove občine so v glavnem primerno 
zaokrožene naravne enote z družbenini funkcijami, ki jih povezujejo. 
Sedeži novih občin so v naseljih z določenimi centralnimi funkcijami — 
šola, župnija, pošta, promet, preskrba. 

Razvoj pa je šel naprej v smeri formiranja občine, ki bi naj bila 
temeljna družbenoekonomska skupnost, sposobna zagotoviti občanom 
vse osnovne možnosti razvoja in tako smo leta 1955 dobili zakon o obči-
nah — komunah. Na območju občine P tu j je bilo leta 1955 formiranih 
osem občin — komun, kot nam jih kaže karta P6. To so občine: Bori, 
Cirkovce, Gorišnica, Juršinci, Lešje, P tu j in Videm. 

Takšna upravna razdelitev je močno zanemarila naravno—geografs-
ke danosti in v stoletjih nastale družbenoekonomske, kulturne, prometne 
in druge elemente, ki so v medsebojni prepletenosti njihovi občinski 
odbori so bili le podaljšana roka države, v svojem bistvu pa kratkotrajna 
postajališča na poti formiranja velikih družbenoekonomskih skupnosti. 

Ze sredi leta 1957 je prišlo do bistvenih sprememb. P o več kot sto le-
tih obstoja je bil odpravljen okraj P t u j in priključen okraju Maribor. 
Odprava ptujskega okraja pa je povzročila spremembe tudi pri organiza-
ciji občin in tako dobimo na območju današnje občine P tu j namesto prej-
šnjih osmih sedaj samo tri občine — Gorišnica, Lešje in P tu j . 

Oktobra 1958 je bila opravljena še zadnja reorganizacija. Odpravljeni 
sta bili občini-komuni Gorišnica in Lešje. 

Večji del občine Gorišnica je bil priključen občini Ptuj , štiri 
katastrske občine pa občini Ormož. Večina občine Lešje je pripadla obči-
ni Ptuj , nekdanja občina Makole pa občini Slovenska Bistrica. Tako smo 
dobili leta 1958 veliko občino P tu j , ki do danes ni spreminjala svojih tak-
rat začrtanih meja. 

Leta 1958 formirana občina P tu j meri 64.516 ha in je po velikosti 
med 60 občinami v SR Sloveniji na sedmem mestu. Obsega šest pokrajin-
skih enot — Slovenske gorice, Haloze in hrbet Savinsko, pa Dravsko in 
Ptujsko polje ter Pesniško dolino. Razdeljena je na 173 katastrskih občin 
in šteje 216 naselij. 

Nadal jevanje prihodnjič 

^arta P 5 Karta P6 Karta P6a 
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Z OBČNEGA ZBORA DRUŠTVA MEDICINSKIH 

SESTER P T U J - 0 R M 0 2 

Zdravstveni vzgoji 
pravo mesto 

V okviru 12. maja — mednarodnega dneva medicinskih sester so čla-
nice društva medicinskih sester P tu j — Ormož delovno opravile ledni 
občni zbor, na katerem so pregledale delo v minulih dveh letih. Se pred 
začetkom zbora so počastile spomin na predsednika Tita in zatem prislu-
hnile strokovnemu poročilu o zdravstveni vzgoji v občinah P tu j — 
Ormož, ki ga je pripravila Rozika Ojsteršek in poročilu o delu skupščine 
zveze DMS Jugoslavije, ki g a j e pripravila Marija Soba. 

Precej pozornosti so medicinske sestre posvetile zdravstveni vzgoji, ki 
je sestavni del sestrskega dela in pri tem poudarile nujnost , da se le-ta pri-
bliža najširšemu krogu delovnih ljudi in občanov. Kot je poudarila Rozi-
ka Ojsteršek, je zdravstvena vzgoja znan pojem, še premalo pa je pozna-
na njena vsebina. Zdravstvena vzgoja obsega celoto izobraževalnih ukre-
pov, ki pomaga varovati človekovo zdravje. Sklep občnega zbora je bil, 
da se v okviru centra stori vse, da se čim prej nastavita vršilca dolžnosti 
glavne medicinske sestre in vršilca dolžnosti referenta za zdravstveno 
vzgojo. Medicinska sestra je bila vedno in povsod tudi zdravstvena uči-
teljica, toda vprašanje je, kako smo to v družbeni praksi znali uporablja-
ti, še bolj pa vrenotiti. Da približamo zdravstveno vzgojo najširšemu kro-
gu uporabnikov, imamo vse pogoje, so poudarile sestre, zato z delom ni 
potrebno odlašati. 

Vilma Kac, predsednica društva medicinskih sester P tu j — Ormož je 
v poročilu o delu društva v minulem dveletnem obdobju nakazala vrsto 
aktivnosti, ki so se tesno prepletale z delom zvezem društev medicinskih 
sester Slovenije. Danes je v društvu vklučenih 132 medicinskih sester, če-
prav je v zdravstvenem centru P tu j — Ormož 309 medicinskih sester. 
Društvo je v zadnjem obdobju precejšnjo pozornost posvetilo aktivnostim 
na družbeno-političnem, strokovnem in organizacijskem področju. 

V zaključenem delu zbora so izvolili še nov 21-članski upravni odbor 
društva, 3-članski nadzorni odbor in častno razsodišče, Verico Turk pa 
za novo predsednico društva, za blagajničarko pa Mileno Pavlico. 

Številčna udeležba sester na občnem zboru je pripomogla, da je delo 
zbora uspešno potekalo, še posebne pozornosti so bile deležne upokojene 
medicinske sestre, ki jih je danes že 32. P o končanem zboru pa so si čla-
nice društva ogledale gladališko predstavo Sveti Plamen v izvedbi amater-
ske igralske skupine iz Hajdine. 

MG 

P I O N I R S K I R O K O M E T 

ŠŠD Ptuj v republiškem 
finalu 

Prejšnjo sredo je bil v P tu ju eden od štirih polfinalnih turnirjev 
republiškega tekmovanja šolskih športnih društev v rokometu za pionir-
ke. Na turnirju v Ptuju so nastopile ekipe Šaleška ( Velenje ), Trbovlje in 
P tu j . 

Na Drvem srečanju so igralke Šaleške po veliko boljši igri v drugem 
polčasu premagale Trbovlje s 16:4 ( 5:3). Za tem je sledilo odločilno 
srečanje za prvo mesto med Šaleško in P tu jem. V prvem polčasu in 
začetku drugega smo gledali enakovredno igro, v nadaljevanju pa so 
damače igralke dosegle nekaj zadetkov zapored in zmagale s 13:8 ( 5:4 ). 
Tretje srečanje je bilo praktično le še formalnost , ekipa P tu ja je premaga-
la Trbovlje s 7:5 ( 4:2 ) in se uvrstila med štiri najboljše ekipe v naši 
republiki. Finalni turnir je bil na sporedu včeraj, zato o rezultatih še ne 
moremo pisati. 

Uvrstitev v finale so pod vodstvom trenerja Petra Štarkla dosegle 
Krajne, Lepej, Filipaja, Rimele, Sipek, Vraber, Doki, Skaza in Planinšek. 

1. kotar 

Prvomajski shod 
delovnih ljudi 

severovzhodne Slovenije 
Kl jub d o k a j s labemu vremenu s e j e letošnjih prvomajsk ih srečanj 

delavcev in k r a j a n o v širšega o b m o č j a severovzhodne Slovenije udeležilo 
nekaj sto ljudi. Avtomobi l ska cesta je sicer v veliki meri prekini la 
tradicijo, da so se vsi odpravi l i na to p lan ino peš, venda r še vedno lahko 
z zadovol js tvom ugotavl ja jo , d a j e veliko število tudi takšnih, ki os ta ja jo 
zvesti t radic i jam, da se na Boč odprav i jo peš. m e d t e m ko svoje železne 
konj ičke pušča jo v Pol jčanah ali o b n jegovem vznožju. O b tem je 
razveseljivo, da je med n j imi veliko mladih , ki sledijo vzoru svojih 

•taršev. od katerih mnogi že deset in več let nepres tano preživl ja jo 
p rvomaj ske dni na Boču. 

Srečanje starih znancev in l jubiteljev planin je tako na d a n 1. ma ja 
prav tukui na Boču doživet je posebne vrste. Tud i letos jih je bilo na jveč 
iz občin Slovenska Bistrica, in Š m a r j e pri Jelšah. Številni pa so bili 
tudi obiskovalci iz Mar ibo ra . Cel ja in Ptuja. 

K l jub s l abemu v remenu so bili vsi obiskovalci Boča zadovol jni saj 
so prav planinci iz Poljčan. ki skrbi jo za urejenost p lan ine in planinskega 
doma . tudi tokrat pokazali svojo p ravo gostol jubnost in organizaci jske 
sposobnost i . 

Slika in besedilo Viktor Horvat 

Ob planinskem domu na Boču se je 1. maja zbralo veliko Število železnih 
konjičkov, medtem ko so ljudje nadaljevali pot proti razglednemu stolpu. 

AKTUALNE NALOGE NA PODROČJU TELESNE KULTURE 

Ustanovitev problemske konference 
Predsedstvo občinske konference SZDL Ptu j 

je v drugi polovici prejšnjega meseca sprejelo 
sklep o ustanovitvi problemske konference na 
temo: Aktualne naloge na področju nadaljnega 
razvoja telesne kulture SR Slovenije s posebnim 
poudarkom na občino Ptu j . Seja problemske 
konference bo med 25. in 30. majem letos. 

Naloga problemske konference je, da oceni 
stanje in sprejme usmeritve na področju 
nadaljnega razvoja telesne kulture v republiki s 
posebnim poudarkom na našo občino. Konfere-
nca bi naj sprejela usmeritve na naslednjih 
področjih delovanja telesne kulture: 

— razvojne možnosti telesne kulture: 
— smoupravna preobrazba telesne kulture; 
— telesna kultura in rekreacija v OZD; 
— vrhunski šport; 
— tekmovalni sistemi; 
— financiranje; 
— kadri (organizacijski in strokovni); 
— objekti; 
— ljudska obramba in družbena smozaščita; 
— sodelovanje med samoupravnimi interesni-

mi skupnostmi. 
Konferenca bo na podlagi ocene stanja spre-

jela stališča in sklepe, organi družbenopolitičnih 
organizacij, družbenih organizacij in društev ter 
drugih organizacij in skupnosti, katerih delegati 
bodo sodelovali pri delu konference, pa se naj 
opredelijo do posameznih nalog. 

Po predlogu bo konferenca štela 106 delega-
tov, pred sejo pa je v vseh sredinah izpeljati ja-
vno razpravo. Ta se je začela 10. maja , končana 
pa mora biti do 25. maja . Udeleženci razprave 
so: 

— v krajevnih skupnostih: predsedstvo oziro-
ma IO KK SZDL, delegacije za delegiranje 
delegatov v skupščino TKS, predstavniki OTKO 
in predstavniki smoupravnih organov; 

— v TOZD oziroma OZD: predsedstvo ozi-
roma izvršni odbor osnovne organizacije sindi-
kata, delegacije za TKS, vodstvo športno-
rekreacijskih dejavnosti in predstavniki 
samoupravnih organov. 

Osnovno gradivo za razpravo in konferenco 
je material, objavljen v DELU (21. 4. 1980) in 

osnutek materialov o razvojnih možnostih Tv 
občine Ptuj za obdobje 1981-1895. vendar i 
veljalo ob razpravi uporabiti poročilo o delu ц 
telesnokulturnem področju za to srednjerofj) 
obdobje, največ pozornosti pa posvetiti delu 
svojem okolju ter možnostih za izboljšanje st¡ 
nja glede na možnosti in potrebe. O probier^ 
v telesni kulturi velikokrat govorimo, drug 
vprašanje pa je ali poznamo poti za razrešit^ 
še pomembnejše pa je, ali smo pripravlja 
naloge za izboljšanje stanja tudi izpeljati, p, 
delu konference pa bi kazalo uporabiti tue 
izkušnje pri delu telesnokulturne skupnosti j 
jih ne ponavljati — gre za ozko gledanje i 
okviru določenih športnih panog ob tem pa nar 
celota ostane nekje v megli, vsi hočemo vse, 
prav vemo, da vsega ne moremo imeti. Mogo( 
bomo na problemski konferenci le uspeli razre 
siti vprašanja, ki se jih velikokrat dotaknemo 
nimamo pa moči in poguma da bi jih izpeljal 
(primer: preveč športnih panog in premajhn 
množičnost v telesni kulturi). 

L kota 

V ORMOŽU ZAPOSTAVLJENO PLANINSTVO 
Da je res tako, se lahko prepriča vsak občan, 

ki malo bolj podrobno pregleda finančni načrt 
občinske telesne kulturne skupnosti za leto 
1980. In da tako obravnavanje planinstva v 
samoupravni interesni skupnosti za telesno 
kulturo Ormož ni primerno tudi ni potrebno 
posebej povdarjati . Samoupravno dogovarjanje 
in sporazumevanje oziroma svobodna menjava 
dela v telesni kulturi verjetno ni v skladu s taki-
mi odločitvami na tem področju, ni v skladu z 
načelom o razvijanju množične športno-
rekreativne dejavnosti, kot prioritete v naši 
občini, ampak s tem zapremo vrata telesno 
kulturni perspektivi. 

Planinsko društvo Ormož je v letu 1979 z 
novim vodstvom doseglo soliden napredek, 
tako v povečanju in pomladitvi članstva, kot 
tudi v številu planinskih izletov, udeležbi na 
pohodih in v usposabljanju planinskih kadrov. 

Iz tako zadanega dela je izšla potreba, da v letu 
1980 dvignejo raven te panoge športnb-
rekreativnega udejstovanja naših občanov. Na 
občnem zboru sprejet plan dejavnosti in na 
podlagi njega sprejet finančni načrt za 1980, je 
jasno narekoval nekoliko višja sredstva. 
Zgodilo pa se je, da jim ni uspelo uveljaviti 
želje 250'300 članov PD, ki tako v občini ostaja 
kar se tiče financiranja na samem dnu, po 
dejavnosti in množičnosti pa v vrhu športno-
rekreativne dejavnosti. 

Dejstvo, da svobodno menjavo dela v 
t e l e s n o k u l t u r n i d e j a v n o s t i naše obč ine 
posamezniki ovirajo s svojimi subjektivnimi 
interesi in da so DPO, predvsem mladinska 
storile premalo, da odpravijo številne negativ-
nosti na tem področju. 

Obstaja vprašanje, koliko so delegati v OTKS 
Ormož, ko so sprejemali podobna izbodišča pri 

delitvi družbenih sredstev v te namene zastopal 
interese svoje delegatske baze. 

Za konec bom poizkušal prikazati nekaj dejs 
tev, da res ni vse tako kot bi moralo biti: \ 
občini vzdržujemo dve povprečni člansk 
rokometni selekciji RK Velika Nedelja in RJ 
TJK Ormož. Mislim, da bi bilo racionalneje t 
selekciji združiti in tako pridobiti na kvaliteti ii 
znatno zmanjšati sredstva, ki jih namenja jo z¡ 
rokomet. Nadalje da jemo denar šahovskemi 
klubu, ki je v resnici le peščica šahovski) 
entuziastov, dobi jo pa letno 20.000 din. Sreds 
tva smo nadalje namenili za neke športne al 
rekreativne akcije, za katere sploh ni poroštva 
da jih bomo resnično izvedli in ki bi jih \ 
obdobju stabilizacijskih prizadevanj lahko mir 
no črtali iz programa. g j 

(Poln naslov avtorja prispevka je v našeir 
uredništvu) 

USPEŠNO DELO IN AKTIVNOST 
Avto moto društvo Slovenska 

Bistrica opravlja na območju obči-
ne poslanstvo izobraževanja in 
vzgoje občanov v preventivi in 
vzgoji cestnega prometa. Nedvo-
mno je 32 leta doba obstoja 
društva prežeta s trdim delom in 
entuziazmom do današnjih dni. 

Nedavni občni zbor je dal preg-
led zadnjih dveh let. Izčrpno poro-
čilo sekretarja je prikazalo delo v 
novih pogojih, saj je društvo 
prenovilo svoje prostore pred dve-
ma letoma in s tem pridobilo 
veliko učilnico, pisarniške prosto-
re, prepotrebne garaže, kar sedaj v 
poni meri koristijo skupno z dru-
gimi organizacijami. 

Obnovili so vozni park za potre-
be avto šole, ki ima letno 10-11 
tečajev za , , A " in , ,B" kategorijo. 
Zaposleni so trije inštruktorji, 
honorarno pa jih imajo še deset 
Močno je poraslo članstvo, saj se 
je v zadnjih letih podvojilo. 
Trenutno jih je 1965, zavedajo pa 
se, da še manjka 15 % do 
predvidenega po planu. 

Na pobudo obč. konference 
SZDL razmišljajo o združitvi avto 
šol v občini z namenom, da še 
kvalitetnejše organizirajo vzgojo 
kandidatov, da se kadrovsko 
okrepijo in da racionalnejše 
izkoriščajo vozni park ter sredstva 
za skupna vlaganja, za kar bi 
uredili poligon kot zahtevajo 
pogoji o delovanju avto šole. 

Ime kraja in društva pa so po 
Jugoslaviji ponesli športniki-
rallysti s svojimi uspešnimi nasto-
pi. Največ uspeha sta imela 
tekmovalni par Milan Pavlin in 
Peter Hercog, ki sta v kat. do 785 
ccm osvojila naslov republiških 

prvakov. Prav tako je naslov 
republiških prvakov osvojila ekipa 
za leto 1979. 

V društvu je 14 tekmovalcev, ki 
so vložili ogromno prostega časa in 
lastnih finančnih sredstev, saj 
društvena sredstva ne zadoščajo za 
pokritje vseh stroškov, ki jih imajo 
tekmovalci na zadoščajo za pokri-
tje vseh stroškov, ki jih imajo 
t e k m o v a l c i na t e k m o v a n j i h . 
Nastopali so za društvo — do 787 

ccm Mi l an Pav l i n , M a r j a n 
Jevšnik, Anton Veldin; do 1150 
Jože Smogavec, Bojan Sovič; nad 
1150 ccm Rafko Krajne, Danilo 
Dežman. 

Zbor je tudi ugotovil, da je vse 
premalo aktivnosti med članstvom, 
da se je komisija za preventivo in 
vzgojo poskušala z raznimi oblika-
mi izobraževanja približati članst-
vu. Uspešno je delo komisije za 
pionirje — miličnike, nudili so po-
moč mentorjem in šolam, ki uspe-
šno delujejo, poslušujejo ter se 
seznanjajo z našim delom. Nadvse 
uspešno pa je delovanje turistične 
komisije, ki organizira izlete in 
piknike; prireja družabne večere, 
organiziran je bil tudi izlet na 
Madžarsko. Najuspešnejše je bilo 
srečanje pri Treh kraljih, ki se ga 
je udeležilo 165 članov. 

Društvo skrbi v svoji dejavnosti 

tudi za uresničevanje nalrç 
družbene samozaščite. Sodelovanje 
v akciji ,,Nič nas ne sme preseneti 
t i " je bila praktična vaja dobre 
izvedena. Sprejet je bi progran 
dela za prihodnje obdobje, k 
narekuje članom novega dela in jf 
med poglavitnimi: združitev, avte 
šol ter ureditev avtopoligona kol 
zahtevajo pogoji, dokončanje 
društvenih prostorov in s tem 
pridobitev garaž ter možnosti za 
ureditev avtomatske pralnice in 
mehanične delavnice, večja pozor-
nost pri pridobianju članstva -
vzgoje in izobraževanja na kmetij-
skem p o d r o č j u - u s p o s a b l j a n j e 
voznikov traktoristov, še nadalje 
gojiti družabno življenje za člans-
tvo, športniki pa sodelovanje na 
rally tekmovanjih po Sloveniji in 
Jugoslaviji. 

anc 

Odmev na članek 
„Večer plesa v Ormožu" 

Dne 30. aprila 1980 ste v Tedniku objavili članek pod naslovom „Ve-
čer plesa v O m o ž u . " Menim, da je del članka ne vem iz kakšnih razlogov 
izmišljen in blago rečeno ne ustreza resničnim dogodkom. Citiram: ,,V 
programu je bila predvidena tudi skupina za klasični in latinsko-ameriški 
ples, vendar je morala, čeprav solidno pripravljena, svoje sodelovanje 
odpovedati. Vzrok je predvsem pri NEKATERIH DELAVCIH V TELE-
SNI KULTURI,KI MISLIJO, DA JE Š P O R T N O UDEJSTVOVANJE V 
ROKOMETU E D I N O IN DOVOLJ, ZATO LJUBOSUMNO G L E D A J O 
NA VSE OSTALO, KAR BI PRISPEVALO K PESTREJŠEMU UDEJ-
STVOVANJU MLADIH V O R M O Ž U . " 

Resnica pa je drugačna. V skupini za klasični in latinsko-ameriški 
ples so vadili od skupaj petih parov tudi trije igralci, ki so že več kot leto 
dni ključni igralci mladinske selekcije. Dva sta nosilca igre.Organizatorji , 
ali organizator, so dvakrat premaknili termin „Večera plesa v O m o ž u " in 
ga končno pomaknili na soboto, čeprav so fant je takoj povedali, da igra-
mo isti dan prvenstveno rokometno tekmo republiške mladinske lige v 
Slovenj Gradcu. Dva ali tri dni pred tekmo so organizatorji zahtevali od 
mene naj preložimo tekmo, ali igramo brez na jman j dveh ključnih igral-
cev. Ne razpravljam o pomembnosti ene do ali druge prireditve, pristop 
organizatorjev ni bil korekten ne do rokometnega kluba, ne do vodje ple-
sov, na jman j pa do nastopajočih. Gre torej za očitno napačen organi-
zacijski pristop. O avtorjevih trditvah: „ d a nekateri delavci v telesni kul-
turi mislijo, da je rokomet edino in dovolj , za to l jubosumno gledajo 
. . . " ne nameravam razpravljati, ker se mi zdenaj nan j neresne, neodgo-
vorne, skratka otročje. Nevem kdo je avtor članka, tudi ne kje je dobil 
informacije, ki jih navaja, menim pa, da je takšno pisane zavajanje 
javnosti in žalitev delavcev v telesni kulturi. Ne nameravam polemizirati, 
vendar če bo potrebno lahko navedem izjave vodje skupine za ples tov. 
VNUCECA, pa tudi igralcev Dušana CVETKA, Andreja Laha, in Silva 
Žižka. 

Uredništvo Tednika pròsim, da moje pisanje objavi, sicer bom prisi-
ljen objaviti ga v drugem časopisu. 

Stanko Lesjak, Poštna 3, Ormož 

Tudi poklicni vozniki 
prometno nevzgojeni 

25. aprila smo bili v Bezjakovi ulici priča prizoru, ki sodi v skrajn" 
neodgovorno ravnanje šoferja tovornjaka, ki je prav gotovo poklici1 

voznik in si česa takega toliko bolj ne bi smel privoščiti. Svoje vozilo j£ 

namreč ustavil kar sredi ulice, ob vrsti parkiranih osebnih vozil. Iz obeli 
smeri so vozili avtomobili in se izogibali tovornjaka ter bili prisiljen'1 

zapeljati na pločnik, šoferji pa so se, jasno, hudovali in s sirenam1 

opozarjali neodgovornega voznika tovornjaka, ki pa ga na začudenje vse!1 

ni bilo nikjer. 

Tako je ta prizor pritegnil tudi našo pozornost in nastal je tale posi1^ 
tek. Ce z nekaj minut sta se pojavila tudi voznik in sopotnik. Prišla staj' 
bližnje pivnicc Zlatorog, kjer sta se malo „okrepča la" in ne da bi se ozir31 

na obsojajoče poglede mimoidočih sedla v tovornjak in se odpeljala. . . 

Kot nalašč ta trenutek ni bilo v bližini miličnika, ki bi pr im&^ 
ukrepal v zadovoljstvo vseh, ki so se hudovali nad tem skrajno neodgov 0 

nim ravnanjem. «j 
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KARTING 

V Zagrebu je bila II. d irka za 
državno prvens tvo kjer so nasto-
pili tudi ptujski tekmovalci člani 
д \ Ш Ptuj . T e k m o v a n j e si j e 
ogledalo prek 2000 gledalcev, ki 
so videli boje na jbol jš ih v vseh 
kategorijah. 

Pri j un io r j i h sta p tu jska tek-
movalca visoko uvrščena, dočim 
sta v kategori j i 100 ccm imela 
naša tekmovalca smolo z motor -
jem. Končn i vrstni red: 100 ccm 
juniorji — zmaga l j e Pepel iz 
Celja, Hvala j e 2 in Blaževič 3; 
100 ccm seniorj i — zmagal j e 
Rotar iz M o s t — L j u b l j a n a , Lan-
gerholc j e bil 7, Korošec 8, 
Seruga 19 

Ekipna uvrstitev: zmagala j e 
ekipa M o s t e — L j u b l j a n a , «ledijo 
Celje, Postojna, ekipa Ptuja j e 
dosegla 6. mesto . anc 

M 0 T 0 K R 0 S 

Odlični 
Prstec 

Mladi motokrosist i člani A M D 
Ptuj so v sobo to nastopil i na 
znani Podl jubel jski motokros 
progi v dirki za d ržavno prven-
stvo. Nas top i lo j e 32 tekmoval-
cev med nj imi tudi trije Ptujčani . 
Najuspešnejš i je bil Dami r Prs-
tec. ki j e z odl ičn ima v o ž n j e m a 
drugi. Smolo j e imel Mi ran 
Šegula, ki j e imel okva ro na 
motor ju . Zmaga l j e U r b a n i j a iz 
Lukovice pred Prstecom, Šegula 
je bil 10. Vesenjak 11 anc 

ALUMINIJ 
-ELKR0J 
5:2(1:2) 

K i d r i č e v o - s t a d i o n A l u m i n i j a , 
gledalcev 150, sodnik Pahor iz 
Lendavske gorice. Aluminij: Klaj-
nšek, Šmigoc, Škrjanec, Vinkler, 
Podvršek, Vindiš, Bek, Krajne, 
Dončec, Kozoderc in Pignar. 

V derbiju slovenske območne 
nogometne lige so nogometaši 
A l u m i n i j a iz Kidr ičevega 
prepričljivo premagali moštvo 
Elkroja iz Mozirja. Gostje so bili 
boljši nasprotnik v prvem delu sre-
čanja kjer so realizirali samo dve 
možnosti, zastreljali so enajstmet-
rovko in zadeli vratnico. 

V drugem delu pa se je po lo ia j 
na igrišču spremenil. Domačini so 
najprej rezultat izenačili, kasneje 
pa povedli in si tako zagotovili 
novi dve točki na domačem igri-
šču. 

Gostje, ki se borijo za naslov 
prvaka so povsem odpovedali, še 
posebej pa na koncu srečanja, ko 
je odlični sodnik Pahor zaradi 
ugovarjanja izključil najprej vra-
tarja, nekaj minut kasneje pa še 
srednjega krilca gostov zaradi 
nešportnega vedenja. Nogome-
tašem Aluminija je lahko samo žal 
za nekaj točk, ki so jih izgubili, 
kajti v stanju so premagati vsako 
moštvo doma in na tujem, seveda 
pa tudi kiksniti po nepotrebnem z 
veliko slabšimi nasprotniki. ZE let-
ke so dosegli: Dončec, Kozoderc, 
Bek, Krajne, Vikler in Dončec; za 
goste pa je bil dvakrat uspešen 
Železni k. 

Danilo Klajnšek 

II. ZRL SEVER - ČLANICE PP D R A V A - Z A M E T 17:8 (8:5) 

DOBRA IGRA IN VISOKA 
ZMAGA 

Stadion RK Drava v Ptuju , 
gledalcev prek 300, sodnika Ber-
nard (Kranj) in Hafner (Zabni-
ca); 

P P Drava: Farič, Vršič 1, Cerne 
8, Kelenc, Vičar 2, Novak 2, Galun, 
Lepej, Mumlek 3, Kmetec 1, 
Sitsenfraj; 

Zamet; Stipanovič, Lencovič, 
Vunak, Morsi 1, Subotič, Ivoševič, 
Smilovič, Krekič 1, Demo, Güstin 
6, Krajnovič; 

Sedemmetrovke: PP Drava 2 
(2), Zamet 6 (5) 

Izključitve: P P Drava 4 min., 
Zamet 2 min. 

V soboto zvečer so igralke P P D-
rave dosegle pomembno, zasluže-
no in prepričljivo zmago v boju za 
obstanek v drugoligaški konkuren-
ci. Vendar, bitka je dobljena, vojna, 
to pa je obstanek, pa še ne. D o 

konca so še tri kola in nič še ni 
popolnoma odločeno. 

Začetek sobotnega srečanja je bil 
za marsikaterega ljubitelja rokome-
ta presenetljiv. Domačinke so 
povedle kar s 5:0. Omeniti velja 
četrti zadetek, ko je Mumlekova z 
dolgo žogo prek celega igrišča 
presenetila gostujočo vratarko. Na-
to je prišlo Zametovih pet minut in 
znižanje na 5:3. Vendar do preobra-
ta ni prišlo, domača ekipa je prvi 

polčas dobila s 8:5 in zamudila 
priložnost za večjo razliko. Drugi 
polčas je potekal v veliki premoči 
domače ekipe, ki se je za razliko od 
prejčnjih srečanj tokrat bolj odloča-
la za nasprotne napade. Razlika se 
je iz minuto v minuto večala, zlasti 
po rezultatu 12:7, P P Drava je drugi 
polčas dobila z 9:3. 

P P Drava je tokrat prikazala eno 

svojih najboljših iger, dekleta so se 
borila kot že dolgo ne, volja do igre 
pa je gostujočim igralkam v drugem 
polčasu upadala tudi zaradi odličnih 
obramb vratarke Sitsenfrajeve, ki ji 
na prejšnjem srečanju z Dl Trokut 
ni šlo. Gostje so sicer igrale hitro, 
vendar zlasti v drugem polčasu 
skozi obrambo domačink niso mog-
le. Uspelo jim je izsiliti kar šest 
sedemmetrovk, ki pa so posledica 
napačnega zapiranja oziroma 
branjenja v šestmetrskem prostoru, 
kar se po pravilih kaznuje s sedem-
metrovko. Mogoče bi domača 
ekipa to lahko preprečila, vendar 
moramo vedeti, da je igrala za zma-
go in zato večino sil vložila v napad. 
Zato jih za napake v obrambi ne 
smemo obsojati, saj so dosegle eno 
najvišjih zmag, kar pred začetkom 
srečanja nismo pričakovali. Seveda 
pa so v igri P P Drave še velike 
rezerve. 

Srečanje je tudi pokazalo, da je 
domača igralka Ines Čeme zasluže-
no uvrščena med kandidatke za 
mlado reprezentanco Jugoslavije. 
To je priznanje in spodbuda tako za 
Černejevo kot tudi rokomet v ptuj-
ski občini. 

Ostaliizidi:SlavonijaDI—Velenje 
6:13, Djakovo—Koka 15:14, DI 
Trokut—Ina 11:11, Podravka—Al-
ples 21:15 in Rudar—Olimpija 
16:15. Vrstni red: 1. Podravka 38, 
2. Rudar 33, 3. Olimpija 25 ,4 . Alp-
les 22, 5. Velenje 19, 6. Djakovo 19, 
7. Slavonija Dl 14, 8. Zamet 13, 9. 
P P Drava 13,10. Ina 12,11. Dl Tro-
kut 11, 12. Koka 9 točk. Pari 
prihodnjega kola (24. 5. ob 
17. uri): Ina—PP Drava, Za-
met—Slavonija DI, Velenje—Dja-
kovo, Koka—Podravka, Alp-
les—Rudar in Olimpija—DI Tro-
kut. 

1. kotar 

Sedanja postava PP Drave: od leve — draga vrsta: trener Ante Djurić, 
Vičar, Vršič, Mumlek, Ivančič, Novak, Cerne; — prva vrsta: Kmetec, 
Kelenc, Farič, Galun, Sitsenfraj. Lepej ( F O T O B. Rode) 

SNL: DRAVA -SLOVAN 1:1 (0:1) 

ZASLUŽENI REMI 
Stadion Drava v P tu ju , gledalcev 200, sodnik 

Horvat (Zgornji Petrovci); 
Drava: Golob, Malek, Tement, Mazera, Bezjak, 

Matič, Gabrovec (Emeršič), Skok, Vogrinec, 
Radolič, Vrabl; 

Slovan: Rus, Pavlinič, (Pejovič), Bračun, Bučar, 
Mandič, Sladic, Radakovič, Djekič, Hegler, Pribac 
(Žužek), Maver; 

Strelci: 0:1 (45) Maver, 1:1 (68) Radolič; 
Nogometaši Drave in Slovana iz Ljubl jane so si v 

nedeljo razdelili točki v srečanju, ki je bilo boljše v 
prvem kot v drugem polčasu. Delitev točk je večji 
uspeh za domače, saj so gostje na lestvici na drugem 
mestu za Mercatorjem, Drava pa je pri dnu in se 
bori proti izpadu. 

Igralci Slovana so srečanje začeli z napadalno 
formacijo, domačine potisnili v obrambo in si 
pripravili tri zrele priložnosti. Najlepšo so zamudili 
v 14 minuti, ko je žoga zadela vratnico. Za tem je 
igralcem Drave uspelo vzpostaviti raznotežje in 
gledali smo hitro igro s precej streli tako na eni kot 
drugi strani. Domačini so v tem delu zamudili res 
izredno priložnost. Po podaji Vogrinca je Radolič s 
samo treh metrov zgrešil vrata, ko se je sam znašel 
pred gostujočim vratarjem. Gost je niso ostali dolžni 
in Golob je s hrabrim padom zaustavil Maverja v 
samostojnem prodoru. Vendar je gostujoče levo 
krilo v zadnji minuti prvega polčasa le uspel prema-
gati domačega vratar ja . Domači branilci ga v 
samostojnem prodoru niso uspeli zaustaviti. Slovan 

je moštvo dobrih in izkušenih posameznikov, ki pa 
ji man jka uigranosti in borbenosti. Domačemu 
moštvu pa še najbol j pr imanjkuje izkušenj, pa tudi 
nogometnega znanja, to pomanjkljivost pa posku-
šajo nadoknaditi z borbenost jo. 

V drugem polčasu smo gledali slabšo igro kot v 
prvem. Domačini so se sicer borili, vendar s preveč 
zgrešenimi podajami. V 65. minuti se je poškodoval 
Bezjak, ki se razvija v dobrega igralca, do njegove 
vrnitve pa je domače moštvo moralo igrati z dese-
timi igralci. Trener Lenartič namreč ni imel več 
rezervnih igralcev. V tem obdobju so domačini na 
veliko veselje gledalcev izenačili. V 68. minuti se je 
po predložku z leve strani v kazenskem prostoru 
gostov najbol je znašel Radolič. Isti igralec je v 
nadaljevanju zamudil še eno priložnost, vendar je 
vratar Rus uspešno posredoval. Igralci Drave so 
poskušali doseči zmagoviti zadetek, vendar jim to 
zaradi napačnih podaj ni uspelo. Tudi gostje niso 
bili brez priložnosti, vendar so bili v zaključku 
premalo prisebni ali pa se je izkazal domači vratar. 

Sodnik Horvat je zaradi preostrih startov in 
nešportnega obnašanja pokazal pet rumenih kar-
tonov, dva igralcem Drave in tri gostom. 

Nogometaši Drave so sedaj na desetem mestu. V 
prihodnjem kolu gostujejo v Murski Soboti, nato pa 
se bodo v Ptuju pomerili z Vozili. 

Pred srečanjem članskih selekcij so mladinci Drave 
z dvema zadetkoma Kosensburgerja in enim Jurko-
viča s 3:0 premagali vrstnike Slovana. ¡ _ kotar 

SILVA RAZLAG V DRŽAVNI REPREZENTANC) 

Nastop na svetovnem prvenstvu v kegljanju 
I z b o r n i t u r n i r j i n a j b o l j š i h 

j u g o s l o v a n s k i h kegl javk so 
pomenili popolno uveljavitev tudi 
za Silvo Razlag, P tujčanko, 
drugače pa članico KK Konstru-
ktor iz Maribora, ki se ji je uspelo 
uvrstiti med najboljše v Jugoslavi-
ji, točneje med najboljših sedem 
igralk. P o končanih turnirjih so se 
Pričeli naporni treningi tako v 
okviru reprezentance kot tudi v 
Matičnem klubu, vmes pa je bilo 
tudi neka j nastopov na prijateljs-
kih srečanjih in turnirjih naše 
reprezentance. Iz poročil s teh sre-
čanj smo lahko ugotovili, da se je 
Razlagova vedno dobro uvrstila, 
kar je pred nastopom na svetov-
nem prvenstvu, ki bo od 21. do 31. 
•uaja v Romunij i , zelo spodbudno. 
Priprave za ta nastop takole 
ocenjuje: 

. „ P o končanih izbirnih tekmova-
n j ih nas je osem najboljših začelo 
z bolj zavzetimi treningi. Marca 
Sruo imeli tekmo z Romunijo, 
sodelovali na Trofeju Jugoslavije 
П а Rabu. se na Madžarskem 

pomerili z njihovo izbrano vrsto in 
dvakrat zmagali, vrh pa so bile 
sedemdnevne skupne priprave v 
Krškem. Trenirali smo na bližnjih 
kegljiščih in se tudi telesno in 
psihično pripravljali. Priprave, 
tako v okviru reprezentance kot 
tudi v matičnem klubu, so bile 
uspešne. 

Tako j po izbirnih tekmovanjih 
so vsi klubski trenerji dobili 
navodila za vadbo reprezentantk. 
Takšen način dela je zelo uspešen, 
saj smo svojih trenerjev najbol j 
vajeni. 

Ali sem na teh pripravah veliko 
pridobila? Rečem lahko, če bi z 
ekipo Konstruktor imeli takšne in 
toliko priprav, potem bi res veliko 
pridobila, v reprezentanci pa 
sodeluje več ljudi in te stalno 
popravljanje včasih zbega. Vseka-
kor pa so mi reprezentančne 
priprave koristi le." 

— Kaj pričakuješ od svetovnega 
prvenstva, v katerih- disciplinah 
pričakuješ nastop? 

„ Z n a n o je kdo je v reprezentan-
ci, ni pa še znana sestava. Isto se 
lahko primeri, da bom rezerva. 
Vendar me to ne bo prizadelo, saj 

mi že uvrstitev v reprezentanco 
veliko pomeni. Če bom nastopila v 
ekipi, bo to verjetno v parih in v 
kolikor se uvrstim med dvajset 
najboljših lahko nastopim tudi 
med posameznicami. No, tudi če 
bom rezerva, ne bo nič hudega, z 
enakim ponosom bom nosila 
državni grb, tako kot tekmovalke, 
ki bodo v ekipi ." 

— Kakšne pa so možnosti naše 
reprezentance? Kaj lahko pričaku-
jemo? 

, ,Naša dekleta so optimistično 
razpoložena in računajo na visoko 
uvrstitev. Sama o tem težko govo-
rim, ker forme igralk toliko ne 
poznam. Pred tako pomembnim 
n a s t o p o m je p o m e m b n a 
vsakodnevna vadba in nam se bo 
g o t o v o pozna l a e n o t e d e n s k a ' 
prekinitev v vadbi. Kljub temu pa 
menim, da nam katera od medalj 
ni nedosegljiva." 

Silvi Razlag ovi želimo obilo 
u s p e h a , p r a v t a k o tud i naši 
reprezentanci! 

V dresu z državnim grbom («foto 
M. Ozmec ) 

I. kotar 

H. PRVENSTVO LETALSKIH MODELARJEV 

Korantov pokal 
Celjanom 

V Markovcih pri P tu ju se j e v sobo to 17. m a j a zbra lo sedem 
tročlanskih ekip letalskih mode la r j ev vezanih modelov iz Beograda , 
Zagreba . Novega Sada . Sara jeva , L jub l jane , Cel ja in Ptuja , na d r u g e m 
t ekmovan ju za koran tov pokal — Markovci 80. T e k m o v a n j e j e zveznega 
značaja , hkrati pa šteje za republ i ško prvens tvo letalskih mode la r j ev 
vezanih mode lov Slovenije. N a j b o l j e uvrščene pa so izbrali tudi za 
d ržavno rep rezen tanco Jugoslavi je za sve tovno prvenstvo. 

Modelar j i so se pomeri l i v treh discipl inah: v akrobatskih , in hi-
trostnih model ih ter v ekipni dirki ( R A C I N G T E A M ). V l a d a l a j e i z redno 
močna konkurenca , kar j e nekol iko ogrozi lo favori te v teh discipl inah. 
Tudi sam boj je bil dokai izenačen. 

Sicer ja je s t rokovna komisi ja ugotovila, d a j e v disciplini hitrostnih 
modelov preseneti l P tujčan Peter ATič, k i j e postavil nov državni rekord 
z 251 km na uro. Drugo mesto j e dosegel I vanček iz Z a g r e b a z 250 k m / h , 
tretje pa O t o Velunšelc iz Ptuja z 240 k m / h . Vsi trije posameznik i so s tem 

izpolnili n o r m o za udeležbo na sve tovnem prvens tvu , ki bo poleti v 
Poljski. 

V disciplini akrobatskih mode lov j e dosegel p rvo mesto Bezgovšek 
iz Cel ja , na d r u g e m je Zarič, prav tako iz Cel ja , na t re t jem pa R o z m a n iz 
Ljubl jane . 

V skupni dirki j e vladala iz redno močna k o n k u r e n c a v koka j 
izenačenih oor.bah. Presenetila sta novinca v tej kategori j i pilot Bezgo-
všek in mehan ik Leskovšek — oba iz Cel ja , ki sta v p r e d f i n a l u dosegla 
zdaleč na jbo l j še čase naših prvenstev. Tud i v f inalu sta bila iz redno 
dobra , tako día jima ni ušlo prvo mesto. N a d r u g e m mestu j e dvoj ica 
Velunšek — ARč iz Ptuja , na t re t j em pa dvojica bra tov Pazin iz Be-
ograda . 

Izmed zmagovalcev so že izbrali tekmovalce , ki b o d o konec m a j a 
nastopili na d r žavnem prvenstvu v N o v e m Sadu . v ekipni konkurenc i pa 
so bili zdaleč najbol jš i Cel jani in si t ako prisvojili d rugi koran tov pokal . 

1 udi g ledalcev ie bilo na sobotni pr i redi tvi precej, na jbo l j pa so bili 
navdušeni na popo ldansk ih hi trostnih vožnjah in v skupinskih d i rkah . 
O r g a n i z a t o r j e svojo na logo d o b r o opravi l , le tu in t am j e tekmovalcem 
ponaga ja l veter. taKO d a j e neka j mode lov treščilo in se razbilo ob tla. V 
glavnem lahko zakl jučimo, da j e t e k m o v a n j e za koran tov pokal že 
doseglo svoj n a m e n in vel javo p o vsej Jugoslavij i . ^ O z m e c 

4 
Akrobatski model zmagovalca Bezgovška nekaj trenutkov po vzletu. 

KVALIFIKACIJE ZA ATLETSKO PRVENSTVO 
SLOVENIJE 

Bodočnost je pred 
njimi 

V Mar iboru so bile v nedel jo , 11. m a j a in v ponede l jek . 12. m a j a 
kvalif ikacije za at letsko prvens tvo SR Slovenije, na ka te rem so sodelo 
vali predstavniki atletskega d ruš tva Mar ibo r in at letskega k luba P tu j 
N a splošno so se ptujski atleti o b tej pri ložnosti d o b r o odrezali , p redvsem 
so bili doseženi v z p o d b u d n i rezultat i pri mlajš ih atlet ih, kar kaže, da bo 
iz. nj ihovih vrst v bodoče l ahko izbrati do ločeno kakovost . 

Izmed doseženih rezultatov na j o m e n i m o uspeh D u š a n a Korena , ki 
je skočil v višino 2 m. dal je 4. mes to v disku D u š a n a Kl inkona . dobr i 
uvrstitvi Vesne Carli in Urške Kerb le r v teku na 100 m, Miki ja Prsteca v 
skoku v da l j ino . Vesne Carl i in Mar i je Šešerko v skoku v da l j ino , Mi lene 
Bele v skoku v višino in Leba r j a v teku na 5000 m. w { ] 

Koren med skokom v višino, 

Milena Bele med skokom. 
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NA ČASTNI 
STRAŽI 

Tako kot povsod drugje, po vsej naši domovini — sociali-
stični skupnosti jugoslovanskih narodov in narodnosti, so tudi 
pionirji po vseh šolah na območju ptujske občine, poleg žalnih 
zborov, stali tudi na častni straži ob sliki tovariša TITA, Tako je 
bilo od ponedeljka, 5. maja pa vse do največjega dneva žalosti — 
do poslednjega slovesa v četrtek, 8. maja. Objavljamo nekaj 
posnetkov, kako so se ptujski pionirji spoštljivo poslavljali od 
tovariša TITA. 

Pionirji OŠ Olga Meglič Ptuj Foto: S. Kosi 

Pionirji OŠ Franc Osojnik Ptuj Foto: S. Kosi 

Mladinci OŠ Tone Žnidarič Ptuj Foto: S. Kosi 

LJUBLJENEGA TOVARIŠA 
TITA NI VEČ 

Dolge štiri mesece s e j e tovariš 
Tito boril z boleznijo. Moral je 
prestati veliko hudega. Vsi mi pi-
onirji smo čutili njegovo bolečino. 
Vsak dan smo po televiziji in ra-
diju spremljali njegovo bolezen. 
Vedno smo se veselili dobrih no-
vic. Kl jub našim željam za 
ozdravitev se je bolezen slabšala. 
Kar ni nihče pričakoval., se je 
zgodilo. Tovariš Tito je v nedeljo 
popoldan umrl. To je bila zelo 
huda vest za nas pionirje. Tisti dan 
smo vsi pionirji hodili s poveše-
nimi glavami in žalostnimi obrazi. 
Vsi smo z mislijo govorili: »Tito ni 
umrl, Tito je živ!« Tolažimo se s' 
tem. da bomo nadaljevali njegovo 
pot in ostali pridni pionirji. 

Bojana Rogina, 3 /b , 
OŠ Videm 

Tvoj čas 
Sedim v šolski klopi. Zunaj prši 

dež. Vse je tiho, mirno. Obrazi 
mojih sošolcev so resni, vsi strmijo 
v tvojo^ sliko, tovariš Tito, na ka-
tero smo pred kratkim nalepili 
žalni trak. Po radiu je resna gla-
sba. , ,Je mogoče?" se sprašujem. 
Vsakomur joče duša. Ce mu ni 
žalost že zavzela vso, jo je le ko-
šček. Košček, le majhen košček, ki 
joče in ti žalosti življenje. 

Mnogo bitk si premagal, le zad-
nja, najtežja, te je po dolgem boju 
premagala. „Smr t ! " Ne, Ti osta-
jaš med nami. Pot, ki si nam jo 
začrtal, smo zgradili in jo bomo še 
gradili. Nauke, ki si nam jih neiz-
črpno dajal, smo izpolnjevali in 
jih bomo izpoljevali. Ti si mi bil 
oče, učitelj. Zmeraj sem si 
želela, da bi ti kdaj segla 
v roko ter te poljubila. Ni-
koli nisi imel časa za po-
čitek, zdaj ga imaš. 88 let si imei 
trdega, oojevitega življenja. Bu, si 
borben. Spoštujejo te po vsem sve-
tu. Pravijo, da si bil državljan sve-
ta. To leto je usodno leto. Lani 
nam je smrt vzela Kardelja, letos 
Tita. 

Letos bo dan mladosti brez tebe. 
Brez tvojega prisrčnega nasmeha. 
Ti si mi dajal vzgled in vlival ener-
gijo. Ti si odšel, tvoje delo ostaja. 
Ti si gradil današnji dan in načrto-
val jutrišnjega. Ti si pisal strani 
zgodovine. Tito — zgodovinsko 
ime Jugoslavije in sveta. Stopali 
smo, stopamo, stopali bomo po 
tvoji poti. 

Dragica Kaučič, 
OŠ Franc Osojnik, 

Ptuj 

KAJ MI POMENI TOVARIŠ 
TITO 

Velik človek je bil in bo ostal. 
Njega ni moč pozabiti . Z a m e j e bil 
nedosegljiv, pa vendar mi je bil 
tako blizu. Tako blizu, kakor vsem 
nam, pionir jem, mladini. Nikoli 
se nisem z n j im pogovarjala, pa 
vendar sem ga poznala. Poznala 
kot prijatelja. In takšen mi bo ostal 
v spominu. Z nasmehom na us-
tnicah, z resno besedo ali šalo. 

TITO. Ime, obTcaterem se za-
mislim. Vidim ga, kako nam z 

resnim govorom in p reudarno 
besedo začrtuje pot k našemu ci-
lju. S tako preprosto besedo, ki j o 
tudi mi, pionirji razumemo. 

In vidim ga v drugi, meni bližji 
luči. S smehom na obrazu, s šalo 
na ustnicah, v prijateljskem po-
menku z mladino. Vzbuja mi 
spoštovanje. Pr imer jamo ga z ve-
likanom, ki vidi daleč, daleč na-
prej. Obenem se mi zazdi majhen , 
enak nam. Zaupal i smo mu svoje 
težave, skrbi. Za vsakega je našel 
pri jazno besedo in tolažbo. 

Spoznala sem ga tudi kot vo-
ditelja. Voditelja z neupogljivim 
ponosom, ki g a j e prenesel tudi na 
nas. 

Zaupal i smo mu in ni nas raz-
očaral. Bil je pošten, skromen in 
priljubljen. In takšen je ostal do 
smrti. Toda ON ni umrl. Njegov 
duh še vedno živi in bdi nad nami 
in njegova dela so večni smerokaz 
na poti k našemu cilju. 

Simona Meznarič, 
7 / razred OŠ Gra jena 

HVALA, TOVARIŠ TITO 
Živel si z nami Tito. .Živel si z 

Jugoslavijo. Vsi smo te imeli radi. 
Pri veliko opravkih si nam po-
magal. Recimo v vojni, ali pri 
gradnji poslopij. K o j e bila štafeta 
mladosti, ko si imel rojstni dan, 
smo bili veseli in ti si bil vesel z 
nami. A zdaj se nihče več je more 
veseliti, ker si umrl. Zda j lahko 
samo ža lu jemo za teboj. Z d a j se ti 
lahko samo zahvalimo, ker si nam 
veliko dal. Gorazd Cernila, 2 /b , 

OŠ Videm 

Tito 
Predsednik republike, vrhovni 

komandant, eden izmed ustanovi, 
teljev neuvrščenosti, revolucionar 
veliki mislec, borec za mir 
komunist Josip Broz-Tito je umrl. 
Premagal je mnogo ovir, vendar je 
boj z boleznijo bil pretežak za nje-
govo starost. Po domovini in p 0 
vsem svetu se je razširila vest: 
„Prenehalo je biti srce našega 
Ti ta ." Težko smo sprejeli to novi-
co. Od tega dne je v naših srcih 
velika rana. Ni besed. Le bolečina 
je. Bolečina, v kateri je moč. 

Le žalost, v kateri je ponos. 
Slovo. Slovo, ki prisega: „Nadal 
jevali bomo tvoje delo, saj nam po 
žilah teče kri nc io ja 
na rodnoosvobod i lnega bo ja , 
socialistične misli, revolucije in 
s a m o u p r a v l j a n j a . " Poznamo 
vrednost tvojih opredelitev, zato 
jih bomo branili prav tako srčno, 
kot so jih branile generacije pred 
nami. Ljudstvo in Tito sta za ved-
no zrastla v veličatno ustvarjalno 
enotnost, ki je z ničemer ni moč 
razbiti. 

Zato od nas nisi odšel. Ostal si z 
nami! 

Poldi Drobnič, 7/b, 
OS Ivan Spolenjak, 

Ptuj 

POGREB 
TOVARIŠA 

TITA 
Z besedo ni mogoče izraziti dra-

gi tovariš Tito, da te ni več med 
nami. Ostala je praznina in bole-
čina v srcih vseh nas Jugoslova-
nov. Položili so te v grobnico na 
vrtu pred muzejem 25. maj. To je 
bila tvoja osebna želja. Tu na 
Dedinju si prebil del prostega časa 
in rožice ter zelenje sam vzgojil in 
negoval. Med njimi sedaj tudi 
počivaš. Pogrebnih svečanosti 
predsednika Tita so se udeležili 
predstavniki iz 121 držav, da se ti 
zadnjič poklonijo. Pogreba so se 
udeležile naše delegacije socia-
nih pokrajin. Na vrtu Užiške 15 
leži preprosta bela marmornata 
plošča na kateri piše: Josip Broz 
Tito, 1892-1980. 

Anita Kovačič, 
1. b. OS Majšperk 

Slovo 
Jutro je. Sivo, pusto in megleno. 

Pa vendar drugačno od drugih 
juter. Ni slišati tistega znanega živ-
žava na cestah, v trgovinah in v 
tovarnah. Tišino moti samo lahno 
šumenje dežja. Ljudje se poslav-
ljajo od velikega moža. 

Nemo stojijo množice in zro 
predse. Ne morejo verjeti. Še 
včeraj so verovale v zmago, danes 
so doživele poraz. Bitka je izgu-
bljena. Bolečina jim stiska grlo, da 
ne morejo govoriti. Samo solze 
so ostale." drsijo po licih tisočih in 
govorijo namesto besed. Vsi zro v 
veliko sliko tovariša Tita. Zanje je 
in bo ostal neuničljiv mož. Mož 
trdih potez, izklesanega obraza, z 
dobrim, velikim srcem in toplimi 
očmi, zmeraj pripravljen svetovati 
nili. 

Počasi se sprevod avtomobilov 
pomika skozi mesto. Na cesto pa-
dajo nageljčki, vrtnice in tulipani. 
Za vsako rožico je padel del srca 
Lstega, ki jo je vrgel. Zaobljubil se 
ti je z njo, da ti bo ostal zvest. Ta-
ko je kot takrat, ko si nas obiskal, 
samo da ostaja zdaj vse tiho in ne-
mo. Ni tvoje roke, ki bi nam 
pomahala, ni tvojega nasmeha, s 
katerim si nas pomirjal in ni tvoje 
besede, s katero si tolažil. Samo 
Črn grozeč avto vozi. Oglašajo se 
zvonovi, kot bi jokali za tabo. Vse 
močneje nas stiska v grlu, p i j srcu 
in nam brani, da bi zakričali, da bi 
nas slišal. Ti pa molčiš, samo mol-
čiš. 

Gledam, kako te neso v vlak. Za 
hip se ustavijo, kot bi še zadnjikrat 
pogledal na nas in nam pomahal: 
„Vrnem se še ." V vlaku si in mi 
vemo, da nikoli več ne bomo slišali 
tvo jega : „ Z d r a v o . " Pisk 
lokomotive je naznanil odhod. V 
tistem hipu zaslišimo sireno. Kot 
bi nekdo presumljivo zaječal. 
Kako utrujen se mi zdi vlak, ko se 
pačasi odmika. Postaja vedno 
n anjši, dokler ne izgine. Odhajaš. 

A mi vemo, da boš, da boš 
vedno ostal v naših srcih. Veš, radi 
te imamo 

Irena Brglez, 8/ c. 
OŠ Ivan ipotenjaK, Ptuj 

VSI SMO 
ŽALOSTNI 

Vsi smo žalostni, ker je umrl 
Tito. Nikoli te ne bom pozabila. 
Mnogo dobrega si storil za našo 
domovino in za nas pionirje. 

Tito — šli bomo po tvoji poti! 
Ivanka Petrovič. 1. r. 

OŠ Vitomarci 

OBČINSKO TEKMOVANJE VESELE ŠOLE 
V petek, 16. maja sta osnovni šon Olga 

Meglič in Franc Osojnik v Ptuju organizirali 
občinsko tekmovanje VESELE ŠOLE, ki jo 
Pionirski list pripravlja že dvanajst let zapo-
red. Za letošnje tekmovanje v znanju iz 
Vesele šole se je prijavilo 612 veselošolk in 
veselošolcev iz 20 šol, na zaključnem občin-
skem tekmovanju v Ptuju pa s e j e pomeri lo 20 
najboljših v izbirnih tekmovanjih. Veselošolci 
iz 3. 4. in 5. razreda so tekmovali v prostorih 
osnovne šole Olga Meglič, iz 6. 7. in 8. razreda 
pa v OP Franc Osojnik. 

Pokrovitelj letošnjega tekmovanja j e bila 
Iskra, ker je vesela šola obravnavala tudi 
zanimivo in precej novo tehnično področje — 
mikroelektroniko, prek nje pa so učenci na 
preprost način spoznavali skrivnosti delova-
nja računalnikov. Tekmovanje pa je zelo 
privlačno tudi zaradi tega, ker so vprašanja 
postavljena na zabaven in zanimiv način, ker 
jih še posebej pritegne. 

Letošnjega republiškega tekmovanja , ki bo 
1. juni ja v Ljubljani se bo udeležilo tudi pet 
občinskih tekmovalcev iz Ptuja: tretje razrede 

bo zastopal Dalibor Bedenik iz OŠ Franc 
Belšak v Gorišnici, najboljša med tekmovalci 
iz četrtih razredov je bila Valerija Zupanič , 
učenka OŠ Bratov Strafela v Markovcih, 
Simona Vidovič iz OŠ Hajd ina bo predsta-
vljala pete razrede, šeste pa Andre j Fric iz OŠ 
Franc Belšak Gorišnica, zmagovalca iz sed-
mih razredov ni bilo, ker nihče ni zbral 
predpisanega števila točk, Vlado Robar iz OŠ 
Videm pri Ptuju pa je bil najboljši med 
osmošolci. m š 

foto: I. Ciani 

Tekmovalci v OS Franc Osojnik so svojo nalogo vzeli zelo 
r e sno . . . 

. . . in tudi tovariSice v OS Olga Meglič, ki so pregledovale 
izdelke veselošolcev iz 3.4. in 5. razreda. 

V POČASTITEV MESECA MLADOSTI 
Tekmovanja v počastitev meseca mladosti 

gredo počasi h koncu. Prejšnji teden so bila na 
programu kvalifikacijska tekmovanja v 
rokometu za mesto Ptuj in Dravsko polje, v 
Ptuju je končano prvenstvo za mesto Ptuj v 
malem nogometu, prav tako pa v Domavi za 
območje Slovenskih goric in Ptujskega polja. 

V kvalifikacijskem tekmovanju za območje 
Ptuja v rokometu je nastopilo pet ekip OO 
ZSMS. Doseženi so bili naslednji rezultati: 
Gimnazija: Olga Meglič 11:14, Budina: Agis 
9:10, Agis: Franc Osojnik 13:7, Olga Meglič: 
Agis 10:9. Prvo mesto je osvojila ekipa OO 

ZSMS Olga Meglič in se tako uvrstila v finalni 
del tekmovanja. 

V Kidričevem je potekalo kvalifikacijsko 
tekmovanje za območje Dravskega polja v 
rokometu. Nastopile so tri ekipe. Rezultati: 
Kidričevo:Lovrenc 6:15 in Lovrenc:Cirkovce 
10:7. Prvo mesto je osvojila ekipa Lovrenca in 
se uvrstila v finalni del tekmovanja. 

V Ptuju pa je potekalo kvalifikacijsko 
tekmovanje v malem nogometu za območje 
mesta Ptuja. Na tekmovanju je nastopilo devet 
ekip OO ZSMS. Doseženi so bili naslednji 
rezultati: Olga Megiič:Franc Osojnik 4:1, Ivan 

Spolenjak:Agis TOZD Tap 2:6, Buaina:Bratje 
Reš 7:2, Komunalno podjetje:Agis 0:2, Budi-
na:Agis 2:3, Olga Meglič:Mesna industrija 2:0, 
TOZD Tap:01ga Meglič 2:3, in finale Olga 
Meglič:Agis 2:23. V finalni krog tekmovanja se 
je uvrstila ekipa Agisa, ki je tudi prikazala 
najlepšo igro. 

V Domavi pa sta na kvalifikacijskem 
turnirju nastopili samo dve ekipi in sicer 
Domava in Destrnik. Domačini so bili veliko 
boljši in se tako uvrstili v finalni del tekmova-
nja. 

Danilo Klajnšek 
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PTUJ V POČASTITEV IX. KONGRESA 
SLOVENSKIH GASILCEV 

V torek. 13. maja smo praznovali dan var-
nosti — praznik naših varnostnih sil. Po vsej 
Jugoslaviji so potekale priložnostne slovesnosti 
v spomin na dan, k o j e pred 36 leti v Drvarju 
vrhovni komandant NOV in partizanske voj-
ske Jugoslavije Josip Broz T ITO z odlokom 
ustanovil oddelek za zaščito naroda — OZN A. 
Vrsto srečanj so ob tej priložnosti pripravili tudi 
na območju mariborske regije. 

V domu družbenih organizacij v Mariboru 
so na slavnostni seji sveta delovne skupnosti 
mariborske uprave javne varnosti med drugim 
podelili najzaslužnejšim delavcem organov 
notranjih zadev 24 priznanj: 4 zlate značke 
varnosti, eno srebrno in 22 bronastih. Med 

dobitniki zlate značke je bil tudi Milan Kne-
žević. sekretar medobčinskega sveta ZK Ma-
ribor. med dobitniki bronaste značke pa mi-
ličnica Marija Ličina iz oddelka milice v Go-
riščnici. 

V počastitev dneva varnosti pa je v delav-
skem domu Franc Kramberger v Ptuju v torek 
popoldne 13. maja dr. Cveto Doplihar, pred-
sednik SO Ptuj pripravil svečan sprejem za 
miličnike postaje milice Ptuj in oddelkov terza 
delavce in inšpekctorje UJV Maribor. Cveto 

Doplihar je v krajšem nagovoru povdaril po-
men varnostnih služb pri ohranjan ju dobrin in 
stabilnih varnostnih razmer, kakršne imamo 
dandanes po vsej Jugoslaviji in pri tem izrazil 
upanje, da bo tako tudi v prihodnje, saj so za to 
dani vsi pogoji. Vse komponente varnosti in 
družbene samozaščite so med seboj povezane 
in trdne. 

Ciril Šatej. predsednik skupščine KS Dušan 
Kveder. na območju katere domuje postaja 
milice Ptuj je za tem v imenu vseh krajanov 
podelil predstavnikom ptujske milice najvišjo 
priznanje — plaketo K S Dušan K veder.Za tem 
je bilo tovariško srečanje. 

-OM 

V soboto republiško 
tekmovanje gasilcev 

V počastitev IX. kongresa Gasilske Zveze Sloveniie, ki bo 7. i n j 
juni ja v Brežicah, bodo po vsej Sloveniji potekale številne priložnosti 
manifestacije in tekmovanja gasilcev. V Ptuju bo v soboto 24. maj 
republiško tekmovanje pionirjev, mladink in članic slovenskih gasil11 

skih društev. Pričakujejo, da se bo republiškega tekmovanja udeležil 
prek 1500 tekmovalcev, ter številne ^gledalce iz vse Slovenije. Ptuj ^ 
tako v soboto v znamenju gasilstva, ze jutri pa bodo prispeli na občirf 
sko gasilsko zvezo Ptuj najvišji funkcionarj i Gasilske zveze Sloveni^ 
ki bodo s svojo prisotnostjo prispevali k bolj s lavnostnemu vzdušju 

- O M 

K S POLENA 

83 ODSTOTKOV ZA NOVI 
SAMOPRISPEVEK 

Tudi v KS Dolena je v nedeljo 18. maja potekal referendum za 
uvedbo krajevnega samoprispevka, s katerim bodo zbrali okoli 35 
milijona dinarjev za izgradnjo komunalnih in drugih objektov јц 
tekočih nalog. Vsa glasovalna mesta so bila lepo okrašena, odprli paso 
jih že pred šesto uro zjutraj. Krajani so se ZA odločali na štirih glaso. 
valnih mestih. Na prvem glasovalnem mestu so z delom zaključili ¿e 
opoldne, na ostalih pa do 16. ure. Od vseh krajanov, ki imajo pravico 
do glasovanja se jih je kar 83 odstotkov izreklo za uvedbo krajevnega 
samoprispevka. Q\) 

vneme in ljubezni ter odgovorno-
sti svojih zborovodij prinesli in 
zapeli našo pesem iz Haloz in 
Slovenskih goric. Ptujskega in 
Dravskega polja ter samega me-
sta Ptuja. Predsednik občinske 
zveze kulturnih organizacij Stane 
Stanič je v uvodnih besedah med 
drugim dejal, d a j e velika škoda, 
ker tega vsakoletnega srečanja 
niso deležni vsi otroci — pevci iz 
naših šol, zelo težko pa je razu-
meti, da tudi letos niso nastopile 
vse popolne šole. Od trinajstih 
podružničnih šol m o j a m o izvzeti 
samo OS Tone Znidarič — 
podružnico v Vitomarcih, ki s e j e 
revije udeležila z otroškim pev-
skim zborom pod vodstvom 
neumorne in prizadevne Vide 
Toševe. Od popolnih osemletk 

Obisk članov kulturnega društva 
„Sava" iz Frankfurta v Ptuju 

Na 6. srečanju slovenskih društev zahodne Evrope 
leta 1978 je bilo z izročitvijo prapora in s podpisom 
listine o sodelovanju, svečano potrjeno sodelovanje 
slovenskega kulturno prosvetnega društva Sava iz 
Frankfurta s ptujsko občino. Stiki se tkejo predvsem 
na kulturnem in športnem področju, iz leta v leto 
so tesnejši. Člani koordinacijskega odbora za vpraša-
nja naših delavcev na začasnem delu v tujini pri 
predsedstvu OK SZDL Ptuj so se dogovorili s pred-
stavniki bo prispelo v Ptuj v soboto, 24. maja. Naj 

prej bo v mestnem gledališču kulturni program, ki ga 
bodo pripravili člani društva Sava in Ptujčani. Naši 
delavci na začasnem delu v tujini se bodo predstavili 
z recitatorsko in dramsko sekcijo ter s pevskim zbo-
rom, Ptujčani pa z nastopom folklorne sekcije DPD 
Svoboda Ptuj . Pripravljajo tudi družabno srečanje, 
ogled znamenitosti Ptuja in seveda pogovor, v kate-
rem bodo predstavniki, ptujske občine seznanili naše 
delavce na začasnem delu v tujini z možnostmi zapo-
slovanja v občini. N.D. 

Ladislava Pulka, Majde Muhič, 
Ivana Volmajerja, Grete Glatz, 
Slavice Steiner in še enkrat Ivana 
Volmajerja. ki je skupaj s Slavico 
Steiner dirigiral tudi uvodnemu 
množičnemu nastopu združenih 
pevskih zborov, ko je bilo na 
odru prek 500 mlađih pevcev. 
Spored XXI. tradicionalne revije 
otroških in mladinskih pevskih 
zborov občine Ptuj p a j e zaključil 
še mladinski pihalni orkester 
glasbene šole Karol Pahor pod 
vodstvom dirigenta profesorja 
Marjana Tusa. 

Poleg predstavnikov našega 
družbenopolit ičnega življenja, 
pedagoških in kulturnih delav-
cev. so reviji prisostvovali še 
predstojnik zavodjj za šolstvo v 
Mariboru Viktor Svajger, pred-
stavnik celjskega festivala profe-
sor Egon Kuna j in predsednik 
združenja zborov SR Slovenije 
profesor Ivan Valentinčič. 

Za uspešno izvedbo letošnje 
revije gre zahvala tudi profesorju 
Branku Rajšterju — pedagoške-
mu svetovalcu za glasbo pri 
zavodu za šolstvo v Mariboru, ki 
si je veliko prizadeval in tudi 
strokovno pomagal našim zboro-
vodjem. Prav tako pa tudi ptujski 
izobraževalni skupnosti, ucen-
cem kovinarske šole in delavcem 
osnovne šole Tone Znidarič v 
Ptuju. 

Celoletno trdo delo zborovodij 
in stotine mladih pevcev, je bilo 
letos še enkrat kronano z uspe-
hom. Glasbeni strokçvnjaki so 
sicer rekli pohvalne in kritične 
besede ter do potankosti analizi-
rali delo posameznikov in vseh 
— kot celote, kar naj bo vspod-
buda in napotek, da bo delo na 
področju zborovskega petja teklo 
se uspešnejše in da bo ta ljubezen 
do lepe slovenske pesmi ostala^ v 
mladih tudi v poznejših letih. Če 
bomo delali talco in pevsko delo 
vspodbudili tam kjer да še nima-
mo. za pevski naraščaj res ne 
bomo morali skrbeti. 

mš 

Številni ljubitelji slovenske 
zborovske otroške in mladinske 
pesmi so se v nedeljo, 18. maja , 
zbrali na tradicionalni reviji 
otroških in mladinskih pevskih 
zborov občine Ptuj, ki je bila 
letos že enaindvajseta pò vrsti. 
Zveza kulturnih organizacij obči-
ne Ptuj pa jo je pripravita v 
počastitev dneva mladosti. Če k 
mladim pevcem in glasbenikom 
prištejemo še poslušalce, športna 
dvorana M L A D I K A že dolgo ni 
bila tako polna. Vsi skupaj pa so 
se najprej z enominutnim mol-
kom poklonili največjemu sinu 
naših narodov in velikemu prija-
telju mladih — predsedniku 
republike Josipu Brozu Titu. 

V dosedanjih srečanjih se je 
zvrstilo prek dvajset tisoč mladih 
pevcev in pevk, ki so z veliko 

pa tokrat tudi Gorišničanov, 
Juršinčanov, Leskovčanov in 
Sevcev iz osnovne šole Ivan 

polenjak. ni bilo med nastopa-
jočimi. Tako je bilo kar prek 200 
pevcev prikrajšanih za to vsako-
letno srečanje, ki pomeni tudi 
nekak pregled doseženega na 
področju otroškega in mladin-
skega zborovskega petja. 

Tudi to nedeljo je bilo med 
nastopajočimi blizu tisoč mladih 
pevcev in glasbenikov — pred-
stavili so se: otroški pevski zbor 
glasbene šole Karol Pahor iz 
Ptuja pod vodstvom magde Da-
miseve. OPZ OS Hajdina je 
zapel pod vodstvom Lidije Je-
žovnik. malim pevcem iz Vito-
marc j e dirigirala Vida Toševa, 
OPZ iz OS Martin Kores v Pod-

lehniku Hilda Voduškova, Gretji 
Glatz J e nastopila z OPZ OS 
Tone Znidarič, Sonja Vinkler pa 
z malimi pevci iz OS Videm pri 
Ptuju. MIaiši mladinski pevski 
zbor iz OS Tone Znidarič je 
ravno tako vodila Greta Glazt, 
dekliški nonet iz O Š Videm pa 
Sonja Vinkler. Nato so se pred-
stavili mladinski pevski zbori iz 
Markovec. Destrnika, Dornave, 
Cirkulan, Podlehnika, OS Olge 
Meglič Ptuj. Kidričevega, Majs-
pejka? OS Franc Osojnik Ptuj, 
OS Tone Znidarič Ptuj ter dekli-
ški pevski zbor centra srednjega 
usmerjenega izobraževanja — 

timnazije Dušan Kveder in Svo-
ode Majšperk pod vodstvom 

zborovodij Slavice Pukšič. Mari-
je Stöger. Danice Debeljak. Ru-
dija Mohorka, Lojzke Mere, 

Prek 500 mladih pevcev je skupno zapelo v počastitev letošnjega dneva mladosti KOLO Matije Tonica in 
NASO ZEMLJO M arjana Kozine. . r . . 

OB DNEVU VARNOSTI 

Sprejem pri predsedniku SO Ptuj 

Na sprejemu pri predsedniku S O Ptuj so povabili najzaslužnejše delavee 
postaje milice Ptuj in oddelkov, ter vse ostale predstavnike komponent 
varnosti in družbene samozaščite. 

Ciril Satej predaja plaketo KS Dušan Kveder komandirju PM Ptuj, 
Francu Kozelu. 


